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CONSELL MUNICIPAL 

 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 28 de novem-
bre de 2008 i aprovada el dia 19 de desembre de 
2008 

 
 
Al Saló de la Reina Regent de la Casa de la Ciutat 

de Barcelona, el dia vint-i-vuit de novembre de dos 
mil vuit, s'hi reuneix el Plenari del Consell Municipal, 
en sessió ordinària, sota la presidència de l’Excm. 
Sr. Alcalde, Jordi Hereu i Boher. Hi concorren els 
Ims. Srs. i la Ima. Sra. Tinents d'Alcalde, Carles Mar-
tí i Jufresa, Ricard Josep Gomà i Carmona, Jordi 
William Carnes i Ayats, Ramon Garcia-Bragado i Acín, 
i Imma Mayol i Beltran, i els Ims. Srs. Regidors i les 
Imes. Sres. Regidores, Gemma Mumbrú i Moliné, 
Assumpta Escarp i Gibert, Immaculada Moraleda i Pé-
rez, Francesc Narváez i Pazos, Itziar González i Vi-
rós, Sara Jaurrieta i Guarner, Montserrat Sánchez i 
Yuste, Montserrat Ballarín i Espuña, Guillem Espriu i 
Avendaño, Carmen Andrés i Añón, Xavier Trias i 
Vidal de Llobatera, Joaquim Forn i Chiariello, Sònia 
Recasens i Alsina, Joan Puigdollers i Fargas, Teresa 
M. Fandos i Payà, Jaume Ciurana i Llevadot, Gerard 
Ardanuy i Mata, Antoni Vives i Tomàs, Mercè Homs i 
Molist, Francina Vila i Valls, Raimond Blasi i Navarro, 
Eduard Freixedes i Plans, Alberto Fernández Díaz, 
Ángeles Esteller Ruedas, Jordi Cornet i Serra, Emma 
Balseiro Carreiras, Xavier Mulleras i Vinzia, Alberto 
Villagrasa Gil, Gloria Martín Vivas, Elsa Blasco i Rie-
ra, Joaquim Mestre i Garrido, Jordi Portabella i Cal-
vete, Ester Capella i Farré, Xavier Florensa i Cantons 
i Ricard Martínez i Monteagudo, assistits pel secreta-
ri general, Sr. Jordi Cases i Pallarès, que certifica. 

Hi és present l'interventor municipal, Sr. Antonio 
Muñoz i Juncosa. 

Constatada l'existència de quòrum legal, la Presi-
dència obre la sessió a les nou hores i cinc minuts. 

 
Es dóna per llegida l'acta de la sessió anterior, ce-

lebrada el 31 d’octubre de 2008, l'esborrany de la 
qual ha estat tramès a tots els membres del Consis-
tori; i s'aprova. 

 
 

PART INFORMATIVA 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

1. Decret de l'Alcaldia, de 27 d'octubre de 2008 
(S1/D/2008 5246), que modifica la denominació de la 
Direcció de Serveis de Salut Pública per la de Direc-

ció de Serveis de Salut, i li adscriu les funcions que 
es detallen als annexos. 

2. Decret de l'Alcaldia, de 28 d'octubre de 2008 
(S1/D/2008 5164), que designa la Ima. Sra. Gemma 
Mumbrú i Moliné vicepresidenta del Consell de les 
Dones de Barcelona, en substitució de la Ima. Sra. 
Immaculada Moraleda i Pérez. 

3. Decret de l'Alcaldia, de 28 d'octubre de 2008 
(S1/D/2008 5163), que nomena membre del Consell 
Municipal del Districte de Sarrià-Sant Gervasi el Sr. 
Pol Lliró i Tei en substitució de la Sra. Anna Hortet i 
Massa. 

4. Decret de l'Alcaldia, de 28 d'octubre de 2008 
(S1/D/2008 5165), que constitueix una Comissió 
Assessora per a la definició dels continguts exposi-
tius de la nova seu del Museu de Ciències Naturals 
de Barcelona a l'edifici Fòrum, Espai Blau i designa 
els seus membres. 

5. Decret de l'Alcaldia, de 3 de novembre de 2008 
(S1/D/2008 5166), que delega en els Ims. Srs. Ra-
mon García-Bragado i Acín i Jordi William Carnes i 
Ayats diverses atribucions en relació a resolució dels 
recursos especials en matèria de contractació. 

6. Decret de l'Alcaldia, de 14 d'octubre de 2008 
(S1/D/2008 4777), que deixa sense efectes l'adscrip-
ció en situació de comissió de serveis, de la Sra. 
Judith Albors Casanova, funcionària del Cos Superi-
or de la Diputació de Barcelona, que presta servei 
com a Comissionada per al Pla de Barris de la Bar-
celoneta, adscrita al Districte de Ciutat Vella. 

7. Decret de l'Alcaldia, de 3 de novembre de 2008 
(S1/D/2008 5321), que designa el Sr. Jordi Morqui-
llas Gallego, Comissionat d'Acció Comunitària al 
Districte de Ciutat Vella. 

8. Decret de l'Alcaldia, de 5 de novembre de 2008 
(S1/D/2008 5319), que atorga el títol de Ciutadà Ho-
norari de Barcelona als professors Zhu Xioaming i 
Zhang Weijiong, president i vicepresident respecti-
vament del China Europe International Business 
School (CEIBS). 

9. Decret de l'Alcaldia, de 7 de novembre de 2008 
(S1/D/2008 5325), que constitueix el Consell Asses-
sor del Zoo de Barcelona i designa els seus mem-
bres. 

10. Decret de l'Alcaldia, de 17 de novembre de 
2008 (S1/D/2008 5735), que constitueix la Comissió 
Barcelona 2.0, designa els membres i li assigna fun-
cions; així mateix, crea el Comitè Permanent i l'Ofici-
na tècnica de la Comissió esmentada. 

11. Decret de l'Alcaldia, de 17 de novembre de 
2008 (S1/D/2008 5490), que delega en l'Im. Sr. Jordi 
W. Carnes i Ayats, Tinent d’Alcalde d’Hisenda i Pro-
moció Econòmica, la presidència de l'Audiència Pú-
blica de Pressupostos i Ordenances Fiscals 2009.  
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12. Decret de l'Alcaldia, de 17 de novembre de 
2008 (S1/D/2008 5641), que delega en la Sra. Isabel 
Ribas i Seix, com a presidenta de l’Agència de Salut 
Pública de Barcelona, l’atorgament de les autoritza-
cions sanitàries de funcionament dels establiments 
de tatuatge, micropigmentació i pírcing a la ciutat de 
Barcelona, la vigilància i el control sanitari dels es-
mentats establiments (inclosa la inspecció) i la impo-
sició de sancions sobre les infraccions contemplades 
en el Decret 90/2008, de 22 d’abril, pel qual es regu-
len les pràctiques de tatuatge, micropigmentació i 
pírcing, així com els requisits higienicosanitaris que 
han de complir els establiments on es realitzen 
aquestes pràctiques. 

13. Decret de l'Alcaldia, de 17 de novembre de 
2008 (S1/D/2008 5754), que designa Delegat per La 
Rambla de la Regidoria del Districte de Ciutat Vella, 
amb efectes 3 de novembre de 2008, el Sr. Antoni 
Estopà i Garcia, assessor del president del Consell 
Municipal del Districte de Ciutat Vella. 

14. Decret de l'Alcaldia, de 17 de novembre de 
2008 (S1/D/2008 5705), que nomena membre del 
Consell Municipal del Districte de Sant Martí el Sr. 
Eduard Amat i Triay en substitució del Sr. Ricard 
Galitó i Montfort. 

15. Decret de l'Alcaldia, de 18 de novembre de 
2008 (S1/D/2008 5743), que nomena els membres i 
els suplents que integren el Plenari del Consell Mu-
nicipal de Gais, Lesbianes, Homes i Dones Transse-
xuals. 

16. Decret de l'Alcaldia, de 18 de novembre de 
2008 (S1/D/2008 5706), que proposa al Plenari de 
l’Assemblea general del Consorci Localret la desig-
nació de l’Im. Sr. Joan Puigdollers i Fargas represen-
tant de l'Ajuntament de Barcelona en la Comissió 
Delegada del Consorci Localret, corresponents a 
l’àmbit territorial de la demarcació Barcelona-Besòs, 
en substitució de l’Im. Sr. Guillem Espriu i Avendaño; 
i deixa sense efectes el decret de l’Alcaldia de 17 
d’abril de 2008 de proposta de designació de repre-
sentant en l’esmentada Comissió Delegada. 

17. Decret de l'Alcaldia, de 19 de novembre de 
2008 (S1/D/2008 5640), que delega en el Delegat de 
Presidència i Relacions Institucionals l’atorgament de 
permisos i llicències d’ús comú especial i d’ús priva-
tiu per a la utilització de les platges i els parcs de la 
ciutat quan aquests usos derivin d’esdeveniments 
extraordinaris, tot això sense perjudici de les compe-
tències atribuïdes a "Parcs i Jardins de Barcelona, 
Institut Municipal" a qui, d’acord amb els articles 3 i 4 
dels seus estatuts, continuarà corresponent l’ator-
gament dels esmentats permisos i llicències quan 
aquests usos no se’n derivin de necessitats no vincu-
lades a esdeveniments extraordinaris. 

18. Decret de l'Alcaldia, de 19 de novembre de 
2008 (S1/D/2008 5704), que designa els membres 
del Jurat del Premi del Consell Municipal de Benes-
tar Social als Mitjans de Comunicació 2008. 

19. Decret de l'Alcaldia, de 20 de novembre de 
2008 (S1/D/2008 5703), que proposa al Consell 
d'Administració de Barcelona d'Infraestructures Mu-
nicipals, SA la designació del Sr. Joan Conde del 

Campo com a membre del Consell d'Administració 
de 22 Arroba BCN, SA, en substitució de la Sra. Ma-
ravillas Rojo i Torrecilla. 

20. Decret de l'Alcaldia, de 24 de novembre de 
2008 (S1/D/2008 5755), que actualitza la composició 
del Plenari del Consell Municipal de Cooperació In-
ternacional per al Desenvolupament. 

21. Donar compte que l'aprovació inicial de 
l’expedient de modificacions de crèdit en el Pressu-
post de l'Ajuntament de Barcelona, per un import de 
3.864.000 euros com a transferència de crèdit, a 
finançar amb baixes de crèdit del capítol 3 de despe-
ses del Pressupost 2008, (referència 08090190), 
acordada per la Comissió d'Hisenda i Pressupostos 
el 23 d’octubre de 2008, ha esdevingut definitiva en 
no haver-se presentat reclamacions durant el perío-
de d'exposició pública. 

El Sr. Forn demana aclariments respecte als punts 
6 i 7 del despatx d'ofici sobre el nomenament de 
comissionats, i es refereix a l'acord signat per tots els 
Grups, el maig d'enguany, on s'explicitava que no 
se'n crearien de nous, i que només es podien substi-
tuir les persones que ocupaven el càrrec. Observa, 
també, que en algunes ocasions s'ha canviat el nom 
de comissionat pel de comissari o delegat com en els 
cassos del de Shanghai o del de la Rambla. Entenen 
que aquests nous nomenaments són absolutament 
contraris a les polítiques de contenció anunciades 
pel govern municipal, i aprofita per recordar que du-
rant el que es porta de mandat s'ha passat de 7 co-
missionats a 15. També demana, sobre el punt 17, el 
motiu de la delegació en el Delegat de Presidència i 
Relacions Institucionals de l'atorgament de permisos, 
llicències d'ús especial i privatiu per a la utilització de 
les platges i els parcs urbans per a esdeveniments 
extraordinaris. 

El Sr. Martí reitera el compromís del govern muni-
cipal a no crear durant el present mandat més co-
missionats, ni sectorials ni territorials, llevat d'aquells 
casos en què es produeixi una substitució. Així 
doncs, el punt sisè deixa sense efecte un comissio-
nat, i al punt setè se'n crea un de nou i, per tant, el 
balanç final es manté. En el cas del comissionat de 
la Rambla, significa afegir més competències a un 
assessor del Consell Municipal de Ciutat Vella, de 
manera que una mateixa persona fa dues feines. 

Quant al punt 17, manifesta que és una qüestió 
organitzativa del govern. 

 
b) Mesures de govern 
 
Mg 1. La Barcelona dels barris. 
El primer tinent d'alcalde, Sr. Martí, presenta la 

mesura de govern sobre els barris de Barcelona. 
Recorda que fa uns mesos aquest Consell Plenari va 
aprovar el mapa dels nous barris de la ciutat amb 
l'objectiu i la convicció que calia replantejar la geo-
grafia urbana en termes de barri per garantir, fona-
mentalment, la cohesió social, la convivència i el 
progrés de tots els territoris. 

Aquesta mesura de govern proposa passar del 
què al com pel que fa a la definició dels barris, de 
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com han de ser a grans trets perquè, lògicament, 
s'aspira a què els barris tinguin personalitat pròpia, 
però que no perdin la capacitat d'arribar a unes ma-
teixes cotes de dignitat i de qualitat de vida. Així 
doncs, la proposta és reforçar els acords presos per 
aquest Consell Plenari des d'un punt de vista polític, 
que establien que els regidors i regidores de districte 
designarien un dels consellers com a responsable de 
barri, i que la resta de Grups municipals hi adscriuri-
en els seus consellers; és a dir, reforçar la figura 
política, imprescindible com a referent, i que es con-
creta en tres noves línies d'actuació, que s'aniran 
desplegant els propers anys i que guiaran la totalitat 
de les actuacions municipals en matèria de cohesió 
territorial. 

La primera d'aquestes línies és establir un àmbit 
de planificació, una unitat bàsica de convivència, on 
es garanteixin uns mínims en termes de recursos, 
serveis i organització de l'espai públic en cadascun 
dels setanta-tres barris de Barcelona, fent una distin-
ció entre barris de menys i de més de trenta mil habi-
tants a fi de garantir un nivell mínim d'aquests ser-
veis. La voluntat d'establir plans estratègics porta a 
l'elaboració d'un catàleg com a instrument tècnic per 
sistematitzar i homogeneïtzar les necessitats i reque-
riments de cada barri per definir-les i orientar-les de 
cara al futur, i que es preveu fer en el període 2009-
2010 amb l'objectiu d'implementar-ho durant els dos 
mandats següents. Aquesta planificació es comple-
menta amb la informació de base que proporcionaria 
un Observatori dels Barris, creat en el si del Gabinet 
de Programació i Estudis. 

En segon lloc s'estableix un eix de participació de 
proximitat, imprescindible per donar carta de natura-
lesa als barris, on l'òrgan de referència són els Con-
sells de Barri, fruit dels acords assolits per l'equip de 
govern amb el Grup d'Esquerra Republicana de Ca-
talunya en el debat del Programa d’actuació munici-
pal, i que signifiquen l'espai de trobada entre repre-
sentants polítics i moviment veïnal, que també 
ofereixen la possibilitat en les seves sessions –un 
mínim de dues anuals– perquè els ciutadans s'hi 
manifestin a títol individual. 

Un tercer eix organitzatiu, que complementa l'eix 
polític, és un nou model de gestió territorial, que ha 
de permetre reforçar i reformar les estructures dels 
districtes, que continuaran sent, però, les unitats 
administratives i de govern descentralitzat de l'Ajun-
tament de Barcelona, en el marc de la Reforma ge-
neral de l'Administració municipal que s'impulsa amb 
el programa Barcelona 2.0, amb modificacions en la 
gestió territorial i de reorganització dels districtes que 
contempla, entre altres aspectes, la figura del tècnic 
de barri, que té com a tasca prioritària estar adscrit a 
un barri a fi de tenir-ne una visió integral que li per-
meti prestar suport al Conseller responsable. 

En definitiva, aquest nou model d'organització ter-
ritorial és una expressió clara de voluntat política de 
continuar avançant amb la feina a escala de barri, 
de fer que els ciutadans trobin en cadascun d'a-
quests 73 barris autèntics espais d'identitat i de con-
vivència. 

El Sr. Forn manifesta la disconformitat del Grup 
municipal de Convergència i Unió amb aquesta me-
sura de govern per alguns dels plantejaments ex-
pressats i, també, amb aspectes que el govern muni-
cipal amaga manifestament. 

En primer lloc, considera que aquesta mesura és 
fruit de la improvisació, tenint en compte que, només 
fa sis mesos, el govern municipal va presentar les 
bases per a l'elaboració del Pla d'equipaments de 
Barcelona i, en aquell document, no hi havia ni un sol 
esment a l'àmbit territorial del barri. 

En segon lloc, tot i que comparteixen la necessitat 
de crear els Consells de Barri, que han manifestat en 
diverses ocasions tant en el seu programa electoral 
com en Pla alternatiu, desconfien de l'organització 
que proposa el govern municipal, el qual no desapro-
fita l'ocasió de parlar de nous espais de participació 
ciutadana i d'aprofundir la seva qualitat, però que no 
són res més que declaracions buides de contingut. 
En aquest sentit, observa que hi ha una gran prolife-
ració d'òrgans de participació, i que no és sinònim de 
més democràcia, ni de més transparència; i, això, no 
només ho diu el seu grup, sinó que també ho ha fet 
la Federació d'Associacions de Veïns i Veïnes de 
Barcelona o el Consell de Ciutat, els representants 
del quals els han manifestat repetidament que hi ha 
un excés d'òrgans de participació, però que no n'ob-
tenen resultats efectius atès que cap d'ells no té cap 
poder de decisió i són només de caire informatiu. 

Considera, doncs, que aquest model que avui 
presenten amaga una finalitat ben diferent de la que 
manifesten i té una finalitat política ben determinada, 
que es tradueix en què el president del Consell de 
Barri és el regidor del districte o persona en qui dele-
gui; de manera que s'obvia el president del districte 
que, segons la normativa és la persona que ostenta 
la representació de l'Ajuntament en el districte, i que, 
remarca, cinc són membres de l'oposició. Aprofita 
per preguntar, també, per quin motiu el regidor no 
està obligat a assistir a les sessions del Consell de 
Barri i pot delegar en un càrrec no electe. 

Finalment, fa avinent que els causa gran preocu-
pació la figura del tècnic de barri, sota la qual temen 
que s'hi amaga un comissari polític en tota regla. Per 
consegüent, el Grup municipal de Convergència i 
Unió s'oposa radicalment a aquest nou model orga-
nitzatiu i a aquesta figura que no respon a cap criteri 
tècnic ni a cap necessitat organitzativa, sinó a la 
voluntat de control polític sobre el territori. 

El Sr. Fernández Díaz manifesta, d'entrada, que el 
seu grup comparteix la necessitat d'avançar en la 
participació de la ciutadania i que es desenvolupi en 
l'àmbit dels barris. Ara, es promou el Consell de Barri 
com un mecanisme més de participació, però partint 
de la premissa de no alterar el model actual de parti-
cipació dels districtes cosa que, a parer del Grup 
Popular, significa una contradicció atès que no ga-
ranteix una participació ciutadana efectiva ni apro-
fundeix en la descentralització, que hauria de ser 
l'objectiu essencial d'aquesta mesura i que dotaria 
d'una capacitat real de decisió als barris. És, per 
tant, una mesura de participació formal, que és no 
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efectiva, sinó burocràtica. Defensen, entre altres 
coses, que cal revisar les competències dels Con-
sells de districte i dotar-los amb més capacitat de 
decisió; avançar a favor dels barris, però consolidant 
els districtes i les polítiques per fer una descentralit-
zació efectiva. 

Malgrat totes aquestes propostes, Barcelona con-
tinua sense tenir un mapa i un autèntic pla d'equipa-
ments per donar resposta als barris, que han quedat 
posposats davant altres prioritats d'aparador del 
govern municipal. 

Addueix que la descentralització real dels distric-
tes, efectiva i participativa, és una assignatura pen-
dent, establerta per la Carta Municipal, i que tanma-
teix les decisions sobre inversions i pressupostos 
destinats als districtes continuen configurant el que 
anomena neocentralisme. Recorda, en aquest sentit, 
que l'article 21 de la Carta Municipal estableix que 
l'Ajuntament ha de garantir que anualment el 15% 
dels recursos ordinaris del pressupost general han 
de ser gestionats pels districtes, i aquest 2009 no-
més se'n garanteix l'11,5%, i en les inversions previs-
tes al Pressupost de 2009 , els districtes només ges-
tionaran el 5% de les inversions totals. 

Conclou, per tant, que aquesta mesura de govern 
va en la línia de la política d'aparador, de la burocrà-
cia i del control polític, tal i com han pogut comprovar 
amb les noves figures de comissionats, de les quals 
avui s'ha donat compte al despatx d'ofici. 

Quant a la figura del tècnic de barri, entenen que 
es traduirà en nous càrrecs, nous sous i, en definiti-
va, més despesa per a l'administració a fi d'exercir 
més control polític mitjançant agents electorals dels 
partits governants.  

Finalment, en relació als plans estratègics, consi-
dera que caldria fer-ne una valoració econòmica. 

El Sr. Portabella remarca, d'entrada, la transcen-
dència d'aquesta mesura de govern. La creació de la 
Barcelona dels barris és una actuació que transcen-
dirà en l'estructura de la ciutat i, amb el pas dels 
anys, si es fa bé, transformarà la funcionalitat de la 
ciutat, la mobilitat entre barris, la identificació de les 
persones en relació al territori i canviarà la relació 
amb l'administració, generant elements d'aprofundi-
ment democràtic. 

Comparteixen la idea, però no el contingut i la 
forma d'aquesta mesura de govern. Quant al contin-
gut, consideren que l'expressió és poc precisa i que 
mereixia més solemnitat en la seva exposició; pel 
que fa als continguts, creuen que representa un pas 
enrere en relació a la mesura de govern aprovada el 
21 de desembre de 2006, anomenada la Barcelona 
dels barris, i que havia obtingut el suport dels tres 
partits que formaven el govern municipal el mandat 
anterior.  

Igualment, recorda que els Consells de barri van 
ser una esmena que va introduir Esquerra Republi-
cana de Catalunya en l'aprovació inicial del Progra-
ma d’actuació municipal perquè el govern municipal 
se'ls havia oblidat, i són una peça imprescindible per 
a la participació i l'aprofundiment democràtic; i els 
preocupa el fet que en aquesta mesura de govern ni 

tan sols parlen d'un aspecte com l'elecció directa 
dels Consellers de districte, motiu de debat molt 
substancial en altres moments. Ara, substitueixen 
aquesta figura pel tècnic de barri, de manera que 
mentre que el seu grup parla de política, el govern 
parla de gestió. 

Un tercer aspecte molt rellevant és que aquest 
govern no creu en la descentralització, sinó en la 
desconcentració, que és un concepte ben diferent, i 
ho fa amb menys recursos que els previstos el 2006 i 
que els corresponen legalment. Per tant, s'aprova 
una mesura de govern que parteix d'unes condicions 
pitjors de les que hi havia el 2006. 

El Sr. Gomà expressa el suport del Grup municipal 
d'Iiniciativa per Catalunya Verds–EUiA a la mesura 
de govern, que ha de significar un salt qualitatiu en 
una trajectòria que ve de lluny, però que cal enfortir 
significativament els propers anys. L'experiència de 
política de proximitat que han representat els deu 
districtes durant més de vint anys, s'aprofundeix ara 
amb el desplegament del projecte estratègic de la 
Barcelona dels barris. La ciutat inclusiva i cohesio-
nada, la convivència en la proximitat, s'han situat 
com dues dimensions definitòries del projecte de 
ciutat que reflecteix el Programa d’actuació municipal 
2008-2011. És a escala de barri que s'han de des-
plegar estratègies i pràctiques imprescindibles per fer 
possible una vida quotidiana convivencial. Més enllà 
de la complexitat creixent de la ciutat, el seu dina-
misme es continua vertebrant amb un entramat viu i 
potent de barris. Aquesta mesura reconeix, també, la 
triple dimensió del barri: un espai de qualitat de vida 
urbana, d'equipaments i polítiques de proximitat; un 
àmbit d'identitat, de conformació de xarxes de relació 
i de convivència; i en marcs de participació, d'impli-
cació d'una ciutadania que ha d'assolir el protago-
nisme de la transformació fent realitat pràctiques de 
democràcia participativa. 

El catàleg d'equipaments i serveis dels barris, jun-
tament amb el nou model de gestió territorial que ha 
de reforçar l'estructura de districtes i territorialitzar 
les àrees de govern, ha de ser un els factors clau per 
a la millora del benestar material i de relació als bar-
ris, on els tècnics de barri seran professionals quali-
ficats, en el marc d'un model de gestió pública pro-
fessional que sempre ha caracteritzat aquesta 
administració. Els Consells de barri han de combinar 
les implicacions personals i associatives i s'han de 
veure complementats pels Consells ciutadans, enfor-
tits com a màxims òrgans de participació dels distric-
tes; i els plans de barri han de partir de diagnòstics 
comunitaris elaborats des de la participació.  

Ara, per al desplegament d'aquesta mesura, cal la 
màxima complicitat i confiança entre tots els agents 
implicats: ciutadans, moviment veïnal i professionals. 
Estan convençuts que aquesta és la clau de l'èxit del 
procés. 

El Sr. Martí entén que, tal i com es pot concloure 
de les intervencions anteriors, la dreta no creu en els 
barris de Barcelona. Ja no va votar a favor de l'expe-
dient que establia els 73 barris de la ciutat, i avui s'ha 
reafirmat en el seu menyspreu al desplegament de 
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les potencialitats d'aquest model territorial. Ho menys-
prea tant que, fins i tot, ha començat una campanya 
electoral aprofitant aquesta conjuntura amb la consi-
deració que 73 funcionaris de l'Ajuntament de Barce-
lona, nomenats segons la llei, exerciran de comissa-
ris polítics del govern municipal. És a dir, ha decidit 
fer una arma política d'aquest assumpte. 

Insisteix, però, que el govern aposta per la ciutat 
dels barris, que garantirà la cohesió i la dignitat, la 
qualitat de vida i la identitat dels ciutadans. I els 
Consells de barri són una proposta que s'esmenta en 
aquesta mesura, fruit dels acords i dels pactes amb 
ERC, però que s'haurà de sotmetre a les modificaci-
ons legislatives i als diferents reglaments.  

En definitiva, creu que aquesta proposta no re-
pensa la Barcelona dels barris, sinó que la concreta i 
la fa realment possible. 

El Sr. Forn replica que les polítiques el govern 
municipal són immobilistes, i només s'han recordat 
dels barris després de trenta anys de govern a la 
ciutat. I insisteix que el que rebutja el seu Grup és el 
control polític del territori. 

El Sr. Alcalde tanca les intervencions, destacant la 
importància de la mesura de govern que s'acaba de 
presentar, que confia que tothom acabarà compar-
tint. Defineix la mesura com a estructural i com una 
aposta d'aprofundiment de la descentralització, en la 
qual aquest Ajuntament va ser pioner els anys vui-
tanta endegant el procés de generació dels districtes. 

Així doncs, més enllà de debats conjunturals, re-
marca que es tracta d'una opció important d'estratè-
gia de ciutat en la línia cada vegada més estesa de 
l'aprofundiment de la proximitat com a concepte. 

Mg 2. Cooperació Internacional. 
El primer tinent d'alcalde, Sr. Martí, presenta la 

mesura de govern, que inicia amb un breu repàs del 
que han significat dècades de bona feina per part de 
l'Ajuntament i d'entitats de la ciutat, especialment ben 
incardinades els darrers quatre anys, a partir del Pla 
director de Cooperació, i en el marc dels debats del 
nou Pla director. Durant aquest temps s'ha produït 
una evolució en els conceptes i pràctiques lligades al 
model de cooperació que han portat l'Ajuntament a 
reflexionar la manera com s'havia d'organitzar la 
cooperació directa, amb la idea fonamental de fer 
més eficaç l'impacte dels recursos que, a poc a poc, 
van guanyant importància i experimenten un aug-
ment progressiu. Precisa que hi ha dues idees-força: 
concentrar els entorns i els referents en què es rea-
litza la cooperació directa municipal i, en segon lloc, 
centrar-se en la interlocució dels municipis i entorns 
urbans similars al nostre, de manera que les experi-
ències i potencialitats de la ciutat puguin tenir impac-
te en els entorns on van dirigides. 

La línia continuarà sent majoritàriament coopera-
ció al desenvolupament, que el nou pla director estén 
també als àmbits de la pau i dels drets humans. 

Així doncs, en base a un seguit de criteris, entre 
els quals són fonamentals l'índex de necessitat de 
les poblacions de referència; el coneixement previ de 
la realitat dels entorns amb què es vol cooperar; la 
capacitat de trobar interlocutors clars i definits en les 

ciutats de referència, si és possible en l'àmbit muni-
cipal; i, finalment, l'establiment de sis ciutats priorità-
ries en el nou Pla director, que no exclou altres actu-
acions puntuals i tampoc que l'Ajuntament doni 
suport a la cooperació de les entitats en altres àm-
bits. Aquestes sis ciutats prioritàries –Tànger, Gaza, 
Niamey i Maputo, Medellín i San Salvador– rebran 
2,8 milions d'euros que el 2008 s'han destinat a 
aquesta finalitat, i que passaran a ser 7 milions el 
2012. Aquestes poblacions, distribuïdes en els àm-
bits de la Mediterrània, l'Àfrica i l'Amèrica Llatina, 
reuneixen els requisits de necessitat, coneixement 
previ, interlocutors definits i estables, i referència 
amb els sectors de població barcelonins que ha es-
mentat abans. 

En definitiva, esperen un resultat com el que histò-
ricament es va obtenir de la seva relació i cooperació 
amb la ciutat de Sarajevo, que representa el símbol 
del veritable esperit de cooperació de Barcelona. 

La Sra. Vila remarca que Barcelona és un model 
en la gestió de la cooperació al desenvolupament 
que es materialitza amb el Consell de Cooperació 
Internacional i Solidaritat, integrat per tècnics munici-
pals, representants dels Grups polítics, la societat 
civil, ONG i entitats de l'àmbit de la cooperació. 
Aquest Consell permet recollir les necessitats i opini-
ons del sector, treballar els plans directors amb la 
participació de tothom i, sobretot, establir els objec-
tius i principis d'actuació de les polítiques de coope-
ració, i remarca que el seu Grup defensa aquest 
model participatiu. 

Critica, tanmateix, la manera com s'ha presentat 
aquesta mesura, atès que s'ha fet sense una reunió 
prèvia del plenari del Consell de Cooperació, que ho 
té previst fer al proper 18 de desembre i, això, els 
porta a qüestionar-se si, realment, el govern munici-
pal creu és un òrgan de veritable participació. Igual-
ment, també podrien entrar a discutir per què unes 
ciutats i no unes altres, i quins criteris s'han seguit 
per escollir-les, però estan d'acord que és positiu 
contribuir als desenvolupament de determinades 
zones perquè puguin progressar socialment i eco-
nòmicament. Es remet, també, a l'experiència amb la 
ciutat de Sarajevo com a punt de referència molt 
positiu, però addueix que si l'objectiu és enfortir la 
justícia social, la democràcia i el bon govern a escala 
mundial caldria començar per respectar els òrgans i 
canals de participació i decisió més propers. 

El Sr. Villagrasa avança que la valoració de la me-
sura de govern del seu Grup és, en principi, positiva. 
Entenen, però, que les polítiques de cooperació al 
desenvolupament han de tenir un consens ampli 
entre els partits amb representació en aquest consis-
tori i esperen que aquest cas no sigui una excepció. 

Observa que la cooperació directa entre ciutats és 
una fórmula que valoren positivament perquè els 
sistemes de control sobre el resultat final d'un projec-
te són directes, sense intermediaris, de manera que 
els mitjans són més eficients i les relacions instituci-
onals s'enforteixen.  

Precisa, tanmateix, que no han pogut apreciar en 
aquesta mesura els criteris de valoració per escollir 
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les sis ciutats prioritàries esmentades entre les qua-
ranta amb què es treballa amb projectes solidaris, i 
demana si els ho poden concretar. 

Vol posar de manifest, també, la satisfacció del 
seu Grup en comprovar, pels mitjans de comunica-
ció, que la proposta que l'aportació del 0,7 fos sobre 
el total del Pressupost es farà realitat el 2012. 

Observa, tanmateix, que no es poden obviar les 
mancances d'alguns dels països on es coopera di-
rectament quant als seus processos democràtics, i 
creuen que caldria insistir en els projectes d'ajuda i 
millora als instruments de participació ciutadana a fi 
que aquests països progressin en aquesta direcció. 

El Sr. Martínez destaca els precedents de l'acció 
solidària de la ciutadania i de l'Ajuntament, posada 
de manifest en la conjuntura de la guerra de Bòsnia 
amb l'ajuda a la ciutat de Sarajevo, i que s'ha anat 
incrementant i estenent. 

Addueix que no els resulta fàcil fer una valoració 
d'aquesta mesura de govern, atès que està en marxa 
el procés d'elaboració del nou Pla director, i no ente-
nen com s'hi incardina atès que hi ha possibilitat de 
canvi de directrius. De tota manera, aposten perquè 
Barcelona continuï amb el seu model de cooperació, 
que consideren molt encertat pel que fa a l'estratègia 
ciutat a ciutat, i consideren que el fet que la ciutat 
hagi esdevingut capital de la zona euromediterrània, 
ha de centrar els objectius en l'àmbit de la Mediter-
rània que posin en valor la idea de capital de la pau. 
Entenen que Barcelona està en disposició de poder 
treballar arreu d'aquest àmbit mediant en conflictes, 
participant en els processos de pau a Palestina, del 
Líban, del Kurdistan i del Sàhara occidental, entre 
altres. 

Conclou, per tant, que és en aquest marc on s'ha 
de centrar la cooperació directa d'aquest Ajuntament; 
que l'àrea geogràfica de la mediterrània no pot ser 
un llistat més, sinó que és l'element central que ha 
de basar la nostra cooperació, i entenen que és im-
prescindible per desenvolupar-ho anar de la mà de 
l'Agència Catalana de Cooperació i del Fons Català 
del Desenvolupament. Precisa que ha fet aquesta 
reflexió perquè en la introducció d'aquesta mesura 
de govern s'esmenta la societat civil o les associaci-
ons d'immigrants, però no s'ensementen aquests dos 
organismes, imprescindibles per a actuar coordina-
dament. 

La Sra. Blasco considera que aquesta mesura 
confirma que les polítiques de cooperació de l'Ajun-
tament de Barcelona continuen tenint bona salut. A 
la ciutat, les polítiques de cooperació i de relacions 
internacionals tenen una centralitat merescuda grà-
cies al treball institucional, però també del conjunt 
d'entitats i persones implicades en aquest món. Evi-
dentment, cal continuar treballant perquè aquestes 
polítiques contribueixin a la construcció del model de 
desenvolupament humà i sostenible que garanteixi el 
ple respecte als drets humans. 

Recorda que a Barcelona aquesta manera de fer 
té un llarg recorregut fet que es pot il·lustrar amb 
innombrables exemples com ara els esforços esmer-
çats a causa de la guerra dels Balcans, el suport a la 

lluita dels pobles saharauí o palestí, contribuint al 
treball per la pau a Colòmbia, entre altres. En defini-
tiva, el model de cooperació que planteja Barcelona 
es basa en la solidaritat, però també en compartir 
experiències, capacitat i l'aprenentatge d'altres paï-
sos i d'altres processos en una relació d'enriquiment 
mutu. 

Remarca que és important continuar mantenint lli-
gams històrics amb ciutats d'Amèrica Llatina, però 
també és evident que cal enfortir els que ens uneixen 
amb la riba mediterrània; com també cal arribar a 
l'Àfrica subsahariana, on realment hi ha el repte de la 
lluita contra la pobresa, objectiu últim de la coopera-
ció. 

Finalment, destaca el compromís institucional de 
l'augment pressupostari dedicat a aquesta àrea i la 
bona tasca que realitza l'equip de Cooperació Inter-
nacional d'aquest Ajuntament. 

El Sr. Martí agraeix el suport i els comentaris que 
s'han dedicat a aquesta mesura de govern i el reco-
neixement al model de cooperació general d'aquesta 
ciutat.  

Precisa que el Consell Municipal de Cooperació fa 
sis mesos que treballa en el nou Pla director, i hi ha 
hagut oportunitats per valorar les diferents parts que 
el confegeixen, entre les quals la que es refereix a la 
cooperació municipal directa. Aquí es produeix un 
canvi substancial en l'orientació, que el govern muni-
cipal ha volgut fer explícit en aquest Consell Plenari, 
a fi de debatre'l prèviament a la decisió definitiva 
sobre el conjunt del Pla director que confien poder 
prendre el proper 18 de desembre. 

Els criteris, que ha expressat diverses vegades en 
la seva intervenció, sorgeixen de les capacitats i 
referències del teixit associatiu i de les referències 
pròpies d'aquest Ajuntament; basats en la confiança 
que la interlocució i la contrapart serà prou consistent 
per permetre no només la donació, sinó també coo-
peració en sentit real. Igualment, destaca el criteri 
d'establir ponts amb els països d'origen dels ciuta-
dans estrangers que viuen a Barcelona. 

Òbviament, aquesta mesura no és el Pla director 
al complet, ni abraça les qüestions vinculades al 
Centre per la pau, però suposa que tindran l'oportu-
nitat d'explicar-les en una altra ocasió. 

La Sra. Vila no entén que si encara està pendent 
d'aprovació el Pla director, tal i com ha apuntat el 
tinent d'alcalde, presentin aquesta mesura de go-
vern. Parlar de democràcia i bon govern per expor-
tar-ho a altres països que no viuen una mateixa situ-
ació és molt lloable, però entén que, d'entrada, cal 
posar-ho en pràctica amb la manera d'actuar, una 
manera habitual d'aquest govern d'informar de fets 
consumats. En aquest sentit, afegeix que la setmana 
passada l'alcalde i el Comissionat d'Immigració van 
presentar els pressuposts que es destinarien a immi-
gració, sense que encara s'hagi aprovat el Pla direc-
tor. I remarca que van presentar unes xifres que no 
es corresponen ben bé a la realitat si es miren en 
detall: l'alcalde va anunciar que es dedicaria un 0,7% 
del pressupost del 2009 a projectes de cooperació, i 
només se'n dedica un 0,36%; i que, a més, el Pro-
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grama d’actuació municipal estableix que es destina-
rà un 1% dels ingressos propis a cooperació i solida-
ritat, i aquesta xifra tampoc no s'assoleix. Si es fa 
una comparació amb els pressupostos d'anys anteri-
ors, es pot comprovar una variació a la baixa en la 
despesa municipal per a cooperació, com ara una 
variació del 18% del pressupost previst per al 2008, i 
respecte al pressupost liquidat del 2007 hi ha una 
variació del 12%. 

El Sr. Villagrasa planteja que les actuacions d'ac-
ció directa de cooperació al desenvolupament per 
part d'aquest Ajuntament es puguin debatre al Con-
sell de Cooperació a fi d'escollir entre tots els seus 
membres les ciutats que han de rebre aquesta mena 
d'ajuda. 

El Sr. Martínez insisteix en què, històricament, la 
cooperació de Barcelona s'ha centrat en les infraes-
tructures, l'enfortiment de les democràcies locals i en 
el desenvolupament econòmic de les ciutats, i és en 
aquest marc on consideren que cal actuar en l'àmbit 
mediterrani. De manera que el marc geogràfic d'ac-
tuació està ben definit, i Barcelona ha apostat políti-
cament per ser la capital Euromediterrània, per tant, 
els demanen que continuïn treballant en aquesta 
línia i mantenint el lideratge. Conclou amb la reflexió 
que ara cal aprofitar aquesta oportunitat i, a partir del 
18 de desembre, ja continuaran debatent el que to-
qui. 

El Sr. Martí, observa que la Sra. Vila s'ha fet un 
embolic quant a conceptes –ha dit immigració, quan 
havia d'haver dit cooperació– i a xifres: les xifres que 
va presentar l'alcalde són les s'han convingut en una 
reunió amb la Federació Catalana d'ONG, i no són 
les que ha dit la regidora, hi ha un increment molt 
important dels recursos disponibles en els capítols II, 
IV, una proposta nova d'aportació al capítol VII, i 
estan perfectament clares. I recomana que es miri bé 
les xifres atès que té temps fins al 18 de desembre. 

En relació a les apreciacions fetes pels Srs. Villa-
grasa i Martínez, està completament d'acord amb 
què el debat no està tancat, sinó que cal fer encara 
un debat-marc, però reitera que aquesta mesura de 
govern es refereix a les propostes de cooperació 
directa municipal, i afegeix que els criteris rectors 
són concentrar, per tenir més força en les intervenci-
ons, i orientar la cooperació municipal directa a àm-
bits homologables en termes de municipis i d'entorns 
urbans. 

El Sr. Alcalde remarca l'esforç econòmic que 
aquesta ciutat té previst fer els propers anys, i el bon 
acolliment que va tenir entre els representants de la 
Federació Catalana d'ONG per al Desenvolupament 
el seu anunci, més ben valorat encara en una con-
juntura econòmica difícil, i que és una aposta ferma 
de futur. 

 
c) Informes 
 
1. La Salut a Barcelona 2007. 
El Sr. Tinent d'Alcalde, Sr. Gomà, presenta el vint-

i-quatrè informe sobre la Salut a Barcelona el 2007, 
que dóna continuïtat a la pràctica de reflexió i debat 

que es duu a terme en aquest plenari des del 1983. 
Destaca que aquest informe suposa una eina molt 
potent de coneixement, però no és una finalitat en si 
mateix, sinó que proporciona un coneixement orien-
tat a l'acció. En aquest sentit, el conjunt d'informes 
precedents ha servit de base per definir i reorientar i 
enfortir un ventall de polítiques de salut, i la seva 
incidència en els determinants socials i ambientals 
que s'ha traduït en una evolució positiva de la majo-
ria d'indicadors i, en conseqüència, de la millora glo-
bal de la salut com a dimensió clau del desenvolu-
pament humà. 

Observa que fa dues dècades l'esperança de vida 
a la ciutat era de 76 anys, i actualment és 81 anys, i 
que al llarg de l'última dècada s'ha incrementat en 
tres anys, situant-la en la ratlla dels 85 anys en les 
dones i triplicant la taxa de millora mitjana de la Unió 
Europea d'un any per dècada. Pel que fa a la mortali-
tat infantil que era de la ratlla del 7 per mil, avui no 
s'arriba al 3 per mil, i aquesta millora ha comportat 
una reducció dràstica de les desigualtats territorials: 
la mortalitat infantil al Raval és avui una tercera part 
de la de fa vint anys. Igualment, apunta que un de 
cada dos homes fumadors i una tercera part de les 
dones fumadores han deixat l'hàbit al llarg de les 
dues últimes dècades. Un altre indicador positiu és 
que el 1983 hi havia unes quantes consultes de me-
dicina general, bàsicament per obtenir baixes, recep-
tes i volants, i avui hi ha una xarxa estesa de CAP 
dignes a tots els barris, on treballen equips bàsics de 
salut amb programes de prevenció, promoció i aten-
ció des de la proximitat. 

És, doncs, des d'aquesta trajectòria que vol fer 
una síntesi de les variables més rellevants correspo-
nents a l'any 2007. Des del punt de vista demogràfic 
és remarcable que més de setze mil persones per 
sobre de 85 anys viuen soles a Barcelona: el 20% 
dels homes i més del 40% de les dones de més d'a-
questa franja d'edat, de manera que l'objectiu d'apor-
tar seguretat i autonomia personal i benestar emoci-
onal a aquestes persones esdevé un repte prioritari. 

Quant al medi ambient, la qualitat de l'aire ha mi-
llorat respecte al 2006; han disminuït els nivells de 
diòxid de nitrogen i de partícules, i l'aplicació de les 
mesures del pla d'actuació per a la reducció de la 
contaminació a l'àrea de Barcelona ha de permetre 
el compliment dels valors límit per a l'any 2010. 

S'ha avançat en la qualitat de l'aigua, especial-
ment a les zones de distribució procedents del Llo-
bregat, on els valors de trihalometans s'han assentat 
el 2007 per sota dels valors de referència. 

En relació al consum de drogues, informa que l'al-
cohol continua sent la substància psicoactiva d'ús 
més estès entre la població; un 11,5% de joves des 
dels 15 als 24 anys presenten un consum regular de 
risc; la cocaïna continua sent la substància que més 
urgències hospitalàries provoca, i la segona després 
de l'alcohol en el nombre de primeres visites als 
CAS. Cal remarcar, en aquest àmbit, que el nombre 
de morts per sobredosi ha estat d'un 25% el 2007 
respecte a l'any anterior, percentatge que està per 
sobre d'un 35% de reducció des del 2000. 
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Pel que fa a la salut sexual i reproductiva, s'ha es-
tabilitzat la fecunditat en els nivells més alts assolits 
els darrers anys. El nombre d'embarassos ha aug-
mentat l'última dècada, de catorze a vint mil anuals. 
S'han incrementat les interrupcions voluntàries de 
l'embaràs; en les dones adolescents els principals 
indicadors, embarassos, interrupcions i fecunditat es 
mantenen bàsicament estables al llarg del darrer 
any. 

Igualment, el 2007 s'han assolit els nivells més 
baixos dels darrers vint anys quant a nous diagnòs-
tics de VIH-sida, i les relacions sexuals no protegides 
es consoliden com la via de transmissió més fre-
qüent, d'aquí la necessitat de subratllar la importàn-
cia de les estratègies de prevenció de pràctiques de 
risc. 

Cal destacar, també, la lleugera tendència a la 
baixa de les morts per accident de trànsit, i la reduc-
ció substancial de les morts per accident laboral, 29 
el 2007 respecte als 59 del 2006. 

En referència a l'atenció sanitària, destaca com a 
indicadors especialment rellevants com el programa 
DOM d'atenció domiciliària de salut, que ha arribat a 
una cobertura del 10% de la població de més de 75 
anys. En l'àmbit farmacèutic el percentatge de genè-
rics dispensats ja arriba al 25%, amb un increment 
del 16% respecte al 2006. Creix la demanda d'aten-
ció sociosanitària, sobretot, en recursos de conva-
lescència, i se segueixen enfortint les intervencions 
preventives i de salut comunitària amb el Programa 
de prevenció del consum de cànnabis implantat a 39 
centres escolars de la ciutat amb resultats satisfacto-
ris quant a la reducció de nous consumidors. 

En síntesi, per tant, els principals indicadors con-
soliden la tendència a la millora global de la salut, 
però posen de manifest també l'existència de reptes i 
objectius pendents, que han de seguir impulsant 
l'enfortiment de les polítiques preventives i d'atenció 
sanitària, la correcta focalització de les prioritats en 
els col·lectius més vulnerables i l'acció continuada 
per a la superació de les desigualtats socials i territo-
rials de salut. 

El Sr. Puigdollers agraeix al Sr. Gomà, en primer 
lloc, la defensa del model Trias de la sanitat catalana 
i de Barcelona que ha fet en la seva intervenció. 

Significa que per analitzar la salut d'una població 
cal, d'entrada, valorar els paràmetres demogràfics, 
que finalment dibuixen les línies d'actuació necessà-
ries. En aquest sentit, a la ciutat de Barcelona es 
dóna la circumstància demogràfica de l'envelliment i 
el sobreenvelliment de la població, que baixa en pes 
relatiu com a conseqüència de la immigració, i que 
continua sent una de les coordinades que defineix 
els serveis sanitaris necessaris. Remarca, també, 
l'increment de la taxa de natalitat i l'increment de la 
població com a conseqüència de la nova immigració. 
Entén que aquests paràmetres demogràfics són els 
que defineixen quina és la situació sanitària a la ciu-
tat. 

Entre els problemes de salut, posa en primer lloc 
els accidents de trànsit que, malgrat que sigui cert 
que baixa la mortalitat per aquesta causa, el nombre 

de persones ferides greus no es pot menysprear i, 
per tant, no es pot abaixar la guàrdia en la batalla 
contra els accidents de trànsit. 

En segon lloc situa les drogues –alcohol, cànnabis 
i cocaïna–, i destaca la dada que entre els homes de 
15 a 44 anys, la primera causa de mort el 2007 és la 
sobredosi. 

Una tercera consideració són els hàbits de vida, 
que defineixen la salut individual de les persones, 
entre els quals destaca què mengem, què bevem, 
què respirem i quin entorn socioeconòmic tenim. Des 
del punt de vista de la salut alimentària, aquest país 
és modèlic, i, per tant, la situació és francament bo-
na. Igualment passa amb el que bevem, entès com 
la distribució d'aigua potable; però no és el mateix 
quant a la qualitat de l’aire, atès que Barcelona no 
compleix la legislació europea quant a nivells de 
contaminació atmosfèrica. Certament el govern de la 
Generalitat va posar en marxa un pla de mesures, 
però no se’n veuen els resultats. 

Quant a l'entorn socioeconòmic, al qual van molt 
lligades les percepcions d’estat de salut, la situació 
no progressa i la desigualtat per aquest motiu conti-
nua avançant a la ciutat. 

Destaca com un aspecte molt preocupant l'emba-
ràs no desitjat en adolescents, batalla que no es 
guanya com es pot comprovar amb dades com que 
la xifra d'interrupció voluntària de l’embaràs arriba al 
67%, quan el percentatge de la resta de la població 
és del 27%.  

Finalment, remarca el problema del col·lapse de 
les urgències, conseqüència de l'increment de la 
població; i l'increment de la demanda de serveis a la 
qual no es dóna resposta. 

El Sr. Fernández Díaz vol destacar d'aquest in-
forme el creixement del nombre de persones grans 
que viuen soles, entre les quals les més de setze mil 
més grans de 85 anys. Soledat i sobreenvelliment 
són les característiques de la gent gran, que ha pas-
sat a formar part del grup de quarta edat, que si bé 
significa un èxit pel que fa l'esperança de vida, tam-
bé és un gran repte per a les administracions, que 
han de garantir els serveis per atendre aquesta fran-
ja de població. També vol fer constar la necessitat de 
prestar atenció a la salut mental, de la gent gran per 
una banda, però també de les dones i dels joves i, en 
aquest sentit, es remet a la presentació aquesta 
setmana de l'Informe sobre infància i família, on apa-
reix que un 67% dels nois entre 16 i 19 anys prenen 
hipnòtics i sedants i un 60% antidepressius. 

Els preocupen també les causes de mortalitat 
prematura com els accidents laborals, tot i que hi ha 
hagut un descens significatiu, i els de trànsit, especi-
alment dels conductors de motocicleta i els joves. 

Quant al consum de drogues, entén que cal estar 
molt alerta ateses les morts per sobredosi, principal 
causa de mort entre els homes de 15 a 44 anys; s'ha 
duplicat la xifra de persones que ha provat el cànna-
bis, el 42% dels joves; i el nombre d'urgències per 
aquest consum s'ha multiplicat per deu l'última dèca-
da. Malgrat aquestes dades preocupants, aprecien 
que es produeix una banalització del consum de 



10 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 1 10-1-2009 

 

 

cànnabis, sobretot; s'observa un augment del con-
sum de cocaïna del 10% des del 2006. Igualment, 
vol constatar que no hi ha cap referència explícita en 
l'informe al consum de drogues de síntesi, tot i que 
és un aspecte que no es pot negligir. 

Pel que fa al consum d'alcohol posa en relleu que 
s'ha incrementat un 11% el consum regular de risc 
entre els joves de 15 a 24 anys, i també s'observa un 
creixement del consum entre els menors de 25 anys, 
no tan sols el regular de risc, sinó també el consum 
intensiu. En resum, cada cop augmenta el consum 
de drogues i l'edat d'inici s'avança, per la qual cosa 
el seu Grup no es vol estar de demanar més deter-
minació contra el consum de drogues i la promoció 
de valors de referència que guiïn comportaments 
saludables entre els joves. 

També els suïcidis continuen sent la principal cau-
sa de mort entre les dones de 14 a 44 anys, i una 
altra dada preocupant és que l'any passat es van 
incrementar d'un 20% entre els menors de 25 anys 
les consultes per idees suïcides, segons un estudi 
pilot fet a la dreta de l'Eixample. 

No vol deixar de fer una referència a la salut ma-
terno-infantil, atès el creixement de les taxes d'avor-
tament, que exigeixen més educació i prevenció, i 
més consciència en la defensa del dret a la vida. 

Li sorprèn que enguany no hagi generat polèmica 
la qualitat de l'aigua, que va centrar el debat sobre la 
salut de l'any passat, i considera que potser és a 
causa de l'increment del 8% en el rebut de l'aigua 
aprovat pel govern de la Generalitat. 

Finalment, reclama, en relació als serveis sanita-
ris, que es presti atenció a les urgències i a les llistes 
d'espera, sobretot, en les intervencions quirúrgiques. 

La Sra. Capella es felicita per la presentació de 
l’informe, que és una radiografia de l’estat de salut 
de la ciutadania, i una eina útil per abordar polítiques 
de salut i socials. D'entrada, destaca com una bona 
notícia l'increment de l'esperança de vida; i també és 
interessant la reflexió dels ciutadans i ciutadanes 
d'una percepció bona del seu estat de salut. 

No obstant això, l'informe descriu profundes desi-
gualtats territorials pel que fa a la salut, i de gènere 
pel que fa a les dones, i creuen que aquest elements 
són primordials a l'hora d'abordar les polítiques soci-
als i de salut. 

Entre els aspectes socials a destacar considera 
molt positiva la reducció de la diferència entra les 
taxes d'activitat i d’atur entre homes i dones. Fa vint 
anys, el percentatge d'homes amb titulació de grau 
superior doblava el de dones, avui estan pràctica-
ment equiparats. Igualment, també és molt positiva la 
conscienciació de la ciutadania respecte als drets 
dels animals. 

Altrament, lamenta les dades referents a l'atenció 
infància i adolescència en risc, que a Ciutat Vella 
assoleix una taxa que quadruplica la mitjana de la 
ciutat, i això indica la via a seguir i insistir en les polí-
tiques socials adreçades a la infància en risc. 

En matèria de salut sexual i reproductiva, s'ha fet 
palès que hi ha hagut un augment d'interrupcions 
voluntàries embaràs, que han augmentat un 70% els 

darrers nou anys, percentatge on ha tingut un paper 
important els embarassos d'adolescents. Entén que 
aquestes dades fan que calgui insistir en la formació 
sexual. 

Pel que fa al medi ambient, aprecia una millora 
qualitat de l’aire, però no suficient, i tenen seriosos 
dubtes que s'arribi al compliment dels valors límit de 
concentracions de contaminants a l'aire abans del 
2010. 

En l'àmbit de les drogues, es constata un incre-
ment del consum de risc d'alcohol i de sedants entre 
els més joves i les dones. 

Insisteix en el concepte d'igualtat de gènere quant 
a salut; el 2007, les dones representen percentatges 
de consulta en centres de salut mental més elevats 
que els dels homes, el 63%, i també quant al consum 
de fàrmacs per al tractament de les malalties men-
tals. Entenen, per tant, que és en base a aquest 
concepte de gènere que cal abordar polítiques soci-
als adreçades a la salut. 

La Sra. Jaurrieta també fa esment del quart de 
segle que fa que aquest Ajuntament ha convertit la 
presentació d'aquest informe en un tret distintiu de la 
ciutat, fet com un exercici de transparència per part 
dels governs d'esquerra, i afegeix que es pot parlar 
d'un model de salut Barcelona,  

Aquest informe permet, doncs, fer un repàs de la 
tendència recent de l'estat salut i proporcionar la 
informació adequada per encarar el futur que mar-
quen els nous reptes, diferents dels de fa vint anys.  

A fi de no reiterar els arguments de les intervenci-
ons anteriors, vol esmentar algun aspecte que ha 
passat més per alt com ara el fet insòlit de l'equipa-
ració entre l'atur femení i el masculí. En l'àmbit de la 
salut, destaca la reducció de les morts per sobredosi 
de substàncies psicoactives, i que hi ha una tendèn-
cia clara al descens des del 2006. També s'aprecia 
un descens important de les morts per accidents 
laborals. 

Quant als serveis sanitaris, destaca l'ús creixent 
dels fàrmacs genèrics, que arriba a al xifra d'un de 
cada quatre, un 16% respecte al 2006. I remarca que 
l'atenció sòcio-sanitària a demanda en la convales-
cència s'ha duplicat en deu anys. 

Les conclusions que es poden treure de l'informe, 
per tant, és que els reptes de Barcelona són equipa-
rables a altres ciutats europees, amb uns resultats 
que marquen tendències positives i que estimulen 
aquest govern a continuar treballant fermament mit-
jançant l'Informe de Salut Pública, que ha esdevingut 
un instrument imprescindible. 

El Sr. Gomà agraeix els comentaris dels represen-
tats dels Grups municipals, i les contribucions que 
s'han fet a aquesta pràctica, de fa ja vint-i-cinc anys, 
de situar les polítiques de salut en un espai de trans-
parència i de reflexió democràtica. 

Tot seguit, incideix en alguns dels aspectes relle-
vants que s'han comentat. Quant als paràmetres 
demogràfics i socioeconòmics, destaca la tendència 
al sobreenvelliment de la població, que comporta un 
increment de les taxes de persones que viuen soles 
amb autonomia, però també de les situacions de 
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solitud i aïllament, i afegeix que les polítiques socials 
i de salut han de ser capaces de proveir els elements 
de suport i benestar material i emocional en aquest 
sentit. Destaca com un bon indicador les polítiques 
socials que es desenvolupen en aquest àmbit, amb 
un increment notori de l'atenció domiciliària i del ser-
vei de teleassistència. 

Pel que fa a les pautes socioeconòmiques és im-
portant reconèixer que la situació actual no és fàcil 
atès l'increment de la taxa d'atur a la ciutat, que és 
un determinant social de la salut sobre el qual s'ha 
d'incidir a través de polítiques actives d'ocupació, tot 
i que remarca que aquest índex d'atur parteix d'una 
taxa d'ocupació molt alta, per sobre dels objectius 
marcats per l'Agenda de Lisboa per al 2010. 

Cal esmentar, també, que les polítiques de salut, 
preventives i d'atenció, han de tenir en compte un 
cert biaix de gènere a fi de superar les visions andro-
cèntriques presents encara en molts àmbits de l'a-
tenció sanitària.  

Pel que fa a la qualitat del medi ambient, destaca 
que l'informe posa de manifest la millora de la quali-
tat de l'aigua i de l'aire. És molt importat remarcar 
que l'entrada en funcionament de la dessaladora del 
Llobregat i les millores tecnològiques en plantes de 
tractament d'Abrera i Sant Joan Despí suposaran, en 
un futur immediat, la reducció important dels com-
postos de l'aigua. Quant a l'aire, és evident que no 
s'acompleixen els objectius marcats per la Unió Eu-
ropea per al 2010, però sí que es compleixen els 
actuals, i els indicadors de l'informe mostren una 
millora respecte als del 2006. 

Admet que les taxes d'atenció a la infància en risc 
són importants i significatives en alguns barris, però 
vol posar en valor l'esforç que s'ha fet amb l'incre-
ment de professionals i d'equips d’atenció a la infàn-
cia i adolescència en situació de risc, alhora que 
destaca que Barcelona ha estat pionera, juntament 
amb la Generalitat, en la introducció d'educadors 
socials als equips de l’Equip d’atenció a la infància i 
l’adolescència a fi de reforçar les tasques preventi-
ves. 

Entrant en la qüestió del consum de drogues, con-
sidera molt important assenyalar que han disminuït 
les morts per sobredosi, de manera que les políti-
ques esmerçades estan donant resultats amb dismi-
nucions significatives i progressives respecte als 
anys anteriors, tot i que han de continuar tots els 
mecanismes activats a fi d'aconseguir que no hi hagi 
cap mort per sobredosi. 

Subratlla la disminució de l'accidentalitat i les 
morts en l'àmbit laboral, on han estat determinants 
les polítiques de prevenció de riscos. Afegeix que 
tampoc no es pot abaixar la guàrdia pel que fa als 
accidents de trànsit, i cal tenir disposats tots els me-
canismes d'actuació contra la sinistralitat, i continuar 
amb polítiques de mobilitat segura i sostenible. 

Conclou agraint sincerament al conjunt de profes-
sionals Agència Salut Pública i als responsables de 
política de salut la redacció d'aquest informe. 

2. Situació actual i perspectives dels mercats mu-
nicipals de Barcelona. 

El Sr. Carnes presenta l'informe sobre la situació i 
les perspectives dels mercats municipals. Recorda 
que la ciutat té una xarxa de 40 mercats d'alimenta-
ció i 6 mercats especials, que configura la xarxa de 
mercats més important d'Europa i que, des de fa 
quinze anys, l'Ajuntament fa una aposta clara per la 
seva modernització per vincular-los al model de ciu-
tat, compacta, cohesionada i propera. Aquesta mo-
dernització ha aconseguit que els mercats recuperin 
el seu valor de lideratge en els seus barris d'influèn-
cia atès que ha permès regenerar-hi la vida econò-
mica, social i cultura. 

El compromís assumit amb el comerç de proximi-
tat s'ha traduït en què s'ha dut a terme la remodela-
ció de 18 mercats, i durant aquest mandat hi ha la 
voluntat d'accelerar el procés, de manera que hi 
haurà una inversió aproximada de cent vint-i-cinc 
milions d'euros per actuar en 11 mercats més. 

La modernització dels mercats es desenvolupa 
seguint un model que preveu diferents nivells d'inter-
venció: la recuperació del valor arquitectònic de l'edi-
fici; la redefinició del mix comercial, adaptant-lo a la 
sostenibilitat comercial i introduint nous operadors 
per completar l'oferta ; el soterrament de la logística 
del mercat i la construcció de pàrquings i molls de 
descàrrega; i recollida de la brossa i compromís am-
biental. Igualment, la promoció dels mercats implica 
campanyes de comunicació, de promoció comercial i 
l'edició de mitjans de comunicació propis. 

Destaca que la intervenció de l'Ajuntament queda 
validada perquè el volum de vendes en tots els mer-
cats remodelats ha passat a ser del doble o fins i tot 
el triple en alguns casos en comparació del que fac-
turaven abans de la remodelació. 

Tot aquest projecte requereix la complicitat i la 
participació activa dels agents econòmics i socials 
que formen el món complex dels mercats, i la volun-
tat de mantenir el consens i el bon clima actual, molt 
més encara en aquest context de crisi, atès que els 
accions de formació i d'impuls als comerciants és 
important. 

Barcelona, sense cofoisme, es pot considerar com 
la capital europea dels mercats de producte fresc, 
que és una qualitat que no es vol perdre. 

La Sra. Fandos agraeix la presentació de l'infor-
me, i remarca que cal deixar clar que la valoració 
positiva que en fan els ciutadans es refereix més 
aviat als productes que hi compren, a seva la quali-
tat, i el tracte que reben dels comerciants. I és positi-
va en gran part per l'esforç diari dels venedors per 
tirar endavant les seves parades, moltes vegades 
amb forta competència fruit d'una mala planificació 
per part de l'Administració. 

Haurien preferit que aquesta radiografia dels mer-
cats que avui presenten, hagués inclòs els mercats 
dels quals no parlen, com el de Montserrat o l'Abace-
ria, que necessiten també una remodelació. 

D'altra banda, les remodelacions que avui presen-
ten, que són de mercats emblemàtics, han arribat 
amb molt de retard. Recorda, en aquest sentit, que el 
Mercat del Guinardó va tancar amb la meitat de les 
parades sense activitat, o que al de Sant Antoni hi ha 
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zones senceres sense parades obertes. Així doncs, 
aquesta tardança ha deixat pel camí molts venedors i 
moltes il·lusions. 

Voldria que aquest informe portés un calendari 
concret, amb dates, i no conceptes temporals difusos 
com els que empra. Quant als pressupostos, dema-
na que es desglossin per mercats. 

Al Grup municipal de Convergència i Unió li preo-
cupa especialment el disseny dels mercats que és 
remodelen, que qualifica d'excessiu i poc pràctic en 
alguns casos, i que genera un gran manteniment 
posterior, i posa per cas el mercat de la Barceloneta, 
molt difícil de netejar a la part superior; o Santa Cate-
rina, que va requerir una inversió posterior a la re-
modelació a fi d'aïllar les fuites d'aire condicionat. 

La Sra. Balseiro comparteix que els mercats mu-
nicipals són una peça important de vertebració i de 
cohesió social i d'activitat social en els barris.  

Els canvis d'hàbits de compra han comportat que, 
definitivament, els mercats hagin anat reduint la seva 
quota de mercat. En l'informe apareix un percentatge 
important de veïns que compren directament als 
mercats propers als seus domicilis, però s'obliden del 
percentatge significatiu de ciutadans que per manca 
de temps, o per incompatibilitat d'horaris amb els 
mercats, no hi compren. Igualment, la valoració d'as-
pectes com la comoditat o la rapidesa, a més de 
l'oferta, són motius importants entre el seu públic 
potencial per no acudir als mercats municipals. I tot 
això indica que cal modernitzar els processos de 
compra, però també emprendre actuacions decidides 
i reals per part de l'Ajuntament orientades a permetre 
als titulars de les parades oferir amb condicions 
competitives els seus productes, i amb el valor afegit 
que puguin aportar serveis complementaris. 

Certament, hi ha mercats que per ells mateixos 
han posat en marxa serveis complementaris com ara 
lliurament a domicili o activitats de promoció dels 
seus productes. I aprofita per reconvenir al Sr. Car-
nes, el fet que es posi sempre medalles, quan el 
mèrit és d'altri, i que il·lustra amb els exemples com 
les remodelacions de mercats ajornades durant dè-
cades que, com el mateix tinent d'alcalde ha remar-
cat, són condició prioritària per a la vitalitat dels mer-
cats. 

Fins i tot parlen del model Barcelona de remode-
lació, però ometen que dels cent vint-i-cinc milions 
d'euros que destinaran a la remodelació de mercats, 
gran part són aportats directament pels titulars de les 
parades. 

Creu que les conseqüències dels retards en les 
remodelacions dels mercats han significat l'abando-
nament de moltes parades, i per tant, i més encara 
en aquests moments de recessió econòmica, convé 
accelerar la remodelació de tots els mercats que 
queden pendents, i donar empenta a l'esperit em-
prenedor del operadors dels mercats, defugint les 
temptacions intervencionistes i recaptatòries promo-
vent una fiscalitat equitativa, justa i coherent, no no-
més exigint una aportació que, en ocasions, arriba a 
més de la meitat del finançament de les obres de 
remodelació. 

El Sr. Portabella comparteix la intenció de l'infor-
me sobre els mercats, i el Grup d'Esquerra Republi-
cana de Catalunya considera que, a més de ser una 
activitat comercial del sector alimentari, també són 
vertebradors d'altres tipus de comerç al seu entorn 
que, sumats, constitueixen una peça fonamental en 
la cohesió dels barris i la identificació de les perso-
nes amb el seu entorn, de manera, doncs, que la 
importància dels mercats va més enllà de la seva 
activitat econòmica estricta. 

Tanmateix, consideren que cal una modernització 
dels mercats amb l'objectiu d'adaptar-se al perfil dels 
seus usuaris, per la qual cosa consideren positiva la 
regularitat d'obertura per a les tardes, com també ho 
és facilitar el transport de la compra al domicili. Les 
propostes de promoció dels mercats, garantir i apro-
fundir la seva responsabilitat social han de continuar 
avançant, de la mateixa manera que els seus òrgans 
de comunicació han de continuar guanyant àmbit de 
difusió, a fi de consolidar la posició internacional i ser 
capdavanters en la política de mercats locals. 

Un aspecte remarcable i sobre el que cal posar 
una atenció especial són inversions previstes per a la 
remodelació dels onze mercats anunciats. Fins al 
2008 se n'han remodelat 18 seguint uns criteris que 
convé que tinguin continuïtat com ara la recuperació 
del valor arquitectònic dels mercats; la redefinició del 
mix comercial a fi de facilitar que es pugui fer la 
compra d'un sol cop i que no només impliqui el sec-
tor de l'alimentació en fresc, el soterrament de la 
logística a fi de facilitar l'activitat interna dels paradis-
tes i de la recollida selectiva, que ha obtingut diver-
sos premis per la qualitat de recollida de matèria 
orgànica en alguns mercats. 

Insisteix, doncs, en el seguiment acurat de les in-
versions a fi que s'acompleixin aquests paràmetres 
que ha enumerat i els calendaris establerts. 

La Sra. Mayol creu que hi ha consideracions sobre 
els mercats que poden compartir tots els Grups aquí 
presents, i considera importat remarcar aquests punts 
de coincidència. Aquesta ciutat té la consciència que 
els mercats són molt més que un motor econòmic i 
d'ocupació, amb un volum econòmic gens menyspre-
able, tanmateix; i tothom té el convenciment que fan 
la funció social de posar en relació persones, vene-
dors i compradors, i que generen, en definitiva cohe-
sió i identitat. Afirma que li costa parlar en abstracte 
del que signifiquen els mercats per a la ciutat perquè 
ella mateixa n'és usuària habitual, i sap que, entre 
moltes altres coses, faciliten l'aprenentatge de la 
cuina atès que la majoria de paradistes sempre es-
tan en disposició d'oferir les seves receptes. 

Evidentment tot això té molt a veure amb les per-
sones que treballen als mercats, però cal tenir molt 
present la implicació a fons per part d'aquest Ajun-
tament, que ha estat capaç de fer una feina de 
col·laboració, i ha comptat amb l'impuls decidit dels 
responsables polítics. L'informe d'avui és un exemple 
d'aquesta implicació, i al costat de la valoració de la 
tasca dels mercats, hi ha un pla d'inversions i una 
nova ordenança que adequa les necessitats actuals 
a fi de millorar la feina del dia a dia. 
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Finalment, vol expressar la capacitat dels mercats 
per adaptar-se a realitats noves com les apostes 
ambientals o solidàries. 

El Sr. Carnes agraeix el suport expressat pels 
grups municipals als mercats. Quant a les inversions, 
cal reconèixer la feina de l'Institut Municipal de Mer-
cats durant anys. Es tracta, per tant, de la voluntat de 
tots plegats de fer dels mercats uns dels eixos bàsics 
del comerç de la ciutat. 

Certament, cal reconèixer la part essencial dels 
paradistes en el grau de satisfacció expressat pels 
ciutadans quant als mercats municipals, però també 
cal tenir en compte que no és possible cap procés de 
remodelació si no es negocia, amb un procés llarg de 
diàleg i consens amb els operadors, i aquest procés 
no sempre és fàcil i, en ocasions, algunes propostes 
de remodelació han estat rebutjades, per la qual 
cosa, malgrat que hi hagi la voluntat d'acomplir un 
calendari no sempre és possible, atès que els mer-
cats són móns complexos, no n'hi ha cap d'igual, i no 
s'hi pot aplicar un model estandarditzat. També cal 
tenir una previsió per a les inversions, i no és possi-
ble fer-les totes de cop, per tant, s'han de fer amb un 
esforç sostingut i continuat en el temps i que abraça 
diversos mandats, alhora que cal sumar a la inversió 
de remodelació, les inversions puntuals de manteni-
ment dels mercats per millorar-los i fer-los competi-
tius. 

 
 

PART DECISÒRIA / EXECUTIVA 
 
a) Propostes d'acord 
 
 

COMISSIÓ D'HISENDA I PRESSUPOSTOS 
 
3. Desestimar, per les raons exposades en els in-

formes annexos, les al·legacions presentades pel 
Grup Municipal de Convergència i Unió a l’expedient 
3-77/2008 consistent en modificacions de crèdit del 
Pressupost de l’exercici 2008 de l’Ajuntament de 
Barcelona per un import de 41.386.868,37 euros, per 
suplements de crèdit i crèdits extraordinaris –(re-
ferència 08100390) d’acord amb el document annex– 
a finançar amb els majors d’ingressos obtinguts a la 
partida pressupostària 9901-42019-61114 Liquidació 
definitiva 2006 del Fons complementari de finança-
ment, aprovada inicialment en sessió de la Comissió 
d’Hisenda i Pressupostos de 23 d’octubre de 2008; i 
aprovar-la definitivament. 

El Sr. Carnes fa avinent que aquestes modificaci-
ons de crèdit serveixen per reforçar algunes de les 
polítiques prioritàries marcades pel govern municipal 
en l'inici de l'exercici 2008, i són possibles en aplicar 
la liquidació del fons del 2006 que reben de l'Estat. 
Concretament, reforcen els àmbits de la promoció 
econòmica, mobilitat, cohesió social i, també, es 
destinen a millores de l'organització interna. 

El Sr. Vives precisa que el seu Grup considera 
que una modificació d'aquestes característiques, 
més de quaranta milions d'euros, que representa un 

2% del pressupost no es pot resoldre d'aquesta ma-
nera. A més, la naturalesa de l'ingrés no justifica 
incloure en la mateixa modificació conceptes tan 
diferents com la web municipal, la compra de finques 
o els arbres de Nadal a pedals, o conceptes tan im-
precisos com "cohesió social", als quals es destina 
un 1% dels quaranta-un milions d'euros.  

El Sr. Mulleras recorda que el Grup municipal del 
Partit Popular ha expressat en moltes ocasions la 
seva oposició a aquesta modificació de crèdit, motiu 
pel qual el seu vot serà contrari. Al·lega, també, 
qüestions de forma i de fons. D'entrada, perquè s'a-
grupen en la modificació partides molt heterogènies i 
que, en moltes ocasions, no són justificables. Con-
ceptes com el concurs de redactors de la web muni-
cipal, amb cinc-cents mil euros; el conveni del Con-
sell Comarcal de les rondes, que no saben encara si 
s'ha signat i aprofiten per preguntar-ho; el Consell de 
Normalització Lingüística; les hores extra de la 
Guàrdia Urbana; el Pla de pensions de Parcs i Jar-
dins, que no es contemplava en els Comptes anuals 
del 2007, fet que el seu Grup va denunciar reitera-
dament; i l'enderrocament de l'anella de les Glòries, 
fruit d'una mala planificació i gestió municipal. Un cas 
a part és la despesa motivada per la sentència de 
l'Audiència Provincial de Barcelona sobre el cens del 
mercat de la Concepció, i aprofita per preguntar per 
què no s'ha pagat fins ara i quines obligacions eco-
nòmiques futures es generaran arran d'això. 

Per tot plegat, entenen que els pressupostos mu-
nicipals són paper mullat i, per tant, estan mancats 
de credibilitat i, tal i com es demostra amb aquesta 
modificació, d'un sol cop han modificat el Pressupost 
en un 2%, i remarca que el 90% de les despeses que 
s'hi inclouen es podrien haver inclòs en el Pressu-
post. 

El Sr. Florensa justifica el vot favorable del Grup 
municipal d'Esquerra Republicana de Catalunya, que 
respon a l'acceptació i la inclusió de les esmenes i 
demandes fetes pel seu grup i que s'han concretat, 
per exemple, en partides per augmentar els recursos 
del Consorci de Normalització Lingüística a fi de fer 
programes d'acolliment a persones immigrades, o 
l'expropiació del solar que permetrà l'ampliació d'un 
CEIP al barri del Carmel; igualment, posar a dispo-
sició d'entitats de cultura popular de locals i espais 
d'assaig del districte de l'Eixample, com els caste-
llers de la Sagrada Família o els Diables de Sant 
Antoni. 

Seguidament, la Sra. Mayol subratlla, d'entrada, 
que els regidors que fins ara han intervingut han 
estat molt més cauts que no pas els mitjans de co-
municació, que n'han fet autèntica demagògia, con-
cretament, sobre els arbres de Nadal. Addueix que 
han passat de responsabilitzar-la per la il·luminació 
insuficient de la ciutat, a posar-se les mans al cap pel 
dispendi d'un projecte innovador i complementari al 
guarniment nadalenc. Considera que es deixa de 
banda que es tracta d'una inversió puntual i única, 
que es pot utilitzar cada any si es vol, que no té cap 
cost de consum energètic i no emet cap emissió, i 
que és un projecte innovador d'una empresa catala-
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na; i creu que els temps de crisi són proclius a la 
demagògia. Opina que si aquest diners s'haguessin 
invertits en grans arbres de Nadal amb il·luminació 
convencional, no s'hauria generat tanta polèmica. 

El Sr. Carnes subratlla que, amb la modificació, 
l'ampliació es fa amb diner nou –no provinent de 
partides–, de manera que permet reforçar aquelles 
polítiques que, per al període del 2008, s'ha decidit 
impulsar per consens. Quant a les acusacions de 
malbaratament, entén que la Sra. Mayol ha donat 
una explicació prou aclaridora sobre una partida 
destinada als arbres de Nadal, i remarca que respon, 
també, a la política de sostenibilitat, eficiència i estal-
vi; i aprofita per agrair el suport del Grup municipal 
d'Esquerra Republicana de Catalunya, perquè ha 
entès la necessitat de continuar ampliant les políti-
ques municipals. 

El Sr. Vives vol precisar, mitjançant paral·lelismes 
gràfics, la conjuntura actual esmentant entre altres 
situacions conflictives la de Bombers de Barcelona, 
els arbres de Nadal de ferro, la situació de la Llei de 
la Dependència, els aturats de Nissan, els 1,5 mili-
ons d'euros per a la web municipal, la manca d'esco-
les bressol, les compensacions a Barcelona de Ser-
veis Municipals, SA, o només dos-cents mil euros 
per a la situació de la llengua catalana. Quant a la 
il·luminació nadalenca, entén que la demagògia és 
fer veure que es fa il·luminació sostenible, quan el 
qualificatiu que mereix és "propaganda ecològica 
biopija" i, a canvi, es resol amb una il·luminació na-
dalenca trista i escassa. 

El Sr. Portbella, atès que s'ha tret l'assumpte dels 
arbres de Nadal, precisa que els seu Grup considera 
que un aspecte criticable és que una instal·lació d'a-
questa mena significa un element més d'artificialitza-
ció de l'entorn urbà, alhora que dubta que la decisió 
de fer servir aquests arbres durant moltes tempora-
des sigui encertada. Entén que un bon pas previ 
hauria estat, atès que els comerciants paguen els 
llums de Nadal i l'Ajuntament l'electricitat que con-
sumeixen, haver negociat amb ells el finançament 
dels arbres. 

Al·legant una qüestió d'ordre, la Sra. Mayol intervé 
per expressar que el debat polític és legítim, però 
una altra cosa són les desqualificacions personals, i 
considera una insolència l'asseveració del Sr. Vives. 

El Sr. Carnes referma les paraules de la Sra. 
Mayol quant al to de la intervenció del representant 
de Convergència i Unió; i manifesta que es pot dis-
crepar amb la manera d'invertir els diners, però con-
sidera que en aquest cas prima la transparència i es 
pot demostrar clarament, i amb els números contras-
tats. I, per tant, prega que no es practiqui la desquali-
ficació gratuïta, perquè el diner públic mereix el mà-
xim de respecte i amb aquesta actitud també es fa 
un flac favor a tots els representants públics. 

S’aprova el dictamen en debat amb el vot en con-
tra dels Srs. Trias, Forn, Puigdollers, Ciurana, Arda-
nuy, Vives, Blasi i Freixedes i les Sres. Recasens, 
Fandos, Homs i Vila, i també dels Srs. Fernández 
Díaz, Cornet, Mulleras i Villagrasa i les Sres. Esteller, 
Balseiro i Martín. 

COMISSIÓ D'URBANISME, INFRAESTRUCTURES 
I HABITATGE 

 
Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

 
4. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-

ticle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic i de millora urbana de reforma i 
ampliació de l’equipament assistencial Residència 
Geriàtrica La Natividad, i d’ajust d’alineacions als 
carrers de Buïgas i de Castellnou, promogut per 
Hermanas Franciscanas Misioneras de la Natividad 
de Nuestra Señora, i que incorpora les precisions de 
l’aprovació inicial. 

S’aprova, per unanimitat, aquest dictamen. 
5. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-

ticle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla de 
millora urbana per a la creació de dos equipaments 
públics al carrer del Císter, núms. 20-22 i 20.I, i per a 
la prolongació del carrer de Josep Maria Florensa, 
d’iniciativa municipal, amb les modificacions a què fa 
referència l’informe de la Direcció de Serveis de Pla-
nejament; i resoldre les al·legacions presentades en 
el tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de 
conformitat amb l’informe de l’esmentada Direcció, 
de valoració de les al·legacions; informes, tots dos, 
que consten a l’expedient i, a efectes de motivació, 
s’incorporen a aquest acord. 

El Sr. Puigdollers avança que seu Grup votarà en 
contra d'aquest acord fonamentalment per dos mo-
tius: per la tipologia dels equipaments que es volen 
ubicar al solar, propietat de l'Ajuntament, que no 
compleixen amb el que s'havia parlat amb l'anterior 
govern municipal; i, en segon lloc, perquè es deses-
timen les al·legacions presentades pel seu Grup, en 
el sentit que demanaven que en el pla d'etapes es 
preveiés que el centre de menors no s'obrirà fins que 
no s'hagi tancat el centre per a persones sense sos-
tre que hi ha actualment. De manera que, amb la no 
acceptació d'aquesta al·legació, s'incompleix l'acord 
del districte de Sarrià-Sant Gervasi en aquest sentit, i 
motiva, per tant el seu vot contrari. 

La Sra. Esteller també avança el vot contrari a 
aquesta proposta perquè està en contra de la creació 
d'un Centre residencial d'acció educativa (CRAE) al 
costat de dues escoles, i atès que en un radi de tres-
cents metres hi ha onze centres escolars que sumen 
més de quinze mil alumnes. Considera una irrespon-
sabilitat la creació d'aquest centre, que està compro-
vat que crea problemes de convivència i d'insegure-
tat, sense fer un estudi previ d'impacte a la zona i 
preveure les conseqüències que pot comportar. 

El Sr. García-Bragado es remet al debat suscitat 
en la darrera sessió de la Comissió d'Urbanisme i 
Infraestructures, en què el Grup de Convergència i 
Unió va fer una reserva de vot explícita condicionada 
a què, per part del govern, quedés clarificada la 
qüestió de la no simultaneïtat de funcionament dels 
dos equipaments. Fruit de l'esmentat debat, doncs, i 
de les converses mantingudes amb els responsables 
dels equipaments existents a la zona, aquesta pro-
posta s'ha de considerar en el sentit que no hi haurà 
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coincidència de funcionament del centre actual amb 
el futur equipament assistencial. Per consegüent, la 
petició del grup de Convergència i Unió s'ha atès 
expressament.  

Precisa que el futur equipament assistència ha de 
ser un Centre residencial d’acció educativa per a 
infants de 0 a 16 anys, que funcionen en nuclis fami-
liars, tal i com es va acordar en anteriors reunions 
amb el districte; i que en el procés de tramitació de 
les llicències corresponents s'analitzarà la integració 
de l'esmentat equipament en l'entorn social de la 
zona.  

Entenen, per tant, que amb aquest seguit de con-
sideracions, el vot contrari manifestat pel Grup de 
Convergència i Unió no es correspon amb les raons 
argumentades. 

El Sr. Puigdollers respon per al·lusions en la inter-
venció anterior, i recorda al tinent d'alcalde que ha 
passat una setmana des que van parlar, i durant 
aquest període ningú del govern municipal s'ha posat 
en contacte amb el seu Grup per parlar d'aquest 
assumpte. Evidentment, fan confiança a les paraules 
del Sr. García-Bragado, però demanen conèixer el 
text exacte, i en quin punt de l'expedient va aquest 
aspecte i, en funció d'això, el seu Grup canviarà el 
sentit del vot. 

La Sra. Esteller puntualitza que, a diferència del 
Grup de Convergència i Unió que no vol la simulta-
neïtat dels equipaments, el seu Grup està en contra 
que el Centre residencial d’acció educativa s'ubiqui 
en aquell emplaçament perquè, com ja ha expressat 
abans, no se saben les conseqüències que pot com-
portar, i precisa, quant a l'edat dels menors que aco-
llirà el centre, que, segons la llei de Serveis Socials, 
pot incloure nens de fins a 18 anys, i pregunta per 
les possibilitats que realment sigui així. 

Reafirma, doncs, el vot contrari del seu Grup per 
tots els motius que acaba d'exposar, i recorda al Sr. 
García-Bragado que aquest assumpte no està tancat 
fins que presentin els estudis d'impacte, que demana 
que sigui abans de lliurar les llicències, i sol·licita la 
retirada d'aquest punt de l'ordre del dia fins que els 
puguin obtenir. 

El segon tinent d'alcalde, Sr. Gomà, precisa que 
no tenia intenció d'intervenir, però que ho fa atès que 
s'hi veu obligat per les intervencions dels represen-
tants del Grups municipals de Convergència i Unió i 
del Partit Popular. Indica que l'actual Centre d'aten-
ció a persones sense sostre del carrer Císter té una 
alta qualitat des del punt de vista professional, i que 
no genera cap problema en l'entorn; com també pas-
sa amb la cinquantena de centres residencials d'ac-
ció educativa per a infància en risc que hi ha a la 
ciutat, que són exemples d'inserció comunitària i 
veïnal. Conclou, fent referència concretament a la 
intervenció de la Sra. Esteller, que la seva argumen-
tació és absolutament classista i demagògica i és, 
alhora, susceptible de generar problemes convivèn-
cia a l'entorn d'aquests equipaments. 

El Sr. García-Bragado precisa al Grup de Conver-
gència i Unió que en l'expedient consta la prescripció 
que no funcionin simultàniament ambdós centres i, 

per tant, si emeten un vot contrari és la seva decisió 
pròpia. 

En aquest punt intervé el Sr. Alcalde per demanar 
als Grups que aclareixin els seus posicionaments. 

El Sr. Puigdollers indica que ha demanat al Sr. 
García-Bragado un text concret i la seva ubicació en 
l'expedient, i la resposta que els ha donat no els ha 
satisfet, alhora que la intervenció del Sr. Gomà, que 
titlla de molt desafortunada, els ratifica en el seu vot 
contrari. 

El Sr. Alcalde tanca els torns d'intervenció i mani-
festa que el govern sempre defensarà i aprovarà 
amb convicció plena la implantació d'equipaments en 
tots els barris de la ciutat; així com que tampoc té la 
intenció de demorar-ho al·legant la necessitat d'una 
pila d'estudis d'impacte i informes diversos que no 
fan altra cosa que amagar prejudicis respecte a de-
terminats equipaments que, d'altra banda, són abso-
lutament necessaris. 

El Sr. Fernández Díaz demana intervenir breu-
ment atès que suposa que en la reflexió del Sr. Al-
calde s'al·ludeix al posicionament del seu partit que, 
remarca, sempre ha defensat la necessitat de portar 
a aquest plenari un mapa d'equipaments socials de 
la ciutat a fi de decidir-ne els emplaçaments, sense 
improvisacions que, tal i com han pogut comprovar 
amb les narcosales, per exemple, han significat un 
cúmul de conflictes. Insisteix, doncs, que estan abso-
lutament d'acord amb la implantació d'aquest tipus 
de centres, però, en aquest cas concret, la ubicació 
d'aquest centre al carrer Císter no és la més ade-
quada, en un radi de tres-cents metres ple de cen-
tres escolars, que contravé l'obligació del govern 
municipal de garantir la seguretat i la convivència a 
l'entorn d'aquests equipaments. 

El Sr. Alcalde manifesta que no el convencen 
aquests arguments, i remarca que no descuiden en 
cap moment la convivència en aquests àmbits i, en el 
supòsit que es pugui produir algun conflicte en l'en-
torn, es posen en marxa tots els mecanismes per 
resoldre'l. Insisteix que el Grup municipal Popular 
mai no està d'acord amb les condicions per implantar 
centres d'aquest tipus, sobretot en determinades 
zones de la ciutat; altrament, el govern municipal 
considera que cal la valentia necessària per ubicar 
aquests equipaments socials en qualsevol dels barris 
de la ciutat; i no s'han de confondre els Centres resi-
dencials d’acció educativa amb altres tipus d'ins-
tal·lacions que, en ocasions, sí que han suposat con-
flictes amb el veïnat, alhora que lamenta l'estig-
matització que en fa el Grup del Partit Popular. 

El Sr. Trias observa que es va derivant cap a de-
bats paral·lels i circumloquis i vol deixar clara la posi-
ció del seu Grup. Entenen que, en aquest cas, no 
s'ha dut ha terme una bona gestió i informació ade-
quada, i lamenta que no es busquin mecanismes 
d'aproximació que permetin arribar a elaborar un text 
molt més pactat. Es refereix, també, a la indignació 
que ha causat la intervenció del Sr. Gomà, i ha fet 
que el Sr. Puigdollers es posicionés amb un vot con-
trari a l'acord. De tota manera, manifesta la intenció 
del seu Grup d'abstenir-se atès que realment volen 
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arribar a un acord i demana que, en plantejar-se 
assumptes d'aquesta mena, que són conflictius, es 
parlin i es pactin. 

El Sr. Alcalde agraeix el posicionament d'absten-
ció expressat pel Sr. Trias, i remarca que només 
volia manifestar un concepte de fons: estaran sem-
pre en contra del criteri que alguna cosa necessària 
per a la ciutat no estigui al costat de casa. 

El Sr. Portabella entén que el debat ha patit una 
deriva que el porta a expressar la convicció que el 
govern de la ciutat ha d'assumir un patró d'interven-
ció en la societat que tingui en compte el seu con-
junt. Debatre sobre els menors, requereix una sensi-
bilitat especial perquè aquest col·lectiu es pot veure 
abocat, sense capacitat per decidir, a condicions de 
vida que els poden afectar en el futur. Així doncs, els 
equipaments de menors s'han de defensar com a 
elements imprescindibles per a la cohesió social. I 
aquesta reflexió encara es fa més evident en una 
ciutat que exerceix la capitalitat d'un país, situació de 
la qual n'obté beneficis, però que també implica pa-
gar peatges. 

S’aprova el dictamen en debat amb el vot en con-
tra dels Srs. Fernández Díaz, Cornet, Mulleras i Vi-
llagrasa i les Sres. Esteller, Balseiro i Martín, i 
l’abstenció dels Srs. Trias, Forn, Puigdollers, Ciura-
na, Ardanuy, Vives, Blasi i Freixedes i les Sres. Re-
casens, Fandos, Homs i Vila. 

 
Districte de Gràcia 

 
6. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, la 
Modificació del Pla especial d’ordenació del recinte 
de l’antic Hospital Militar, promoguda per Parc Sani-
tari Pere Virgili, amb les modificacions a què fa refe-
rència l’informe de la Direcció de Serveis de Plane-
jament; i resoldre les al·legacions presentades en el 
tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de 
conformitat amb l’informe de l’esmentada Direcció, 
de valoració de les al·legacions; informes, tots dos, 
que consten a l’expedient i, a efectes de motivació, 
s’incorporen a aquest acord. 

El Sr. Freixedes avança el vot favorable del seu 
Grup a aquest punt de l'ordre del dia i al següent, 
que comparteixen el fet que es tracta de centres 
sanitaris que milloren molt la dotació de la ciutat, tot i 
que juntament amb el nou Hospital Quirón a la plaça 
Alfonso Comín, suposin determinats problemes en la 
mobilitat de la zona. En aquest sentit, i arran de l'a-
cord aprovat per la Comissió de Seguretat i Mobilitat, 
entenen que cal iniciar ja un projecte per millorar la 
mobilitat d'aquest àmbit, que inclogui un procés de 
participació amb els veïns –com el que es va dur a 
terme a la Muntanya de Montjuïc–, i per al lideratge 
del qual, el seu Grup s'ofereix. 

El Sr. Villagrasa expressa els vots favorables del 
seu Grup als punt sisè i setè de l'ordre del dia; tot i 
coincidir en què hi ha problemes greus de mobilitat 
en l'entorn que requereixen un pla de mobilitat glo-
bal, que afecti l'àmbit dels tres equipaments sanita-
ris. I afegeix que el seu Grup presentarà al Districte 

de Gràcia una proposta similar a l'aprovada en la 
Comissió de Seguretat i Mobilitat. 

El Sr. Martínez intervé com a president del Distric-
te de Gràcia, i precisa que l'avinguda de Vallcarca i 
el carrer Esteve Terrades són vies importants, tot i 
que no tenen elements emblemàtics com el cas de la 
Muntanya de Montjuïc que aquí s'ha esmentat, i que 
requereix mesures específiques. Lamenta que el Sr. 
Freixedes expressi la voluntat d'apropiar-se d'as-
sumptes que pertanyen a altres grups de l'oposició, 
fet que no ajuda a la cordialitat i elegància política 
que demana aquest Plenari, i recorda que és Es-
querra Republicana de Catalunya qui demana liderar 
el pla de mobilitat de Pere Virgili i del Centre Mèdic 
Delfos, i va ser el seu grup qui va forçar un pacte per 
la mobilitat a la zona de Craywinckel fins al pont de 
Vallcarca; i qui va presentar, també, la proposta de 
tenir en compte el seguit d'infraestructures que s'es-
tan fent a la zona i que s'estableixi un pla de mobilitat 
conjunt que abraci des de la zona del Putget fins al 
barri del Coll. 

El quart tinent d'alcalde, Sr. García Bragado, agra-
eix els vots favorables a les dues propostes d'acord, i 
remarca que el seu grup va votar favorablement la 
proposta d'Esquerra Republicana de Catalunya a la 
Comissió de Seguretat i Mobilitat. Destaca, també, 
que el procés que es va dur a terme a la Muntanya 
de Montjuïc i l'elaboració d'un pla de mobilitat d'a-
quest entorn no tenen gaires punts en comú, però en 
tot cas, el govern municipal decidirà qui ha de gesti-
onar el procés, tot i que, com ja ha dit, coincideixen 
plenament amb la proposta presentada pel grup mu-
nicipal d'Esquerra Republicana de Catalunya. 

El Sr. Freixedes demana intervenir breument per 
al·lusions, i exposa que el primer grup municipal que 
va exposar al districte de Gràcia la preocupació per 
la mobilitat de la zona va ser el de Convergència i 
Unió. 

S’aprova, per unanimitat, el dictamen en debat. 
7. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic de l’àrea d’equipaments ocupada 
pel Centre Mèdic Delfos, promogut per Centre Mèdic 
Delfos, SA, amb les modificacions a què fa referèn-
cia l’informe de la Direcció de Serveis de Planeja-
ment; i resoldre les al·legacions presentades en el 
tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de 
conformitat amb l’informe de l’esmentada Direcció, 
de valoració de les al·legacions; informes, tots dos, 
que consten a l’expedient i, a efectes de motivació, 
s’incorporen a aquest acord. 

 
Districte d'Horta-Guinardó 

 
8. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
de millora urbana per a l’ordenació volumètrica de la 
parcel·la situada al carrer del Doctor Bové, núms. 
142-146, promogut pel Sr. Francisco Sánchez Rodrí-
guez. 

9. Aprovar definitivament, de conformitat amb 
l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
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especial urbanístic d’ampliació de l’equipament do-
cent situat a l’illa formada pels carrers de Dante Alig-
hieri, d’Estoril, i de Granollers i la baixada de Can 
Mateu, Col·legi Immaculada Concepció, promogut 
per Religiosas Inmaculada Concepción de Castres. 

10. Aprovar definitivament, de conformitat amb 
l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
de millora urbana de l’espai delimitat pels carrers de 
Sigüenza, i de la Conca de Tremp i el passatge de 
Calafell, al barri del Carmel de Barcelona, d’iniciativa 
municipal (Agència de Promoció del Carmel i En-
torns, SA). 

S’aproven, per unanimitat, els quatre dictàmens 
precedents. 

 
Districte de Sant Martí 

 
11. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
de millora urbana de l’illa delimitada pels carrers 
d’Àvila, del Doctor Trueta i de Badajoz i l’avinguda 
d’Icària –Districte d’activitats 22@bcn–, promogut per 
la Junta de Compensació Provisional del Pla de mi-
llora urbana dels carrers d'Àvila, del Dr. Trueta i de 
Badajoz i l'avinguda d'Icària, que incorpora les pres-
cripcions de l’aprovació inicial i les modificacions a 
que fa referència l'informe de la societat municipal 22 
Arroba BCN, SA, que consta a l'expedient i a efectes 
de motivació s'incorpora a aquest acord. 

S’aprova aquest dictament amb l'abstenció dels 
Srs. Portabella, Martínez i Florensa i la Sra. Capella. 

12. Aprovar definitivament, de conformitat amb 
l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, la 
Modificació puntual del Pla especial urbanístic de 
l’edifici industrial consolidat al carrer d’Àlaba, núms. 
94-96, –Districte d’activitats 22@bcn– promoguda per 
Marxan, SA; i resoldre les al·legacions presentades en 
el tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de 
conformitat amb l’informe de la societat municipal 
22Arroba Bcn, SA, que consta a l’expedient i, a efec-
tes de motivació, s’incorpora a aquest acord. 

S’aprova, per unanimitat, el dictamen precedent. 
 

COMISSIÓ DE PROMOCIÓ ECONÒMICA, OCU-
PACIÓ I CONEIXEMENT 

 
13. Resoldre les al·legacions presentades a 

l’aprovació inicial de l’Ordenança municipal de mer-
cats, formulades durant el període d’informació pú-
blica, d’acord amb l’informe que consta a l’expedient; 
i aprovar definitivament l’Ordenança municipal de 
mercats de Barcelona en la versió refosa annexa que 
incorpora les al·legacions acceptades. 

El tercer tinent d'alcalde, Sr. Carnes, presenta 
aquest punt de l'ordre del dia, i precisa que la nova 
Ordenança de mercats entrarà en vigor el gener de 
2009, que modifica en profunditat el text vigent, que 
data del 1968, i que ha de permetre posar en pràcti-
ca moltes de les tipologies comercials que els para-
distes han definit i requereixen. Així doncs, en el nou 
text es redefineixen conceptes clau i s'introdueixen 
novetats importants amb l'objectiu d'oferir més com-

petitivitat als operadors dels mercats. Destaca que el 
text ha sorgit del diàleg, la participació i el consens 
entre l'Institut Municipal de Mercats i els represen-
tants comercials al llarg de més de quatre anys, i que 
avui conclou amb aquest tràmit. Informa que de les 
82 al·legacions presentades, se n'han estimat 32, i 
15 han estat considerades parcialment, i entén que 
aquestes dades expressen la voluntat i la predisposi-
ció de tenir una ordenança consensuada. 

La Sra. Fandos puntualitza que havien fet una re-
serva de vot i, ara, s'abstindran en aquesta votació. 
Tot i que reconeixen la feina feta per l'Institut de 
Mercats, especialment per part del Sr. Jordi Torra-
des, de negociació amb els paradistes, malgrat que 
no hi ha hagut la mateixa voluntat per part del tinent 
d'alcalde amb els Grups municipals, l'abstenció ha 
estat per un motiu de fons. Entenen que després de 
quaranta anys de vigència de l'Ordenança –l'única 
que quedava de l'època franquista–, hauria estat 
possible anar una mica més enllà en el redactat del 
nou text i que s'ha perdut l'oportunitat d'avançar cap 
a un model autogestionari dels mercats. 

Així doncs, no hi voten en contra perquè conside-
ren que suposa un avanç, però també creuen que 
s'ha quedat a mig camí. 

La Sra. Balseiro reconeix que el seu Grup també 
hauria volgut recolzar aquesta ordenança, i valoren 
molt positivament les aportacions que hi han fet els 
representants del mercats i de les associacions que 
en formen part. De tota manera, però, hi ha determi-
nats aspectes que hauria calgut concretar com ara la 
limitació d'una certa discrecionalitat per part de l'Ad-
ministració en la tramitació de les llicències, permetre 
la llibertat lingüística en la retolació, o modificar la 
fiscalitat específica, per exemple amb l'eliminació de la 
taxa per transmissions, ja siguin mortis causa o inter 
vivos. Així doncs, entenen que la modificació d'una 
ordenança en un marc econòmic i social canviant amb 
rapidesa hauria d'haver estat més ambiciosa. 

El Sr. Portabella avança el vot favorable del Grup 
municipal d'Esquerra Republicana de Catalunya, tant 
pel contingut mateix de la modificació de l'Ordenança 
de mercats, com per l'acceptació d'una de els 
al·legacions que hi van presentar. Consideren molt 
valuós el procés de diàleg endegat fa quatre anys 
amb tots els sectors implicats i que ara es concreta, i 
posa en relleu que s'han propiciat acords amb alguns 
gremis com el peixater i el del marisc, que poden 
semblar molt propers, però que en realitat no és així; 
i també s'ha facilitat l'horari d'obertura a fi d'implantar 
gradualment el funcionament per les tardes. 

Vol destacar una esmena presentada pel seu 
Grup, que s'ha incorporat al text, sobre una disposi-
ció transitòria per adaptar els llocs de venda d'ocells 
de la Rambla a la Llei de Protecció dels Animals i a 
l'Ordenança de protecció, tinença i venda d'animals; i 
observa que la paciència de l'Ajuntament amb els 
venedors d'ocells és infinita, i poques vegades es 
deixa un marge de fins a sis anys per complir una 
ordenança aprovada en aquest Plenari per unanimi-
tat; i fins i tot se'ls va permetre demanar un informe 
al Col·legi de Veterinaris, que ha desaconsellat con-
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tinuar l'activitat en les condicions actuals a la Ram-
bla. Vol recordar que quan es va fer la remodelació 
de les parades actuals, en el període 1995-99, es 
van esmerçar seixanta milions de les antigues pes-
setes, de les quals els 12 paradistes en van pagar la 
meitat amb un crèdit de 14.000 euros, des del de-
sembre de 2000 fins al desembre de 2010, cosa que 
vol dir que paguen una quota de 142 euros, i que el 
cànon del mercat és de 150 euros al mes. Diu això a 
fi que facin el càlcul del que costa una parada en un 
lloc tan cèntric i concorregut com les Rambles. 

El Sr. Carnes agraeix, d'entrada, els comentaris 
de reconeixement de la feina feta per l'Institut de 
Mercats. Tot seguit, es refereix a què avui s'aprova 
la posada en marxa d'un instrument que, lligat amb 
la reflexió que s'ha fet en l'inici d'aquesta sessió amb 
la presentació de l'informe sobre els mercats, ha de 
fer més competitius el mercats municipals amb una 
normativa que reuneix l'acord i el consens de tots els 
operadors, a banda de les reflexions polítiques que 
aquí s'han fet. 

Es felicita, per tant, per aquesta aprovació i agra-
eix el to de les intervencions, tot i que lamenta no 
haver arribat al consens total. 

La Sra. Fandos respon que la posició del seu 
Grup respon, com ja ha expressat més amunt, a què 
no s'han acceptat les al·legacions que hi va presen-
tar, i afegeix que també hauria calgut una reflexió 
amb els Grups municipals, i addueix, en aquest sen-
tit, que si han obtingut el consens dels paradistes ha 
estat perquè, després de quaranta anys, aquesta 
ordenança significa un gran avanç. 

La Sra. Balseiro entén que l'esperit de consens es 
demostra amb fets més que amb paraules, i que 
només hauria calgut incorporar les propostes que 
han presentat els grups polítics i també les associa-
cions dels operadors de mercats que, fonamental-
ment, van en la línia de limitar la discrecionalitat de 
l'Administració municipal i de reduir la fiscalitat, que 
entenen que s'està aplicant injustament. 

El Sr. Carnes concreta que s'ha establert el diàleg 
i que continua obert, però entén que algunes de les 
propostes que van presentar els grups, més aviat 
amb caràcter de reflexió filosòfica, hauria calgut con-
cretar-les amb un redactat pràctic que hauria permès 
beneficiar els mercats; i, quant a l'autogestió dels 
mercats, poden dir per experiència que s'hi haurien 
introduït elements de poca competitivitat i rigor en la 
seva gestió. 

S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció 
dels Srs. Trias, Forn, Puigdollers, Ciurana, Ardanuy, 
Vives, Blasi i Freixedes i les Sres. Recasens, Fan-
dos, Homs i Vila, i també dels Srs. Fernández Díaz, 
Cornet, Mulleras i Villagrasa i les Sres. Esteller, Bal-
seiro i Martín. 

 
 

COMISSIÓ DE CULTURA, EDUCACIÓ I BENES-
TAR SOCIAL 

 
14. Aprovar l’Acord amb la Generalitat de Catalu-

nya, mitjançant el qual el Consorci d'Educació de 

Barcelona assumeix les competències i funcions 
relatives a la gestió dels centres públics d’educació 
infantil, primària, secundària obligatòria i postobliga-
tòria, de règim especial i de persones adultes, que 
estan incloses dintre de les àrees d’actuació asse-
nyalades a les lletres c) i d) de l’article 3.2 dels Esta-
tuts del Consorci, aprovats pel Decret 84/2002; 
Acord que es concreta a assumir la competència de 
gestió dels centres públics d’educació infantil, primà-
ria, secundària obligatòria i postobligatòria, de règim 
especial i de persones adultes, continguda a l’article 
123 d) i e) de la Llei 22/1998, de 30 de desembre, de 
la Carta Municipal de Barcelona, amb l’excepció de 
la gestió de les escoles bressol municipals i del Con-
servatori i les escoles municipals de música, i auto-
ritzar l’alcalde per a la seva signatura. L’annex 1 
recull la relació dels centres de titularitat municipal la 
gestió dels quals s’assumirà des del Consorci; fer 
efectiva, a partir de l’1 de gener de 2009, l’assumpció 
per part del Consorci d'Educació de Barcelona de les 
competències i funcions exercides fins ara per 
l’Institut Municipal d’Educació de Barcelona en rela-
ció amb la gestió dels centres de titularitat municipal 
referits a l’annex 1; disposar que es realitzi, per tal de 
completar el calendari progressiu de desenvolupa-
ment corresponent a la delegació de funcions acor-
dada en el Plenari del Consell Municipal de 21 de 
juliol de 2006, l’adscripció del personal municipal que 
realitza les funcions de vigilància (subalterns) en els 
centres docents en què aquesta funció és de res-
ponsabilitat municipal al Consorci d’Educació; dispo-
sar que s’iniciïn els tràmits oportuns per tal de trans-
ferir la gestió i el pagament dels consums i lloguers 
que per normativa han d’anar a càrrec del Pressu-
post de l’Ajuntament, per tal que en el decurs del 
2009 es traspassi al Consorci d’Educació de Barce-
lona tota la informació necessària, conjuntament amb 
la dotació pressupostària pertinent, des del, i amb 
càrrec al, Pressupost de l’Ajuntament de Barcelona; 
declarar que, a partir de l'1 de gener de 2009, el 
Consorci d'Educació de Barcelona, d'acord amb la 
disposició transitòria tercera dels seus Estatuts, 
s'haurà de subrogar en la posició jurídica de l’Institut 
Municipal d’Educació en els convenis i contractes 
que aquest hagi subscrit en l'àmbit de les competèn-
cies esmentades; disposar que, a partir de l'1 de 
gener de 2009, d'acord amb l'article 6 dels Estatuts 
del Consorci, correspondrà a la seva presidència 
resoldre les reclamacions de responsabilitat patrimo-
nial que es derivin de l'exercici de les competències 
transferides, i l'aplicació del règim de recursos i re-
clamacions previst a l'article 20 dels seus Estatuts; 
delegar en el Consorci d’Educació de Barcelona la 
competència per al nomenament de personal funcio-
nari interí de l’àmbit dels centres docents de titularitat 
municipal i del personal funcionari interí amb catego-
ria de subaltern dels centres públics en què aquesta 
funció és de responsabilitat municipal; disposar que 
l’assignació de recursos econòmics derivats d’aques-
ta transferència al Consorci d’Educació per a l’exer-
cici 2009 es realitzi a través del Pressupost de 
l’Institut d’Educació; disposar que es realitzi l’ads-
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cripció del personal municipal relacionat en l’annex 
2 al Consorci d’Educació per a l’exercici de les fun-
cions que es transfereixen; disposar la realització 
de tots els tràmits necessaris per tal de fer efectiva 
l'assumpció de les competències i funcions afecta-
des per aquest Acord, a 1 de gener de 2009; i facul-
tar l’alcalde de Barcelona a dur a terme totes les 
actuacions necessàries per a l’efectivitat d’aquest 
acord. 

La regidora d'Educació, Sra. Ballarín, presenta 
aquest punt destacant-ne la transcendència per al 
futur de la ciutat, atès que s'aprova la transferència 
al Consorci d'Educació de la gestió de 31 centres 
municipals, que se sumaran als 256 que transfereix 
la Generalitat; i deixen transitòriament en mans de 
l'Ajuntament les escoles bressol i les de música mu-
nicipals a l'espera de completar els respectius plans 
de desenvolupament i d'implementació.  

El procés que avui es culmina té l'origen en l'a-
provació de la Carta Municipal de 1998, que es va 
començar a fer realitat el febrer de 2005 amb la 
transferència al Consorci d'Educació de quatre com-
petències. No obstant això, el juny de 2006 s'inicia la 
transferència del gruix més important de responsabi-
litats al Consorci d'Educació, amb la confiança del 
govern municipal i del de la Generalitat de conside-
rar-lo un instrument de gestió i govern educatiu pio-
ner i innovador, i que es traduirà en una millora clara 
de l'educació a Barcelona. En definitiva, el Consorci 
d'Educació és l'expressió del compromís tradicional 
de la ciutat amb l'educació. 

El Sr. Ardanuy expressa, d'entrada, el vot favora-
ble del Grup de Convergència i Unió a aquesta inicia-
tiva, que suposa un traspàs important que ha de 
suposar que el Consorci d'Educació faci avançar i 
simplificar la gestió administrativa i combatre pro-
blemes endèmics en el sistema educatiu com el fra-
càs escolar o la ineficàcia del model d'inclusió, donar 
més prestigi a l'educació especial, motivar millor el 
professorat, incorporar més eficaçment les tecnolo-
gies de la informació i la comunicació als currículums 
docents, entre altres coses. Demana, per tant, que 
s'expliqui amb claredat als docents i directors dels 
centres el projecte del Consorci; i manifesta que no 
comprenen els motius pels quals no s'hi han trans-
ferit les escoles bressol i les de música, i entenen 
que és un error que li confereix una certa incohe-
rència. 

La Sra. Esteller manifesta que Grup del Partit Po-
pular està d'acord amb què el Consorci assumeixi 
aquestes competències, tot i que lamenten que sigui 
amb dos anys de retard, atès que el pla funcional 
determinava el 2006 com a termini per concloure el 
procés. Igualment, expressa la seva queixa perquè 
les escoles bressol i les de música es deixin fora del 
paquet de transferències, perquè entenen que la 
seva inclusió en el conveni del Consorci milloraria la 
seva funcionalitat. 

Vol reiterar, finalment, que el seu Grup sempre ha 
reclamat més llibertat dels pares en l'elecció del cen-
tre educatiu i la llengua vehicular, que actualment no 
és possible, i confien a poder treballar amb el Con-

sorci, ara que té més competències, a fi d'aconseguir 
aquests objectius. 

El Sr. Florensa fa avinent l'acord del seu Grup 
amb la transferència al Consorci dels centres públics 
d'educació infantil i primària, dels instituts d’educació 
secundària, tant la fase obligatòria com la postobliga-
tòria, la formació professional i la gestió de progra-
mes de garantia social. Creuen que aquesta mesura 
suposa un avanç en el desplegament competencial 
del Consorci d'Educació que s'està demostrant com 
una bona eina per a la planificació, inversió i la gestió 
en el camp de l'educació. 

Quant a les escoles bressol i les de música, de les 
quals s'ha hagut de responsabilitzar l'Ajuntament en 
èpoques en què la Generalitat les havia deixades de 
banda, observa que ara la situació ha canviat i, per 
tant, no entenen que l'Ajuntament en continuï rete-
nint les competències que es podrien haver transferit 
al Consorci. 

El Sr. Gomà expressa l'acord del Grup municipal 
d'Iniciativa per Catalunya Verds–EUiA perquè hi veu 
l'expressió clara de la voluntat d'enfortir el Consorci 
d'Educació que des del primer moment desplega 
estratègies de millora de l'educació i que, amb 
aquesta transferència, aconsegueix un objectiu difícil 
i complex tècnicament com és la unificació de la 
xarxa escolar de la ciutat. 

Consideren, tanmateix, que ara no és el moment 
adequat per a la transferència de les escoles bressol, 
però que així que el programa municipal d'expansió 
d'aquestes escoles sigui efectiu i estigui estabilitzat, 
també passaran a formar part de les competències 
del Consorci. 

La Sra. Ballarín remarca que és una màxima d'a-
quest govern que res d'allò que afecta la ciutadania 
de Barcelona li és aliè, al marge que hi estiguin obli-
gats per llei o no. L'educació, a banda d'un servei 
públic, és un dret fonamental que contribueix més 
que cap altre al progrés econòmic d'una ciutat o 
d'un país. Addueix que el Consorci d'Educació és 
una fórmula inventada perquè Barcelona es corres-
ponsabilitzi amb la Generalitat per aconseguir una 
educació de qualitat des de la proximitat, perquè 
ningú no és més conscient que la mateixa ciutat de 
què l'educació és fonamental per al benestar, i per-
què tenia ben clar que ni les lleis locals ni les edu-
catives generals li atorgaven competències significa-
tives. 

Finalment, recorda que el Consorci queda reflectit 
a la Carta Municipal i que s'ha desenvolupat des del 
consens polític, social i laboral, per la qual cosa 
agraeix als partits, sindicats, als treballadors i treba-
lladores de l'Institut Municipal d’Educació de Barce-
lona i als del Departament d'Educació i del Consorci 
d'Educació la seva complicitat i confiança per haver 
dut a terme un procés que qualifica de modèlic. 

El Sr. Alcalde tanca el torn d'intervencions i agra-
eix el recolzament unànime dels Grups municipals a 
aquesta decisió que considera fonamental i un gran 
avenç en el desenvolupament de la Carta Municipal 
en un camp estratègic. 

S’aprova, per unanimitat, el dictamen en debat. 
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PART D’IMPULS I CONTROL 
 
a) Proposicions amb contingut de declaració insti-

tucional 
 
Del Grup Municipal de Convergència i Unió 
Pp1. El Consell Municipal acorda: 1. Manifestar 

que la ciutat de Barcelona es troba encara lluny 
d'assolir la ràtio de policies per mil habitants que 
estableix el Parlament de Catalunya i el Manifest 
d'alcaldes i alcaldesses metropolitans. 2. Instar al 
Govern de la Generalitat de Catalunya a adoptar les 
mesures necessàries per fer efectiu el desplegament 
de mil nous agents a la ciutat de Barcelona, amb 
l'objectiu de garantir la convivència i la seguretat en 
tots els barris. 

El Sr. Trias presenta la proposició i manifesta que 
la seguretat és una de les preocupacions més impor-
tants dels ciutadans, i que s'aconsegueix amb molts 
mecanismes, entre els quals el disseny urbanístic 
d'una ciutat o la il·luminació, però és evident que un 
factor essencial són les forces que han de garantir 
l'ordre i el funcionament normal. 

Recorda que el novembre del 2000 l'alcalde de 
Barcelona, juntament amb la resta d'alcaldes metro-
politans, va reclamar que la ràtio de policia per cada 
mil habitants fos de 4,4 i, fins i tot, va precisar que 
calien 4.000 mossos d'esquadra a Barcelona; i el 
2002, el Parlament de Catalunya, va establir una 
ràtio global de 4,5 policies per mil habitants, de ma-
nera que el juliol de 2007 es va instar el govern de la 
Generalitat a incrementar de forma immediata la 
plantilla de mossos d'esquadra a la ciutat. Llavors, 
s'esgrimia com a motiu per no fer-ho, que s'estava 
efectuant el desplegament dels mossos d'esquadra 
en tot el territori; el procés ha conclòs, però, aquest 
novembre, i per això consideren que ara s'està en 
condicions de fer una aposta de qualitat per a la 
ciutat, i que es desenvolupi el nombre d'efectius que 
calen, que segons van expressar en el seu programa 
electoral, era de 1.4000 mossos d'esquadra, mentre 
que per al govern municipal només en calen 1.000, 
que, fins i tot, en vista de com estan les coses estari-
en disposats a acceptar. 

La proposició que avui presenten té l'objectiu que 
l'Ajuntament reconegui que no hi ha el nombre d'e-
fectius que calen, i que demani al Govern de la Ge-
neralitat que adopti les mesures a fi de dotar la ciutat 
amb mil agents nous. 

El Sr. Fernández Díaz observa que el seu Grup ha 
prestat una proposició que pot semblar la mateixa 
que la del Grup de Convergència i Unió, però precisa 
que no ho és tot i que tenen el mateix objectiu: re-
clamar al govern de la Generalitat l'increment d'efec-
tius de mossos d'esquadra a Barcelona per garantir 
més eficàcia en la lluita contra la delinqüència, i que 
és plenament coherent amb la proposta que el juliol 
de 2007 va presentar a aquest Plenari el Grup Popu-
lar i que es va acceptar per unanimitat. 

Avança, per tant, el vot favorable del seu Grup a la 
proposició de Convergència i Unió amb el benentès 
que la xifra de mil mossos d'esquadra és només un 

punt de partida de mínims, atès que el seu Grup en 
reclama 1.400, xifra que no és aleatòria i que es 
basa en la voluntat d'estabilitzar la plantilla de la 
policia autonòmica entorn els quatre mil efectius, que 
era la xifra que l'alcalde Clos, i el mateix alcalde He-
reu quan era regidor de Seguretat, van defensar. I 
remarca que no tan sols s'incrementa la plantilla, 
sinó que es redueix any rere any; i que no només no 
es van assolir els 2.614 efectius previstos inicial-
ment, sinó que el 2007 es va reduir la plantilla a 
2.505 i ara, el mateix govern de la ciutat, reconeix 
que són 2.435, és a dir, ara com ara, només s'ha 
desplegat a Barcelona el 60% dels efectius que l'A-
juntament reclamava per garantir la seguretat i lluitar 
contra l'incivisme, un dels punts clau del govern mu-
nicipal. 

El Sr. Martínez opina que és clàssic que, a finals 
d'any, en els ajuntament o en altres institucions es 
facin balanços econòmics, es debati sobre pressu-
postos i propostes de caire econòmic; també és un 
clàssic que en èpoques de crisi es facin propostes de 
caràcter socioeconòmic. Estan convençuts, però, 
que avui es perd una oportunitat perquè, en comptes 
d'introduir el debat d'aquests elements clàssics opor-
tuns, s'introdueix un clàssic com les ràtios de segure-
tat. Insisteix, doncs, que es perd una oportunitat, 
perquè ara és el moment de parlar d'economia. 

Quant a aquest assumpte concret recorda que, 
amb un redactat molt similar, es va aprovar en la 
sessió de 20 de juliol de 2007, i creu que repetir el 
que ja es va dir no porta enlloc i, per aquest motiu, 
no donen suport a la proposta. 

Finalment, no es pot estar de comentar al Sr. Fer-
nández Díaz que és precisament la llibertat la que 
dóna la seguretat ciutadana. 

El Sr. Mestre manifesta que el seu Grup ha quedat 
sorprès per aquesta proposició del Grup de Conver-
gència i Unió, perquè se'ls demana que facin allò 
que ja estan fent amb voluntat de continuïtat. Obser-
va, també, una certa competència entre els dos par-
tits, que finalment es recolzaran mútuament, a veure 
qui presenta més proposicions sobre l'increment dels 
efectius de mossos d'esquadra. 

Atès que ha acabat el desplegament al país, ara 
toca incrementar el nombre d'agents a la ciutat, i la 
mateixa lògica dels fets i de les decisions ja preses 
porten cap a aquest objectiu. S'ha decidit, d'acord 
amb els governs de la Generalitat i de l'Estat, un 
increment de 3.000 agents, de manera que de 
15.000 agents, que era la xifra pactada a principis 
del 2000, es passarà als 18.000 que responen a 
criteris de població. Una vegada presa aquesta deci-
sió, considera que queda clar que hi va implícita la 
d'augmentar els efectius a Barcelona; com també els 
ha de quedar clar que el govern de la ciutat vetllarà 
perquè es compleixi, atenent a criteris de ràtio per 
població i de capitalitat. Lamenta, doncs, la desconfi-
ança que expressen els grups que reiteren aquesta 
demanda; i afegeix que tenen el convenciment que 
l'increment es produirà amb la primera promoció del 
juny de l'any vinent, i que continuarà amb les promo-
cions següents. Conclou, per tant, que troben sobre-
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ra i reiterativa la proposició, per la qual cosa emetran 
un vot contrari. 

Tot seguit, intervé la Sra. Escarp, la qual també 
manifesta la posició contrària del grup Socialista a la 
proposició, malgrat que estan absolutament d'acord 
amb el seu contingut, com ho demostra que el go-
vern ha manifestat en moltes ocasions i treballa per-
què Barcelona disposi del nombre de mossos d'es-
quadra necessaris per vetllar per la seva seguretat i 
convivència, atenent no només a criteris de població, 
sinó també a criteris de capitalitat. 

Al·lega que aquesta proposició no aporta res de 
nou al que ja es va aprovar l'any passat, ni a l'oferta 
pública d'ocupació que el govern municipal ha pre-
sentat per augmentar el nombre d'efectius de la 
Guàrdia Urbana. Tampoc no afegeix res al que ha 
manifestat l'alcalde, directament a la Conselleria i 
públicament a través d'entrevistes als mitjans de 
comunicació, reclamant, després del desplegament, 
l'increment de mossos d'esquadra a la ciutat. Tam-
poc no amplia res del que ella mateixa va explicar la 
setmana passada a la Comissió de Seguretat i Mobi-
litat, on fins i tot va quantificar el reforç necessari. 

Fa notar que els Grups que presenten aquestes 
proposicions apel·len al manifest dels alcaldes me-
tropolitans, però obliden, només emprant la ràtio, els 
principis que el van inspirar més enllà de les estadís-
tiques i que, en aquell moment, el govern de la Ge-
neralitat ni tan sols va contemplar. Lamenta, també, 
que en ocasions oblidin la política de seguretat que 
el govern de Convergència i Unió va dur terme a la 
Generalitat. 

El Sr. Trias obre el torn de rèplica i manifesta que 
no entén per què els sorprèn que presentin una pro-
posició en què especifiquen les mateixes xifres i 
arguments que el govern municipal; i entén que ex-
pressen la desconfiança de què es compleixi atès 
que no gosen ni votar la proposició que presenta el 
Grup de Convergència i Unió; i remarca que aquesta 
és la primera raó per la qual presenten la proposició. 
Entén que no tenen la gosadia de votar un assumpte 
que es passen la vida argumentant i explicant, i creu 
que és perquè no confien que el govern amic de la 
Generalitat compleixi la paraula donada, atès que, 
altrament, la disminució en el nombre d'efectius no 
s'explicaria. Els ofereix d'afegir a la proposició que 
l'increment serà de 1.000 agents, tal com afirmen el 
Grup Socialista i el d’Iniciativa per Catalunya Verds–
EUiA, i admet que està disposat a rebaixar la xifra de 
1.400 que és la que proposava el seu partit en cam-
panya electoral. 

Conclou que l'actitud del govern municipal de ni 
tan sols votar la iniciativa reflecteix una absoluta 
manca de lideratge, ni la capacitat pròpia de decidir. 

El Sr. Fernández Díaz dissenteix amb l'apreciació 
de la Sra. Escarp que la proposició no aporta res de 
nou; i entén que d'ençà que es va aprovar per una-
nimitat la proposta que va presentar el Grup Popular 
el juliol de l'any passat, la plantilla no tan sols no s'ha 
incrementat, sinó que ha disminuït de cent efectius, 
sense que el govern municipal s'hagi compromès en 
res concret. 

El Sr. Mestre remarca que l'atreviment no es mani-
festa en votar favorablement aquesta proposició, 
sinó acceptar públicament el compromís, que avui 
s'expressa en aquest Plenari, de fer que l'increment 
de mossos d'esquadra que es produirà a Barcelona 
respongui a les seves necessitats reals; i que es farà 
perquè el govern de la ciutat, amb el suport del Grup 
d'Esquerra Republicana de Catalunya, ho farà possi-
ble. 

La Sra. Escarp lamenta l'afirmació del Sr. Trias 
perquè sap que sempre pretén el consens, que vol 
dir diàleg i treball. Considera que no es poden pren-
dre les paraules del govern com una declaració prò-
pia i, posteriorment, erigir-se en artífex del consens.  

Creu que avui, aquí, a manca de programa, s'ha 
fet demagògia, i que han recollit com a pròpia una 
iniciativa del govern que treballa per fer realitat. 

Es rebutja la proposició en debat amb dinou vots 
favorables –emesos pels Srs. Trias, Forn, Puigdo-
llers, Ciurana, Ardanuy, Vives, Blasi i Freixedes i les 
Sres. Recasens, Fandos, Homs i Vila, i també pels 
Srs. Fernández Díaz, Cornet, Mulleras i Villagrasa i 
les Sres. Esteller, Balseiro i Martín– i vint-i-dos en 
contra de la resta de membres del Consistori assis-
tents a la sessió. 

Del Grup Municipal de Partit Popular 
Pp2. El Plenari del Consell Municipal acorda: Ins-

tar al Govern de la Generalitat a: 1. Incrementar en 
un mínim de 1.400 nous agents el nombre de Mos-
sos d'Esquadra a la ciutat de Barcelona. 2. Demanar 
la màxima agilització de l'execució de les obres de 
les comissaries dels Mossos d'Esquadra que patei-
xen un retard considerable. 3. Millorar la coordinació 
entre els Mossos d'Esquadra i la Guàrdia Urbana i 
una major implicació de la policia autonòmica en la 
lluita contra l'incivisme a Barcelona. 

El Sr. Fernández Díaz, atès que té la certesa que 
votaran en contra de la seva proposició, emplaça 
directament al Sr. Alcalde que respongui, en aquesta 
sessió plenària, en quants mossos d'esquadra con-
sidera que s'ha d'incrementar la plantilla a Barcelona 
a fi de garantir la seguretat i el civisme; en quants 
s'ha compromès el Conseller d'Interior, Sr. Saura i en 
quin termini se'n farà el desplegament. 

Addueix que aquesta resposta és l'objecte de la 
proposició que presenta el seu Grup; i afegeix que 
l'alcalde, atès que va exercir de regidor de Seguretat, 
pot respondre-la molt acuradament, i explicar els 
motius pels quals els efectius s'han anat reduint. 
Subratlla que la plantilla de mossos d'esquadra és 
jove, i que el 53% no té una experiència superior als 
quatre anys de servei, i un de cada tres que presta 
servei a la ciutat, té una experiència policial inferior 
als dos anys. Entén que aquests percentatges s'han 
de tenir en compte, però també cal considerar que 
una gran part d'aquests efectius són "mossos sense 
sostre", perquè les comissaries encara no estan 
acabades i s'ha produït un retard evident en molts 
districtes. Esmenta, en aquest sentit, que en el Pla 
d'equipaments policials es van establir unes dates de 
finalització de les comissaries i de la seva entrada en 
servei, entre les quals la de la plaça d'Espanya havia 
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d'entrar en servei el 2006, mentre que el planteja-
ment actual és que ho faci el primer trimestre de 
2009; la de Sarrià-Quatre Camins o la de Sant Martí, 
al carrer Badajoz, encara no tenen una data concreta 
i, de moment, ja sumen un retard d'entre tres i quatre 
anys sobre les previsions inicials. 

Demana, també, al Sr. Alcalde si els podria donar 
alguna dada sobre el paper dels mossos en la lluita 
contra l'incivisme, atès que el seu predecessor, l'al-
calde Clos, sempre apel·lava al desplegament dels 
mossos per lluitar-hi més eficaçment. Des d'aquell 
moment, només han obtingut la xifra del nombre de 
denúncies que es van interposar durant el primer any 
de desplegament –1 denúncia diària– i, des de lla-
vors, s'ha negat sistemàticament cap dada sobre 
denúncies per incivisme.  

Conclou, per tant, que urgeix assolir la ràtio apro-
vada pel Parlament de Catalunya quant al nombre 
d'efectius; agilitar la finalització de les obres de les 
comissaries, i una implicació dels mossos en la lluita 
contra l'incivisme. 

El Sr. Trias, després d'avançar el vot favorable del 
seu Grup per una qüestió de coherència en les rei-
vindicacions, es vol referir a la resposta que la Sra. 
Escarp li ha donat en el tractament de la proposició 
presentada pel seu Grup. Considera que la regidora 
no entén el paper de l'oposició, i que pretén dir-li 
com ho ha de fer. Creu que el seu Grup ho fa de la 
millor manera que sap, i que en ocasions això impli-
ca posar en descobert la incoherència i la manca de 
compliment i de valentia d'un govern. I això ho han 
fet avui, posant en relleu que el govern no té la cohe-
rència d'aprovar les coses que, ell mateix, proposa. 
Fer oposició implica, també, fer el seguiment dels 
compromisos assolits, i deixar clar que en moltes 
ocasions s'incompleixen. 

Així doncs, i en referència a què la Sra. Escarp 
trobi intolerable que el Grup de Convergència i Unió 
s'hagi apropiat d'una proposta seva, entén que ho ha 
d'assumir perquè no és altra cosa que complir amb 
la tasca d'oposició i fer un seguiment curt als com-
promisos que contrau el govern municipal, que té 
l'obligació d'exigir-los a l'administració que pertoqui, 
sigui quin sigui el seu color polític. 

El Sr. Martínez precisa que, en el context de l'a-
cord aprovat el juliol de 2007, el seu grup va presen-
tar una esmena en sentit de suprimir del text qualse-
vol referència numèrica als efectius de mossos 
d'esquadra. Per tant, seria un contrasentit que ara 
votessin favorablement aquesta proposició, atès que 
vol concretar en 1.400 aquesta xifra, malgrat que en la 
proposició anterior se n'han acceptat només 1.000. 

Entén que voler fixar el nombre exacte d'efectius 
per a la ciutat de Barcelona distorsiona l'objectiu que 
es persegueix: que hi hagi un estàndard de servei 
amb policia de proximitat; i una ràtio determinada no 
garanteix necessàriament aquesta policia de proximi-
tat, atès que si la dotació és generalista, dedicada a 
una tasca concreta, no es garantiria el model de 
proximitat, tot i que es complís la ràtio establerta pel 
Parlament. 

Així doncs, el Grup d'Esquerra Republicana de 
Catalunya és més partidari de demanar, amb les 
ràtios establertes, una dotació suficient per a deter-
minats serveis, i no concretar un nombre d'efectius. 

El Sr. Mestre entén que la intervenció del Sr. Fer-
nández Díaz ha pecat de frívola en emprar com a 
argument que hi ha "mossos sense sostre", o la refe-
rència a la inexperiència dels efectius que han 
d'augmentar la plantilla –òbvia, d'altra banda, atès 
que acaben de sortir de l'Escola de Policia–, que no 
s'adequa al debat i que, fins i tot, traeix l'objecte de la 
seva proposició.  

Quant als equipaments, informa que la comissaria 
de l'Eixample entrarà en funcionament d'aquí a pocs 
mesos, i les dues que manquen estan contemplades 
en els pressupostos de la Generalitat per al 2009; de 
manera que, sense passar gaire temps, la ciutat 
tindrà les deu comissaries de mossos d'esquadra 
previstes. 

Destaca, finalment, que el seu Grup comparteix 
les paraules del regidor d'Esquerra Republicana de 
Catalunya, Sr. Martínez, en referència a la dogmatit-
zació d'una xifra, en el sentit que cal garantir una 
dotació suficient per al model policial que es pretén. 

La Sra. Escarp manifesta el vot contrari del Grup 
Socialista, i considera que el que realment val pena 
és l'establiment d'uns criteris i donar-los a conèixer a 
la Conselleria d'Interior, cosa que ha fet aquest go-
vern. Aquests criteris es basen en territori i capitali-
tat, població i especificitat i, juntament amb les ràtio, 
són essencials. 

Insisteix que no hi ha cap mosso d'esquadra "sen-
se sostre", atès que tots s'estan en comissaries, tres 
d'elles provisionals; i recorda, en aquest sentit, que 
es va partir d'un model que només contemplava sis 
comissaries. 

Pel que fa a les operacions conjuntes entre guàr-
dia urbana i mossos d'esquadra, precisa que el 2007 
se'n van fer 532, i que enguany ja se n'han fet 1.286, 
totes entorn de la convivència i la seguretat. 

Finalment, comenta al Sr. Trias, que també forma 
part de la tasca del govern aguantar les incoherènci-
es de l'oposició. 

El Sr. Fernández Díaz rectifica l'expressió "mos-
sos sense sostre" per mossos a precari; no hi ha el 
nombre d'agents necessaris per garantir la seguretat, 
ni està executat el Pla d'equipaments policials, i rei-
tera els arguments que al respecte ha expressat en 
la seva primera intervenció. 

Diu al Grup d'Esquerra Republicana de Catalunya 
que té complexos a l'hora de reconèixer les obvie-
tats, com que l'augment de la presència policial al 
carrer és un valor afegit a l'hora de garantir la llibertat 
dels ciutadans que compleixen les normes i aprofun-
dir l'eficàcia de la lluita contra la delinqüència i, 
aquesta, és la realitat. I recorda que així com el 
temps li va donar la raó i van haver d'admetre que 
calien més efectius de la guàrdia urbana, ara, també 
s'hi veuran obligats i hauran de reaccionar, malgrat 
que amb retard, per exigir al govern de Catalunya 
que Barcelona precisa més efectius. 
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Observa al Sr. Alcalde que està perdent una bona 
oportunitat per expressar la seva opinió, i el torna a 
emplaçar a donar-li la resposta que ha sol·licitat al 
principi: quants mossos i en quin termini s'han de 
desplegar a la ciutat. Insisteix que expressi el que 
realment considera com a alcalde de la ciutat; que 
reaccioni, perquè la ciutat no pot abaixar la guàrdia 
en aspectes de seguretat, i que expliqui a què s'ha 
compromès el Conseller Saura. 

El Sr. Trias considera una contradicció que dema-
nin a l'oposició que presenti iniciatives noves i que, 
quan ho fa, li retregui que vol prendre protagonisme 
al govern. En aquest cas concret no han presentat 
cap iniciativa nova, sinó que han reiterat la demanda 
que han formulat en moltes ocasions; i els recorda 
que les xifres les ha donades, d'entrada, el govern 
municipal, i ni tan sols els accepten la proposició que 
inclou les seves xifres, i els recorda que quan el go-
vern de Catalunya era de Convergència i Unió no se 
n'estaven, de posar xifres. 

La Sra. Escarp vol aclarir al portaveu del Grup del 
Partit Popular que el valor afegit a la seguretat és la 
prevenció i la participació, l'autoritat amb eficàcia i 
integració de sistemes, la coordinació, la cooperació i 
la justícia. 

Quant al nombre de mossos, insisteix que els que 
calguin, inclosos en la ràtio territorial i en la de capi-
talitat, que és la demanda que s'ha posat damunt la 
taula, a partir de la finalització del desplegament, 
amb la primera promoció i de manera progressiva. 

El Sr. Alcalde tanca el debat de la proposta, i 
avança que es rebutgen les dues proposicions per 
estèrils i inútils. Argumenta que és una incongruència 
que, dues forces polítiques que quan governaven 
van sotmetre a la inanició policial aquesta ciutat, ara 
intentin capitalitzar el debat sobre les xifres, i que 
ningú que entengui una mica de seguretat, pot sacra-
litzar una xifra. I corrobora, en aquest sentit, l'argu-
ment expressat per la Sra. Escarp: calen tants efec-
tius com es precisin. Properament sortiran de 
l'Escola de Policia aproximadament mil nous agents 
que es distribuiran per tot el territori de Catalunya, el 
que significa que es reforçaran les unitats centrals 
del Cos, que afecten també Barcelona. 

Repeteix, per tant, que la seguretat és una de les 
prioritats d'aquest govern i de l'alcalde, i no tenen 
cap intenció d'anar a remolc de proposicions sorgi-
des de forces polítiques que, quan exercien respon-
sabilitat de govern, van sotmetre Barcelona a la se-
quera més absoluta en termes de seguretat, això sí, 
acompanyada de molta retòrica. 

Té la certesa que saben perfectament que aquest 
govern municipal, amb les seves competències, està 
incrementant la plantilla de la guàrdia urbana, sobre-
tot per destinar la majoria d'efectius al model de pro-
ximitat. Reitera, una vegada més, que un cop finalit-
zat el desplegament, reclamen un augment del 
nombre de mossos d'esquadra amb criteris de capi-
talitat, no només de població, atès que a Barcelona 
passen coses que no succeeixen a la resta de Cata-
lunya. Els demana, doncs, que no sacralitzin xifres, 
no fóra cas que es quedessin curtes.  

Observa que hi ha una tendència que comença a 
apuntar, tal i com demostra l'enquesta de victimitza-
ció, de millora i, i que volen reforçar, tot i que hi ha 
una tipologia, el furt i la falta, que, tal i com ha ex-
pressat la Junta Local de Seguretat, és reticent a la 
millora i, tot i que no genera una gran alarma social, 
és molt important combatre-la, des de la presència 
policial, des de les mesures legislatives que permetin 
actuacions més eficaces i, aquesta és la gran priori-
tat. Demana, per tant, un vot de confiança per al 
govern municipal, i puntualitza que si avui no donen 
suport a aquesta iniciativa és perquè és contradictò-
ria quant a les xifres i fa palesa la retòrica amb què 
tracten aquest assumpte. 

Conclou dient que aquest govern fa molts anys 
que lidera la gestió de la seguretat, i els demana que 
comparin la situació de Barcelona amb la de moltes 
ciutats on impera la retòrica dretana, on el dia a dia 
de la seguretat als barris marca una gran distància 
respecte a Barcelona. 

El Sr. Trias demana tornar a intervenir arran de les 
paraules de l'alcalde que considera un menysteniment 
per l'oposició, i pretendre que mai no té la raó. La 
necessitat de més mossos és una realitat, i demanar-
ne mil o mil quatre-cents, no significa una contradic-
ció, atès que el seu Grup no pretén imposar una xifra 
determinada, sinó que les xifres les ha donades el 
govern municipal, que, des de fa una setmana, mani-
festa públicament que en calen mil, tot i que dóna una 
xifra a la baixa per no enutjar el govern de Catalunya. 
Una altra cosa, és que la Generalitat argumenti els 
motius pels quals no pot arribar a una determinada 
xifra, i la feina del govern municipal és apressar-lo a 
fer-la efectiva amb rapidesa. La seguretat no és un 
assumpte qualsevol: sense ordre no hi ha progrés, i 
incrementar la seguretat vol dir fer prevenció. 

No comprenen, doncs, l'actitud tèbia d'aquest 
Ajuntament en vetllar per les necessitats de la ciutat. 

El Sr. Fernández Díaz apel·la a la dita "s'és preso-
ner de les paraules pròpies, i amo dels silencis" per 
reconvenir la intervenció del Sr. Alcalde. Destaca 
que, durant aquesta sessió, ha manifestat que conei-
xia els retards en el compliment del Pla d'equipa-
ments policials; llavors es pregunta per què va anun-
ciar uns terminis que no tenia cap certesa que es 
complissin. Aquesta manera de fer, que titlla de frívo-
la, també s'ha produït en altres ocasions, i per citar-
ne només algunes es refereix a la justícia de proximi-
tat o el trasllat de la presó Model. Considera, per 
tant, que el Sr. Alcalde no demana ni exigeix res a la 
Conselleria d'Interior en relació a la presència policial 
a Barcelona. La seguretat requereix, per al futur, 
prevenció, però actuació en el present; i, malaura-
dament, la plantilla de mossos d'esquadra no tan 
sols no s'ha incrementat, sinó que s'ha reduït. I, en 
aquest sentit, retreu al Sr. Alcalde la seva tendència 
a parlar del passat, dels altres governs, per atribuir-
los la situació actual; mentre que la manca de deter-
minació en les demandes d'aquest govern municipal 
per defensar els interessos de la ciutat, fruit de la 
política d'aparador en matèria de seguretat, és el que 
ha portat a la situació actual. 
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Torna a preguntar, doncs, al Sr. Alcalde, si creu 
que s'acompleix la ràtio policial a la ciutat quant a 
efectius dels mossos d'esquadra; si creu que són 
suficients i quants mossos d'esquadra ha reclamant 
a la Conselleria d'Interior i en quin termini. 

El Sr. Alcalde es remet als fets, dels quals en fa 
una breu cronologia: el 2000 es produeix un acord, 
entre el governs de Convergència i Unió i el del Partit 
Popular, en què es quantifica la presència policial a 
Catalunya, per la qual cosa, les mancances del pas-
sat i del present són fruit d'aquest acord; el recent 
acord entre governs progressistes d'ampliació del 
nombre d'efectius a Catalunya, i en conseqüència a 
Barcelona. Recorda al Sr. Trias que el suport del seu 
Grup als pressupostos del govern del Partit Popular 
es tradueix en la disminució de la presència policial a 
Barcelona i, això, són fets incontestables. Sortosa-
ment, ara, l'escenari és absolutament diferent: 
aquest Ajuntament incrementa substancialment la 
plantilla de la Guàrdia Urbana, i es podrà planificar el 
creixement dels mossos d'esquadra. 

Es rebutja la proposició en debat amb dinou vots 
favorables –emesos pels Srs. Trias, Forn, Puigdo-
llers, Ciurana, Ardanuy, Vives, Blasi i Freixedes i les 
Sres. Recasens, Fandos, Homs i Vila, i també pels 
Srs. Fernández Díaz, Cornet, Mulleras i Villagrasa i 
les Sres. Esteller, Balseiro i Martín– i vint-i-dos en 
contra de la resta de membres del Consistori assis-
tents a la sessió.  

Del Grup Municipal d’Esquerra Republicana de 
Catalunya 

Pp3. El Consell Plenari Municipal acorda: Instar al 
govern de l'Estat perquè incrementi la seva partici-
pació econòmica en les finances municipals, especi-
alment en temps de crisi, per tal que els municipis 
puguin garantir tots i cadascun dels seus serveis, 
ajuts i programes a la ciutadania. 

El Sr. Portabella presenta la proposició del Grup 
d'Esquerra Republicana de Catalunya i manifesta 
que consideren que la seguretat és un concepte que 
va molt més enllà del nombre d'uniformes i que es 
refereix essencialment a la seguretat dels ciutadans 
d'arribar a final de mes, de tenir garantida l'educació, 
de rebre els serveis socials que li pertoquen, de po-
der construir-se el futur que decideixi. Feta aquesta 
reflexió, es remet a l'aprovació per les Corts Gene-
rals de l'aportació del govern central a les finances 
locals. Entén que durant aquests anys el govern 
central ha estat molt sever amb l'economia dels mu-
nicipis i que hi ha hagut circumstàncies en què, so-
bretot els més petits, han tingut dificultats per poder 
pagar els serveis que, per competències, tenen as-
signats. 

Ara, amb aquesta previsió rellevant de vuit mil mi-
lions d'euros dels que, segons els seus càlculs, Bar-
celona podria arribar a recollir-ne aproximadament 
dos-cents vuitanta. Això genera un seguit d'incògni-
tes que volen posar de manifest aquí, i demanen al 
govern municipal que aquesta aportació extraordinà-
ria no vagi en detriment dels Fons de compensació, 
disminuint-los, ni dels convenis per despeses de 
capitalitat derivats de la Carta Municipal. 

D'entrada no s'ha de malfiar que això no sigui així, 
però cal ser precabuts i tenir en compte que el go-
vern central no sempre paga puntualment, ni fa sem-
pre les inversions que pressuposta, i posa com a 
exemple que més del 33% de les inversions previs-
tes en infraestructures durant el 2008 no s'han exe-
cutat, de manera que pot succeir que a l'hora de 
concretar aquesta proposta es vagi diluint o es com-
pensi amb altres actuacions. 

Pregunta, per tant, al govern municipal quines 
mesures pensa posar en pràctica per garantir que la 
part que pertoca a aquest ajuntament no vagi en 
detriment d'aportacions que ha de rebre per altres 
conceptes, i demana que s'apressi l'Estat a fer-la 
efectiva a fi de donar compliment al requeriment que 
es distribueixi els primers quatre mesos de l'any. I tot 
i el ventall d'àmbits en què es poden aplicar –ur-
banisme, sostenibilitat i promoció econòmica–, cal-
dria vertebrar un sistema per poder reconduir el 
pressupost municipal cap a altres sectors que ho 
requereixin. 

Igualment, demana informació de com es planteja-
rà la inversió d'aquests diners, que entén que es farà 
en termes de sensibilitat econòmica i social, però 
que la urgència que requereix l'Estat en invertir-los 
pot ocasionar que no generin prou rendibilitat eco-
nòmica. 

El Sr. Trias avança que el seu Grup votarà a favor 
de la proposició en el sentit estricte de l'enunciat. 
Puntualitza que l'aprovació que ahir es va fer al Con-
grés del Diputats no és ben bé el que ha explicat el 
Sr. Portabella. Des de l'Estat central es pretén lluitar 
contra la crisi econòmica mitjançant uns ajuts que 
donin més joc al paper dels ajuntaments. 

El que avui es planteja és diferent, però, i és que 
els ajuntaments tenen un mal sistema de finança-
ment i que l'Estat els hauria de subvencionar atès 
que amb la crisi, a més, empitjorarà, de manera que 
arribaran a no poder donar resposta a les seves ne-
cessitats i obligacions, que, en molts casos, els ha 
obligat ha assumir el mateix govern central. 

Distingeix, per tant, dos aspectes: d'una banda, la 
situació dels ajuntaments, que requereix un finança-
ment correcte, i concretament l'Ajuntament de Barce-
lona requeriria un sistema de finançament diferent, 
més equilibrat, que eviti situacions com l' actual en 
conjuntura de crisi, criteri amb el qual està totalment 
d'acord i; d'altra banda, les injeccions de diners per 
part de l'Estat per fer front a la crisi, i que aquests 
diners es facin servir per tapar forats dels ajunta-
ments, sistema amb què, evidentment, no està d'a-
cord. 

El Sr. Fernández Díaz addueix que, quan en un 
any s'han pronunciat en més de cinc ocasions en 
aquest Plenari en referència als dèficits de finança-
ment dels ajuntaments és que falla alguna cosa. 
Recapitula que s'han constituït comissions tècniques, 
que fa un mes la Comissió d'Hisenda va aprovar per 
unanimitat una proposició del Grup del Partit Popular 
en la línia de reclamar als governs de Catalunya i de 
l'Estat un millor finançament per a la ciutat; el setem-
bre, una proposició del mateix govern municipal re-
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queria la millora del finançament. Avui, novament, se 
suscita un debat sobre la qüestió del finançament, 
cosa que significa que hi ha una greu insensibilitat 
per part del Tripartit català i per part del govern de 
l'Estat envers el finançament i els recursos dels ajun-
taments. Entén, per tant, que una cosa és la feblesa 
conjuntural derivada de la crisi econòmica, però una 
cosa diferent és el fons que ahir va anunciar el go-
vern de l'Estat. 

Remarca que l'objecte d'aquesta proposta és re-
clamar al govern de l'Estat la millora del finançament 
municipal; i aprofita per recordar que els Pressupos-
tos generals de l'Estat contemplen per al 2009 una 
retallada de 940 milions d'euros al finançament mu-
nicipal, fet que succeeix per primera vegada en un 
estat democràtic, i, això, no ho pot resoldre una me-
sura conjuntural per fer front a la crisi. 

Observa al Sr. Portabella que la proposta és de 
mínims, parcial, atès que si es creu amb fermesa 
que Barcelona necessita més recursos a fi garantir 
més serveis i millors, cal requerir al govern de l'Estat 
una nova llei d'hisendes locals, la necessitat que 
augmentin les transferències, un fons de cooperació 
local i un estatut de govern local per enfortir les com-
petències dels ajuntaments; i al govern de la Genera-
litat un finançament local més ampli que les aporta-
cions testimonials del Fons Català de Cooperació 
Local, i que reconegui a Barcelona les despeses de 
capitalitat. I, a ambdues administracions, cal exigir-
les els recursos necessaris per a les anomenades 
despeses impròpies i garantir el compliment de les 
obligacions que aquest Ajuntament ha assumit com 
ara les que atenyen a la Llei de dependència. 

El Sr. Gomà expressa el suport del seu Grup a la 
proposició. Considera important constatar novament 
la situació de feblesa estructural de les finances mu-
nicipals, que s'ha traduït en una feble capacitat de 
despesa pública dels ajuntaments que, tot i així, ha 
evolucionat més enllà del seu propi règim de finan-
çament i que ha portat als ajuntaments a un estat de 
tensió i d'insuficiència financera rellevant. 

Destaca que la capacitat de construir benestar 
col·lectiu s'universalitza cada vegada més; el des-
plegament dels nous drets socials situa els ajunta-
ments com a protagonistes centrals i, això, requereix 
l'enfortiment decidit del finançament dels municipis. 
A aquest estat de coses, s'hi afegeix la situació de 
crisi econòmica; les polítiques de desregulació labo-
ral i financera, les rebaixes fiscals a les rendes altes i 
a les plusvàlues han provocat, els darrers anys, la 
destrucció del capital productiu i l'increment dels 
riscos d'exclusió dels col·lectius més vulnerables, i 
són els menys responsables d'haver-ho d'acarar, els 
qui, com els ajuntaments, es veuen obligats a fer-hi 
front. Contràriament, estan convençuts que només hi 
podrà haver una sortida solidària a la crisi amb la 
superació de la debilitat de les finances locals, l'in-
crement de la participació de la despesa local en la 
despesa pública global, i l'obtenció de més recursos 
per a la cohesió i la inclusió social. 

Cal actuar, per tant, en tots els fronts; el desple-
gament de la Carta Municipal, el nou sistema de 

finançament de l'Estatut, més instruments de finan-
çament propis i, també, una participació econòmica 
l'Estat en les finances municipals sòlida, que practi-
qui una política pública d'Estat. En aquest sentit, els 
sembla que decisió anunciada ahir pel president del 
govern no representa per ella mateixa un model de 
resposta adequat ni suficient, i s'ha d'anar cap a una 
nova política fiscal i pressupostària progressista, que 
permeti un marc que faci possible l'enfortiment es-
tructural de les finances locals. 

El Sr. Carnes, després d'avançar el suport a la 
proposició, no es vol estar de referir-se als argu-
ments que els representats del Grup municipal del 
Partit Popular han expressat en moltes ocasions 
quant a la dimensió estructural de la Llei d'hisendes 
locals, que certament requereix millores. Recorda 
que el sistema vigent actualment és fruit de les re-
formes que el govern del Partit Popular va introduir 
en el seu moment, amb una filosofia que té com a 
efecte fonamental debilitar l'autonomia local, deixant-
la vinculada a un únic impost, al qual el grup Popular 
sempre hi suggereix rebaixes. 

Quant a les preguntes respecte a la iniciativa plan-
tejada pel govern de l'Estat, destaca que servirà per 
reforçar els elements d'inversió, tot i que cal veure de 
quina manera es desenvolupa i quina és la concreció 
del Reial Decret que el govern ha aprovat.  

El Sr. Sr. Portabella manifesta que estaria d'acord 
a diferenciar en l'enunciat de la proposició la part 
estructural del que és la part puntual del finançament 
d'un municipi. Entén que no es pot passar per alt la 
importància de la mesura puntual que ahir va aprovar 
el Congrés per al 2009, que, malgrat que no tindrà 
continuïtat i, per tant, no es pot considerar com una 
mesura estructuradora, sí que té una funció pal·lia-
tiva per als municipis en els pressupostos complicats 
de l'any vinent. 

Remarca, tanmateix, que les discrepàncies entre 
els Grups polítics representats aquí es manifesten en 
aspectes puntuals com ara en la manera com l'Estat 
finança els municipis, i que això no passi per afeblir 
els diners que el mateix Estat reparteix a les Comuni-
tats autònomes. 

Finalment, precisa que no van acceptar les esme-
nes que el Grup del Partit Popular i el govern munici-
pal van presentar, atès que hi volien introduir la Ge-
neralitat, quan, justament ara, passa per moments 
crítics per definir quin serà el seu finançament i, quan 
ho hagi decidit, es podrà parlar de quina ha de ser la 
contribució imprescindible que ha de tenir en el fi-
nançament dels municipis.  

El Sr. Trias expressa que és essencial saber la 
manera com els diners que aportarà l'Estat arriben al 
teixit productiu. 

El Sr. Carnes conclou, per tant, que d'una banda 
hi ha la participació en els ingressos de l'Estat; i, 
d'altra banda, el suport de la Generalitat per a la 
millora del finançament local, tot i que i un altre dels 
elements que en el seu moment caldrà definir són les 
participacions en els ingressos de les comunitats 
autònomes –PICA–, i l'Ajuntament té la voluntat de 
ser exigent en els dos àmbits. 
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El Sr. Alcalde tanca el debat destacant l'aprovació 
ahir del Reial Decret que atorga el fons d'inversió 
municipal, conjuntural, però molt important, i reconeix 
que queda pendent el debat entorn a la llei de finan-
ces locals. 

S’aprova, per unanimitat, la proposició en debat. 
 
b) Precs 
 
Del Grup Municipal de Convergència i Unió 
Pc1. Que es compleixin els acords pactats entre el 

govern municipal i els veïns de la plaça Lesseps 
durant el procés de modificació del projecte de re-
forma de l'any 2002. 

El Sr. Trias formula el prec que presenta el seu 
Grup, i que demana el compliment dels acords a què 
es va arribar amb els veïns de la plaça Lesseps. 
Recorda que el gener de 2002 es va fer una propos-
ta d'ordenació de la plaça, que va generar una gran 
protesta veïnal que es va concretar en la plataforma 
"Un altre Lesseps és possible". Es va establir un pla 
de col·laboració amb els veïns, que qualifica d'exem-
plar, que va generar il·lusió i expectatives per arribar 
a un acord. Ara, una vegada finalitzada la reforma, 
els veïns i tots aquells que hi van participar tenen 
sensació de desil·lusió i de desacord; van creure que 
tindrien una plaça verda i més anivellada i es troben 
amb una plaça dura i grisa. 

Creu que és evident que hi ha aspectes que tenen 
difícil solució, per no dir cap, però caldria fer tot el 
possible perquè un procés com el de la plaça Les-
seps no acabi d'aquesta manera. 

El Sr. García-Bragado creu que el procés que s'ha 
seguit per a aquesta remodelació ha estat modèlic, 
no només en la seva configuració, sinó també en la 
seva execució. Així doncs, com que tampoc no volen 
que al final suposi un desencís, la primera cosa que 
caldria fer és ajustar-se a la realitat i no dir que s'han 
incomplert els pactes a què es va arribar amb els 
veïns, com ha apuntat el Grup de Convergència i 
Unió. Insisteix que això no s'ajusta a la veritat i rea-
firma que s'han respectat els compromisos. 

Precisa que hi ha una part de la plaça que està di-
buixada des del principi, l'execució de la qual no té el 
mateix calendari que la resta d'obres atès que depèn 
de l'acabament de les obres de la línia 9 del metro, 
però això no es pot imputar com incompliment dels 
compromisos, sinó com un problema d'execució 
diferida per part d'una altra administració. 

El Sr. Trias considera que no s'han complert els 
compromisos, i que és evident que la connexió nord-
sud de la plaça no està ben resolta; tampoc no s'ha 
recuperat el pendent natural de la plaça, cosa que la 
fa impracticable per a persones amb cadira de rodes, 
per exemple. Discrepa que sigui l'inici d'un connector 
verd dels tres turons de Collserola; i la preservació 
d'espais verds públics i privats tampoc s'ha complert. 

Està convençut que si hi hagués la voluntat, molts 
d'aquests aspectes encara es podrien modificar a fi 
de millorar-los. 

El Sr. García-Bragado precisa que no s'han tancat 
les converses amb els veïns, que és amb qui s'ha 

treballat conjuntament la reforma, i assegura, quant 
al pendent, que s'ha respectat el desnivell del 2%. 

Finalment, demana al Sr. Trias que es preocupi 
d'obtenir una informació més contrastada. 

Del Grup Municipal d’Esquerra Republicana de 
Catalunya 

Pc2. Que l'Ajuntament de Barcelona, promogui un 
homenatge a "Floquet de Neu" com a referent simbò-
lic de la ciutat en el seu compromís en defensa de la 
biodiversitat i en especial dels primats. 

El Sr. Portabella presenta el prec atès que Floquet 
de Neu ha estat una icona de la ciutat, i creu que una 
representació física en el lloc que va ocupar durant 
trenta-set anys seria un bon reconeixement explícit. 

El Sr. Martí informa que, atenent a aquestes con-
sideracions, s'accepta aquest prec i que el transme-
tran als organismes implicats a fi que facin efectiva la 
petició. 

 
c) Preguntes 
 
Del Grup Municipal de Convergència i Unió 
Pg 1. Per quin motiu no s'ha modificat el procedi-

ment d'adjudicació i entrega dels habitatges adjudi-
cats en el sorteig del 14 de febrer de 2007 i quines 
mesures i millores durà a terme el govern municipal 
per solucionar les mancances al procediment d'adju-
dicació i entrega de habitatge protegit? 

El Sr. Freixedes formula la pregunta arran del sor-
teig d'habitatge públic el febrer de 2007, just en perí-
ode preelectoral. Un any i nou mesos després, 
d'aquests 1.500 habitatges només un 53% estan 
habitats, mentre que el percentatge restant està en-
carà pendent de lliurament o, fins i tot, de construc-
ció. Remarca que el procés ha estat ple d'errors i de 
problemes, que fa que actualment hi hagi 216 habi-
tatges habitables buits. 

El Sr. García- Bragado observa que, aquesta, és la 
mateixa pregunta que va presentar el Grup de Con-
vergència i Unió en la Comissió d'Urbanisme, que va 
quedar resposta a plena satisfacció, i es va retirar. 

Reitera, per tant, la informació que facilitar en la 
sessió de l'esmentada comissió i que en va motivar 
la retirada. Precisa que, de les 25 promocions, 19 ja 
estan adjudicades i ocupades pràcticament en la 
seva totalitat, i aquest desembre es farà el lliurament 
de claus de dues promocions més, que significaran 
un total de 1.009 habitatges. Quatre promocions 
estaran acabades el primer trimestre de 2009, i les 
dues restants, a finals del 2009.  

A la mateixa sessió, es va donar compte dels pro-
cediments reglats que calien des de la finalització de 
l'obra. El lliurament de claus i l'ocupació dels habitat-
ges requereix un seguit de processos que comporten 
la verificació de les dades dels beneficiaris del sor-
teig, que inclou tot el procés garantista, la formalitza-
ció del contracte de lloguer o de venda, la subrogació 
d'hipoteca i, finalment, els visats de la Generalitat i el 
Ministeri, que també comporten un cert temps.  

Malgrat iniciar els processos amb la previsió d'a-
cabament de l'obra, qualsevol endarreriment en les 
processos que acaba d'enumerar, com ara una re-
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núncia o incompliment de les condicions de benefici-
ari o la no subrogació d'hipoteca per part de l'entitat 
financera, tenen un efecte negatiu en tot el procés. 
Tal i com es va indicar, la implementació del registre 
de sol·licitants d'habitatges en règim de protecció 
oficial, i els preus d'adjudicació definits en el regla-
ment, comportaran processos més continuats d'adju-
dicació d'habitatges, preservant els mecanismes ga-
rantistes, i de comunicació i resposta del beneficiari. 

El Sr. Freixedes insisteix que és precisament la 
resposta que els van donar a la Comissió d'Urbanis-
me la que motiva la pregunta d'avui. No entenen per 
què no es canvien passos del procés, que dura entre 
quatre i cinc mesos. Pregunta, doncs, atès que sa-
ben els terminis, per què no inicien el procés admi-
nistratiu d'adjudicació quatre mesos abans d'acabar 
les obres. 

El Sr. García- Bragado precisa que els processos 
d'adjudicació de les 25 promocions ja estan fets i, 
per tant, el procés burocràtic de verificació fins al 
punt a què es pot arribar abans de finalitzar les 
obres, també s'ha fet. El problema rau en els tràmits 
que calen una vegada construïts els habitatges per 
lliurar-los. 

Per acabar, remarca que el que el Sr. Freixedes 
qualifica de traves burocràtiques, són procediments 
garantistes que no es poden obviar. 

Del Grup Municipal de Partit Popular 
Pg2. Quins són els criteris del Govern Municipal 

envers l'ordenació dels terrenys del FC Barcelona al 
Districte de les Corts? 

El Sr. Fernández Díaz formula la pregunta. 
El Sr. García- Bragado respon que, tal com s'ha 

debatut i s'ha explicat en la Comissió d'Urbanisme en 
diverses ocasions, l'actuació que es pugui dur a ter-
me en aquest àmbit ha de suposar una millora en el 
barri i per al conjunt de la ciutat. La viabilitat de qual-
sevol proposta ha de partir de la restitució de la su-
perfície del sòl d'equipament esportiu; també és con-
dició prèvia que qualsevol benefici resultant de 
l'actuació es destini a les millores de les ins-
tal·lacions del FC Barcelona i dels equipaments i 
serveis en l'àmbit del districte de les Corts; que l'ac-
tuació final sigui d'un nivell de qualitat alt pel que fa a 
l'ordenació urbanística, i que els projectes arquitec-
tònics s'avaluïn adequadament. Aquestes línies mes-
tres s'estan parlant amb els Grups municipals i amb 
els col·lectius de veïns a fi de poder fer una aproxi-
mació als acords definitius. 

El Sr. Fernández Díaz precisa que el govern els 
va traslladar, a mitjan setembre, un document de 
criteris per a l'ordenació dels terrenys del FC Barce-
lona i el seu entorn, i s'hi afegien un seguit de con-
crecions bàsiques. Poc després, el mateix govern, ho 
va desmentir, es van introduir criteris diferents i, fins i 
tot, el grup d'Iniciativa per Catalunya Verds- EUiA va 
criticar la proposta inicial que el Sr. García-Bragado 
havia traslladat als Grups municipals. En aquest 
sentit, doncs, demana que la propera vegada que els 
trametin un document, especifiquin si és del govern 
municipal o d'un dels seus grups, atès que això de-
mostra que no hi ha un criteri únic. 

El seu Grup ha fet un plantejament de com s'ha 
d'abordar aquest projecte d'ordenació: des del diàleg 
i amb el consens veïnal, amb transparència, amb 
criteris establerts des de la unitat de govern, que 
contempli que el FC Barcelona té tots els drets, però 
cap privilegi; que s'inclogui Can Rigalt a l'àmbit d'ac-
tuació, i que es faci un veritable estudi de mobilitat i 
d'aparcaments. Igualment, s'haurà de defugir dels 
excessos edificatoris i incloure nous equipaments i 
zones verdes a l'àmbit d'actuació.  

Per consegüent, considera essencial conèixer els 
criteris del govern municipal pel que fa a aquest as-
sumpte, atès que ara només han pogut constatar la 
seva inexistència i, òbviament, les discrepàncies. 

El Sr. García- Bragado respon que el document 
que es va lliurar als Grups municipals era de treball, 
amb l'objecte d'examinar les aproximacions, coinci-
dències i divergències en relació amb aquests crite-
ris. Això va donar lloc al plantejament de diverses 
propostes i prioritats sobre la qüestió i que, a hores 
d'ara, són examinades pel Sector d'Urbanisme, que 
és qui haurà de formular una proposta definitiva per-
què sigui analitzada, primer, pel govern, i posterior-
ment per la resta de Grups. És a dir, se segueix un 
procés ordenat i transparent que permeti avançar.  

Afegeix que hi ha elements fonamentals per garantir 
la viabilitat o inviabilitat del projecte, un dels quals és la 
reposició del sòl d'equipament –s'ha considerat la pos-
sibilitat fins i tot fora del terme municipal però dins l'àm-
bit del Pla general metropolità–, i que serà una de les 
qüestions sobre les quals caldrà pronunciar-se. 

Pg3. Atès l'acte "en favor de la desobediència ci-
vil" de suport als condemnats en el procés judicial 
18/98, quines són les raons, a parer de l'alcalde, per 
les quals s'ha cedit la sala de plens del districte de 
Gràcia per a la celebració de l'esmentat acte? 

El Sr. Fernández Díaz formula la pregunta. 
El Sr. Espriu respon en la seva condició de regidor 

del districte de Gràcia, i informa que ho va sol·licitar 
el president del Districte, i, en segon lloc, les entitats 
que donen suport a l'acte. 

El Sr. Fernández Díaz opina que un acte no s'ha 
de celebrar en funció de qui ho demana, sinó dels 
seus continguts i la seva idoneïtat, més encara quan 
es tracta de dependències públiques i, com en 
aquest cas, d'una sala de plens. Vol recordar que en 
aquest acte es demanarà l'absolució de condemnats 
en el sumari 18/98 relatiu a l'entorn de suport d'ETA, 
i que entre les persones que hi intervindran hi ha 
Sabino Ormazabal que ha estat condemnat a nou 
anys de presó, i que va ser director en cap del diari 
Egin. Remarca que aquest acte es publicita al Dis-
tricte de Gràcia i s'ha presentat públicament com un 
acte de suport a l'esquerra abertzale. 

Entén que els ajuntaments no poden ser altaveus 
d'aquest tipus d'actes i, per tant, demana formalment 
que es prohibeixi la utilització de la Sala de Plens del 
districte per a la celebració d'un acte que qualifica de 
contrari a la democràcia i a la llibertat, i que és una 
vergonya per a la ciutat. 

El Sr. Espriu replica que si l'acte s'hagués titulat 
d'una altra manera, probablement, no hauria plante-
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jat cap problema. Si valoren les entitats que hi donen 
suport, s'adonaran que hi ha, entre altres, la Federa-
ció catalana de Gest per la Pau, la Comissió de De-
fensa del Col·legi d'Advocats de Barcelona o Justícia 
i Pau, entre altres, és a dir, tot el moviment pacifista 
català i barceloní. Entre les persones signants hi ha 
Eva Fernández, presidenta de la Federació de les 
associacions de veïns i veïnes de Barcelona, Josep 
M. Terricabras, Joan Subirats o Arcadi Oliveras, per-
sones totes elles amb reconeguda vàlua i de convic-
cions no militaristes i pacífiques.  

Entén que el problema es planteja perquè no 
comparteixen aquestes idees, i creu que s'ha d'as-
sumir que, per damunt de les opinions personals, hi 
ha el dret a la llibertat d'expressió, i que la defensa 
dels drets no ha de generar temor, sinó que hauríem 
de considerar raonable que les persones puguin 
expressar la seva opinió malgrat no sigui la nostra. 

Del Grup Municipal d’Esquerra Republicana de 
Catalunya 

Pg4. Quin és el capteniment del govern municipal 
vers la fira de Santa Llúcia? 

El Sr. Martínez formula la pregunta. Fa la conside-
ració que una fira amb les característiques de la de 
Santa Llúcia, amb més de dos segles d'història, s'ha 
de mantenir en tota la seva essència. Posa en relleu 
que, darrerament, s'ha produït una distorsió quant a 
la seva ubicació, que hi ha diferències de criteris pel 
que fa a l'adjudicació i les possibilitats de manteni-
ment de les parades, també per la tipologia dels pro-
ductes, i ens els criteris d'uniformitat de les parades. 
Igualment, destaca la contradicció que significa que 
es parli d'ampliar la fira cap a Santa Caterina, quan 
la realitat és que s'està reduint el nombre absolut de 
parades. 

La Sra. González respon com a regidora del Dis-
tricte Ciutat Vella i remarca l'arrelament de la fira a la 
ciutat i a l'imaginari col·lectiu del país. També, que 
l'Ajuntament s'enorgulleix de la seva singularitat, i 
recorda que la iniciativa d'organitzar-la és municipal, 
tot i que s'acorda any rere any amb els representants 
de l'Associació de firaires i paradistes. 

Diu que des del Districte de Ciutat Vella, i sempre 
en base a l'Ordenança de la via pública del 1999, 
s'estan elaborant criteris de gestió de l'espai públic i 
modificant o ampliant les normatives per a la regula-
ció de les fires i mercats del districte. Aquests criteris 
són la utilitat pública de l'activitat, la compatibilitat 
amb els usos i les activitats de la zona, i l'adequació 
de l'estètica de la instal·lació a l'entorn. Enguany, a 
proposta conjunta dels firaires i dels tècnics del dis-
tricte, s'ha decidit el nombre de parades, la seva 
distribució, la coordinació logística, el serveis i les 
bases de sorteig. 

El Sr. Martínez entén que hi deu haver algun pro-
blema d'interpretació, atès que els paradistes consi-
deren que han d'acatar el que diu el govern munici-
pal, més que no pas ser part d'un acord conjunt, com 
ha expressat la regidora.  

Estan d'acord que cal posar molta cura en l'ús de 
l'espai públic, però cal considerar la singularitat de 
determinades manifestacions tradicionals i populars 

com és la Fira de Santa Llúcia, i la seva ubicació 
entorn de la catedral té un valor immaterial molt im-
portant que cal preservar. 

La Sra. González entén molt bé la petició del re-
presentant del Grup d'Esquerra Republicana de Ca-
talunya, i reitera el compromís del districte de treba-
llar amb totes les parts, i la seva voluntat és ara i en 
el futur treballar per la qualitat d'aquesta fira, de la 
seva estructura i del producte, aprofundint el concep-
te d'artesania, la qualitat professional i de l'activitat, i 
fer tot això compatible amb la qualitat ambiental de 
l'espai i creu que arribaran a punts d'acord per redis-
senyar i millorar aquesta fira. 

 
d) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal de Convergència i Unió 
Únic. Es requereix al govern municipal que informi 

sobre les gestions realitzades i l'estat d'execució de 
la proposició següent, aprovada en sessió del Con-
sell Municipal a data 29 de febrer de 2008: "1. Instem 
el Ministeri de Foment a que, mitjançant AENA, ga-
ranteixi que les assignacions a les companyies T-
Sud, així com el repartiment de slots, especialment 
els que es deixin d’utilitzar, compleixin l’objectiu de 
convertir l’aeroport del Prat en un hub internacional e 
intercontinental. En cas contrari, es revisarà l’assig-
nació d’aquests espais als seus operadors. 2. Instem 
també el Ministeri de Foment a mantenir una posició 
de neutralitat en el procés de compra-venda de la 
companyia Spanair. El procés de compra de la com-
panyia Spanair s’ha de realitzar d’acord amb la legis-
lació vigent i amb respecte a les regles del mercat tot 
garantint la lliure competència, sense ingerències i, 
amb neutralitat de les administracions públiques. 3. 
Insistir en la necessitat que es constitueixi un Con-
sorci a l’Aeroport de Barcelona, amb posició deter-
minant de les institucions catalanes. Aquest Consorci 
tindrà competència sobre totes aquelles matèries es-
tratègiques que afectin a l’Aeroport, sobre l’adjudi-
cació de la gestió, que haurà de ser professional. 
D’aquesta forma, es donaria compliment al que esta-
bleix la Carta Municipal sobre la participació de 
l’Ajuntament de Barcelona. 4. L’Ajuntament de Barce-
lona insta també el Govern de l’Estat a promoure la 
substitució dels convenis subscrits amb tercers països 
amb l’objectiu d’obrir rutes directes entre l’Aeroport de 
Barcelona i els aeroports d’aquests Estats i fomentar 
la lliure competència. 5. Impulsar amb AENA el com-
pliment del compromís, ja adquirit, després dels esde-
veniments de juliol de 2006, de dur a terme una cam-
panya de promoció internacional de l’Aeroport de 
Barcelona per tal de transmetre una imatge de prestigi 
i eficiència de l’aeroport i la ciutat de Barcelona." 

El Sr. Trias destaca el moment crucial en la situa-
ció de l'aeroport de Barcelona atès que és imminent 
l'estrena de la terminal T-Sud, que significarà poder 
fer una aposta de salt endavant. Malauradament hi 
ha un conjunt de proposicions, fetes pel seu grup el 
29 de febrer d'enguany i que es van aprovar, que 
encara no saben en quina situació estan, què s'ha fet 
al respecte per al seu compliment. 
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El tercer tinent d'alcalde, Sr. Carnes, respon que 
hi va haver un acord d'AENA per optimitzar un seguit 
d'espais i aquesta decisió possibilitava que aquesta 
ocupació de les aliances entre companyies estigués 
en funció de l'espai disponible. Els darrers mesos 
s'ha produït una davallada del nombre de passat-
gers, especialment en el trànsit nacional, per la po-
sada en funcionament de l'AVE i, per tant, és previ-
sible que hi hagi una reassignació dels espais. 
Aquesta és una de les virtualitats que va tenir la fór-
mula que va adoptar AENA en el seu moment. Pel 
que fa a les companyies privades, s'està en un pro-
cés de fusió de dues d'elles, tot i que, certament, la 
situació actual del mercat no és el millor moment per 
a fases expansives de les companyies aèries. 

Quant a la participació d'altres administracions ca-
talanes o altres sectors socials, el Consell de Minis-
tres va apuntar la possibilitat del model que permet la 
possibilitat de participació de les comunitats autòno-
mes i els ens socials i, per tant, estan a l'espera que 
el govern defineixi l'esmentat model. 

Pel que fa referència a la modificació de les políti-
ques de mercat únic europeu, estan canviant els 
acords anteriors. Les pràctiques de diverses compa-
nyies aèries estan permetent que l'acord es desen-
volupi adequadament.  

Pel que fa a AENA i els acords s'han desenvolupat 
a través de Turisme de Barcelona i s'han aprovat els 
seus compromisos. 

El Sr. Trias entén que la situació és molt preocu-
pant. A punt d'inaugurar una nova terminal, a punt de 
la reassignació dels slots a fi de convertir Barcelona 
en aeroport internacional i intercontinental, la situació 
continua igual, no hi ha cap poder de decisió ni d'e-
xecució. No tan sols, no podem decidir res, sinó que 
l'1 d'agost d'enguany, el Consell de ministres va 
aprovar unes línies noves de gestió, de les quals el 
Sr. Carnes diu que s'està pendent, i que ens deixa-
ran en la mateixa situació, i que ens volen introduir 
dins de l'entitat gestora, on la Generalitat estarà en 
autèntica minoria. 

Lamenta que el Sr. Carnes minimitzi la gravetat de 
la situació, i considera que cal insistir a demanar la 
creació el Consorci de l'Aeroport de Barcelona amb 
intervenció determinant de les institucions catalanes. 
Aquesta era l'aposta. 

Demana, per tant, que es pressioni perquè, altra-
ment, els slots els tornarà a adjudicar AENA, sense 
poder decidir en res ni participar en la gestió de l'ae-
roport, possibilitat recollida en la Carta Municipal. 

El Sr. Carnes precisa que l'assignació dels slots 
està fixada pel reglament de la Unió Europea 95/93, 
un procés neutral, transparent i no discriminatori, i no 
s'ha de confondre l'assignació de slots a l'assignació 
d'espais en les terminals. 

 
 

DECLARACIONS INSTITUCIONALS 
 
DI1. El passat 4 de novembre de 2008 Barcelona 

va ser designada com a seu del Secretariat de la 
Unió per la Mediterrània, en el marc de la cimera 

dels Ministres d’Afers Exteriors dels 43 països de la 
X Conferència Ministerial del Procés de Barcelona-
Unió pel Mediterrani a la ciutat de Marsella. 

Barcelona ha estat sempre una ciutat de vocació 
euromediterrània. La mediterraneïtat és una caracte-
rística definitòria de la seva personalitat. Aquest es-
perit ha propiciat una participació molt activa de la 
ciutat comtal en la construcció d’un espai comú entre 
les dues ribes del Mare Nostrum. 

Per aquest motiu, Barcelona és la ciutat que d’ara 
endavant ha de liderar la cooperació euromediterrà-
nia, pel seu valor simbòlic i per aquesta doble ves-
sant mediterrània i europea. També ha de ser el 
nexe de comunicacions que enllacen les principals 
ciutats de la regió i constitueixen un pol de reflexió i 
debat sobre les relacions entre els països del Medi-
terrani. 

Aquesta elecció marca el final d’un camí que es va 
iniciar al 1995 amb el Procés de Barcelona i en 2005 
a la primera Cimera de Caps d’Estat i de Govern i 
que ha suposat una llarga història i un esforç conti-
nuat en el camp de la diplomàcia local. 

És també un triomf de la bona entesa de totes les 
institucions que ha comptat amb el suport i la compli-
citat de la societat civil. 

Per tot això, el Plenari de l’Ajuntament de Barce-
lona expressa: 

La satisfacció per la designació de la ciutat de 
Barcelona com a Seu del Secretariat permanent de 
la Unió pel Mediterrani, consolidant-se com a refe-
rent en el projecte euromediterrani, amb l’objectiu de 
portar pau i progrés als països que compartim els 
dos marges del Mediterrani. 

El suport de l’Ajuntament de Barcelona a la Gene-
ralitat i al Govern de l’Estat per a dur a terme les 
accions polítiques, administratives i logístiques ne-
cessàries per a fer realitat els projectes i accions del 
Secretariat de la Unió per la Mediterrània. 

El compromís de contribuir a materialitzar els dife-
rents projectes de col·laboració i recerca d’oportuni-
tats amb l’objectiu d’aconseguir que tingui la mateixa 
repercussió en el teixit econòmic, social, turístic i em-
presarial de la nostra ciutat així com de cohesió social.  

El recolzament a les iniciatives que permetin agi-
litzar l’establiment de l’estructura material i adminis-
trativa necessària per a posar en marxa aquest or-
ganisme. 

El compromís d’estimular programes i projectes a 
la Mediterrània liderats des de la ciutat de Barcelona. 

S’aprova, per unanimitat, aquesta declaració insti-
tucional que ha estat llegida pel Sr. Martí. 

DI2. I. El proper dia 10 de desembre es compliran 
60 anys de la Declaració Universal dels Drets Hu-
mans amb el lema escollit per les Nacions Unides: 
Dignitat i justícia per a tots nosaltres. 

II. En adoptar la Declaració Universal dels Drets 
Humans, l’any 1948, els estats es van comprometre 
a respectar i fer complir el conjunt de drets humans, 
civils, econòmic, polítics, socials i culturals, procla-
mant així el dret a una vida digna. 

III. Tots els drets humans són universals, indivisi-
bles i interdependents, i cap té prioritat sobre cap 
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altre. Per tant, la comunitat internacional ha de trac-
tar el conjunt de drets de forma global, de manera 
justa i equitativa, en peu d’igualtat i donant-los a tots 
la mateixa importància, incloent els drets de les per-
sones i els drets dels pobles, com a part inalienable. 

IV. Durant aquests seixanta anys hem viscut grans 
avenços en matèria de drets humans però aquests 
progressos han estat encara clarament insuficients 
per a moltes persones. 

V. Conscients de que la realitat dels drets humans 
és un procés en continua transformació i que exigeix 
es esforços de totes i totes. 

VI. Pel ple gaudi del dret a la vida cal lluitar per 
reduir la mortalitat infantil, la malnutrició i les epidè-
mies. El ple ús del dret a la llibretat d’expressió es 
fonamenta en el dret a una educació gratuïta i uni-
versal que desenvolupi la personalitat humana i a 
l’enfortiment del respecte als drets humans i a les 
llibertats fonamentals. La promoció del desenvolu-
pament econòmic i dels drets socials són avui inse-
parables de la protecció del medi ambient. Els drets 
polítics, socials i culturals dels pobles es basen en el 
reconeixement del dret dels seus ciutadans i ciuta-
danes a participar en la presa de decisions que els 
afectin com a poble sense cap interferència aliena. 

VII. Fa ara 10 anys, al 1998, Barcelona va acollir 
la I Conferència "Ciutat pels Drets Humans", que, 
amb la signatura del "Compromís de Barcelona, 
compromís de les ciutats pels drets humans", va 
generar un moviment de ciutats europees compro-
meses amb els drets humans i que, de forma pione-
ra, assumien el paper dels govern locals com a ga-
rants dels mateixos. 

VIII. Més recentment a la Comissió d’Acció Social i 
Ciutadania d’11 de novembre de 2007 es va aprovar 
una proposició d’adhesió a la commemoració del 60è 
aniversari de la Declaració Universal dels Drets Hu-
mans i al disseny d’un programa d’actes conjunta-
ment amb ANUE. 

IX. I l’any 2008 és una oportunitat per als governs, 
la societat civil, la comunitat educativa i per a totes 
les institucions de reafirmar el seu compromís amb 
els valors i principis de la Declaració i per donar-la a 
conèixer i aprofundir en la seva vigència i efectivitat; 
essent els governs locals uns agents defensors de 
l’avenç dels drets humans i promotors d’una societat 
més justa i solidària. 

Seixanta anys després, encara queda per complir 
la promesa d’uns drets humans universals i indivisi-
bles per a totes les persones, que permetin fer efec-
tiu el dret universal a un nivell de vida digne i l’ideal 
de l’ésser humà lliure. 

Per això, en el 60è aniversari de la Declaració 
Universal dels Drets Humans, i d’acord amb el que 
estableixen els articles 64.3 i 100 del Reglament 
orgànic municipal, formulem la declaració institucio-
nal següent: 

Com a Institució, l’Ajuntament de Barcelona pro-
clama la renovació del compromís amb els drets 
humans i amb la defensa de la seva universalitat, 
indivisibilitat i interdependència, tal com figuren a la 
Declaració Universal dels Drets Humans; s’adhereix 

a la voluntat internacional de lluitar per un món fo-
namentat en la llibertat, en la dignitat i en els drets 
fonamentals i, per tant, acorda:  

1. Establir mecanismes per tal d’implicar-nos en el 
suport de les víctimes i dels defensors i defensores 
dels drets humans que arreu del món treballen per 
fer complir íntegrament els trenta articles recollits a la 
Declaració Universal dels Drets Humans. 

2. Desenvolupar polítiques contra l’exclusió social, 
en favor de l’ocupació, de l’educació, de la promoció 
del dret a la vivenda digna i de protecció dels 
col·lectius més vulnerables. 

3. Realitzar accions de cara al desenvolupament 
dels drets de nova generació (dret a l’aigua, respecte 
al medi ambient, etc.). 

4. Desenvolupar polítiques de proximitat que fo-
mentin la participació ciutadana en la presa de deci-
sions. 

5. Desenvolupar polítiques efectives per tal que es 
reconegui el dret dels ciutadans i ciutadanes a deci-
dir com a poble. 

6. Difondre, en el marc del seu 60è aniversari, la 
Declaració Universal dels Drets Humans a la ciutat 
de Barcelona, sumant-nos amb les altres Administra-
cions catalanes i la Federació Catalana d’ONGs pels 
Drets Humans a una commemoració unitària que 
inclourà: 

L’organització d’una campanya de difusió adreça-
da a la ciutadania i al teixit social; la realització, en 
col·laboració amb TMB, d’una exposició a la xarxa de 
metro sobre els drets humans i la seva concreció a la 
vida quotidiana a la ciutat; la celebració d’una confe-
rència institucional i la participació a la VI Conferèn-
cia Europea Ciutats pels Drets Humans, que es ce-
lebrarà a Ginebra aquest mes de desembre. 

S’aprova, per unanimitat, aquesta declaració insti-
tucional que ha estat llegida per la Sra. Capella. 

DI3. I. Ja fa gairebé 30 anys que es va declarar 
oficialment el primer cas de SIDA i durant molt temps 
la magnitud de la pandèmia i les seves tràgiques 
conseqüències va fer que la Comunitat Internacional 
tingués problema per reconèixer la situació. 

II. La declaració del mil·lenni es marca com objec-
tiu haver detingut i començat a reduir la propagació 
del VIH/SIDA per l’any 2015. 

III. El dia 1 de desembre ha estat declarat com el 
Dia Mundial de la SIDA per part de l’Organització 
Mundial de la Salut i amb l’objectiu d’expressar la 
solidaritat a les persones afectades per aquesta ma-
laltia. 

És per aquest motiu que considerem convenient 
que el Consell Municipal de Barcelona, d’acord amb 
el que estableixen els articles 64.3 i 200 del Regla-
ment orgànic municipal, faci la declaració institucio-
nal següent: 

L’Ajuntament de Barcelona dóna suport als actes 
que per la Commemoració del Dia Mundial de la 
lluita contra la SIDA que promogui la societat civil, i 
com cada any desplegarà el tapis memorial de la 
SIDA des del balcó del consistori.  

L’Ajuntament de Barcelona vol recordar a tota la 
ciutadania que la informació i la prevenció és im-
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prescindible per tal de lluitar per l’eradicació 
d’aquesta malaltia que actualment encara continua 
cobrant-se milers de víctimes al món sobre tot en el 
països menys desenvolupats. 

L’Ajuntament de Barcelona vol fer saber als ciuta-
dans i ciutadanes que actualment a la ciutat hi viuen 
500 dones i 1.800 homes diagnosticats de SIDA, que 
durant l’any 2007 es van detectar 133 nous casos de 
SIDA a Barcelona i que, per tant, desgraciadament 
segueix essent una malaltia ben present, que es 
transmet de persona a persona per contagi directe i 
que ens pot afectar a tots i a totes si no adoptem les 
mesures preventives necessàries. 

Malgrat els avenços mèdics en el tractament de la 
malaltia i la millora de la qualitat de vida de les per-
sones que la pateixen, el relaxament de la societat 
vers la SIDA i l’augment de les pràctiques de risc han 
provocat que en els darrers anys continuïn havent 
nous casos d’infecció de SIDA i altres malalties de 
transmissió sexual. Davant d’això cal augmentar les 
mesures de prevenció, ja que aquesta malaltia ens 
pot afectar a totes i tots si no adoptem les mesures 
preventives necessàries. 

L’Ajuntament de Barcelona expressa el seu com-
promís de seguir lluitant per tal d’eradicar aquesta 
malaltia i la seva solidaritat amb les persones afecta-
des. 

S’aprova, per unanimitat, aquesta declaració insti-
tucional que ha estat llegida pel Sr. Puigdollers. 

4. El proper 3 de desembre se celebra el Dia In-
ternacional de les Persones amb Discapacitat. 

Precisament, aquest any 2008, ha entrat en vigor 
la Convenció de Nacions Unides sobre els Drets de 
les Persones amb Discapacitats, ratificada fins al dia 
d’avui per 25 Estats Membres, entre ells Espanya, 
que s’obliguen legalment a adaptar la seva legislació 
a les normes internacionals que es plantegin en el 
Tractat. 

Convençuts que aquesta Convenció de Nacions 
Unides sobre els Drets de les Persones amb Disca-
pacitats ha de contribuir de manera fonamental al 
desenvolupament efectiu dels drets i llibertats 
d’aquestes persones, implicant modificacions en la 
legislació i en les polítiques i programes dels go-
verns, i sobretot, en paraules de l’Alta Comissionada 
de les Nacions Unides pels Drets Humans, ha de 
contribuir a modificar les actituds i els comporta-
ments. 

I recollint també l’esperit de la celebració aquest 
any del Dia Mundial de les Telecomunicacions i de la 
Societat de la Informació que va adoptar el lema 
"Connectar a les persones amb discapacitats: les 
oportunitats de les TIC per a tothom", i que va instar 
a governants, reguladors, operadors, etcètera, a 
crear consciència de la importància de facilitar 
l’accessibilitat de tots a les TIC, amb l’objectiu de 
transmetre a tots els ciutadans informació i coneixe-
ments, i construir així una societat de la informació 
integradora, posant l’èmfasi també en el cas de les 
persones amb discapacitats en la necessitat de po-
sar al seu servei totes les innovacions i avantatges 
que les TIC incorporen a la vida quotidiana. 

Per la qual cosa, i d’acord amb allò que estableix 
el Reglament orgànic municipal, els Grups munici-
pals sotasignants proposen la declaració institucional 
següent: 

1. Manifestar el seu compromís amb el desenvolu-
pament dels drets recollits a la Convenció de NNUU 
sobre els Drets de les Persones amb Discapacitats, i 
en aquest sentit, a semblança del Comitè sobre els 
Drets de les Persones amb Discapacitats que consti-
tuiran experts independents escollits pels Estats 
Membres, i que s’encarregaran de rebre informes 
periòdics dels governs sobre els avenços en l’apli-
cació dels drets recollits a la Convenció, incorporar 
en el marc de la Comissió Executiva de l’Institut Mu-
nicipal de Persones amb Discapacitat un espai peri-
òdic d’informació i seguiment de l’evolució de la 
Convenció que s’encarregarà de vetllar pels avenços 
que en matèria de drets de les persones amb disca-
pacitats i d’acord amb els principis recollits a la Con-
venció de NNUU s’implementin a la ciutat de Barce-
lona. 

2. Promoure les accions necessàries per facilitar 
l’accés a les TIC a totes les persones amb discapaci-
tat de la ciutat i desenvolupar accions que contribu-
eixin a la sensibilització de la societat (fabricants, 
operadors, proveïdors de serveis, públic en general) 
en la necessitat de fer accessibles totes les oportuni-
tats que ens ofereixen les TIC també per a les per-
sones amb discapacitats. 

3. Incorporar la discapacitat en les activitats de 
cooperació internacional per al desenvolupament 
seguint els principis de la Convenció de NNUU i faci-
litant la creació de capacitat específica sobre qüesti-
ons de cooperació per al desenvolupament amb 
l’objectiu de que les organitzacions que representen 
a les persones amb discapacitats puguin participar 
d’aquests processos. 

4. Instar al Govern de la Generalitat i al Govern de 
l’Estat a tenir en compte les necessitats específiques 
de les persones amb discapacitats en la implemen-
tació de la Llei de l’Autonomia Personal, adaptant els 
recursos i els instruments a aquestes especificitats. 

S’aprova, per unanimitat, aquesta declaració insti-
tucional que ha estat llegida per la Sra. Martín. 

El Sr. Alcalde tanca la sessió agraint als assistents 
el seu desenvolupament, la discussió dels assump-
tes que s'hi han portat, i les aprovacions que s'han 
produït. Vol constatar que la ciutat tira endavant 
gràcies al treball polític que s'impulsa des d'aquest 
Plenari i, també, amb la feina de molta gent que 
treballa, des de fa molts anys, en aquesta Casa i 
per a la qual són un motiu d'orgull, i patrimoni de 
tots, de la ciutat. 

Tot seguit, dirigeix unes paraules al lletrat de la 
Secretaria General, Sr. Josep Lluís Tobella i Roca, el 
qual assisteix a la seva darrera sessió plenària per 
motiu de jubilació. S'hi refereix com la persona que 
ha elaborat les actes d'aquesta sessió, que els 
membres del consistori reben cada mes, ni més ni 
menys que des del març de 1982 i ha assistit a les 
seves sessions des del 1974. Demana al Sr. Tobella, 
doncs, que consti en acta, en la seva darrera acta, el 
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profund agraïment d'aquesta corporació i de les an-
teriors per la seva feina, que ha reflectit molt anys de 
transformació i de treball en favor de la Ciutat. Insis-
teix, sobretot, que gaudeixi molt d'aquesta nova eta-
pa de la seva vida, acompanyat d'Esther Vives i Pu-
jol, tresorera d'aquest Ajuntament, present a la 
tribuna del públic, que també es jubila.  

Finalment, els membres del consistori i el públic 
assistent acullen amb aplaudiments les paraules del 
Sr. Alcalde.  

 
No havent-hi altres assumptes per a tractar, la 

Presidència aixeca la sessió a les tretze hores i cin-
quanta-cinc minuts. 

 
 

 
 
 
 
 
 
 

Acords 
 
 
 

Acords de la sessió celebrada el dia 19 de de-
sembre de 2008 

 
 
Aprovació de l’acta de 28 de novembre de 2008. 
 
 

C) Part Decisòria / Executiva 
 
a) Acords sobre societats, consorcis i entitats 
 
1. Adoptar, en l’exercici de les competències re-

servades a l’Ajuntament com a soci únic de la Socie-
tat Barcelona de Gestió Urbanística, SA, els acords 
següents: Primer. Designar el Sr. Eduardo Bolaños 
Rodríguez, membre del Consell d’Administració de 
l’esmentada Societat, en substitució del Sr. Miquel 
Amírola Vila. Segon. Establir que el termini de desig-
nació del conseller que es nomena serà l'establert en 
els respectius estatuts, sens perjudici de la renovació 
que fos procedent en el canvi de mandat consistorial. 
Tercer. Facultar indistintament el president i el secre-
tari del Consell d'Administració per comparèixer da-
vant notari i elevar a escriptura pública el nomena-
ment anterior, com també per complir els tràmits 
necessaris per a la seva inscripció en el Registre 
Mercantil i també la correcció d'errors materials en 
cas necessari. 

 
b) Ratificacions 
 

COMISSIÓ D'URBANISME, INFRAESTRUCTURES 
I HABITATGE 

 
2. Ratificar el decret de l'Alcaldia de 24 de novem-

bre de 2008, que concedeix a la Diputació de Barce-
lona, una bonificació del 70% (que suposa un import 
de 25.117,26 euros) sobre la quota de l’impost de 
construccions, instal·lacions i obres, donat que les 
obres s’han realitzat en un terreny qualificat de sis-
tema d’equipaments comunitaris i dotacions actuals, 

clau 7-a3, per la Diputació de Barcelona, per tal de 
reformar i adequar als actuals teatres interiors Adrià 
Gual i La Cuina, situats al Centre Francesca Bonne-
maison, la qual cosa reporta un benefici para la Ciu-
tat, i per tant, retornar a l’interessat la quantitat de 
25.117,26 euros de la quota de l’impost pagada mit-
jançant autoliquidació núm. LV-2005-3-06-00174705 
el 17 de maig de 2005. 

 
 
c) Propostes d'acord 
 

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA, TERRITORI I FUN-
CIÓ PÚBLICA 

 
3. Acordar que l’Ajuntament de Barcelona, els 

seus organismes autònoms, les entitats públiques 
empresarials i les empreses municipals amb capital 
íntegra o majoritàriament municipal, reservin deter-
minats contractes administratius d’obres, subminis-
traments o serveis a centres d’inserció laboral de 
discapacitats, empreses d’inserció sociolaboral regu-
lades per la Llei 27/2002, de 20 de desembre, sobre 
mesures legislatives per regular les empreses d’in-
serció sociolaboral, o a entitats sense ànim de lucre 
que tinguin com a finalitat la integració laboral i/o 
social de persones amb risc d’exclusió social, sem-
pre i quan compleixin els requisits establerts a la 
normativa, que la seva finalitat o activitat tingui rela-
ció directa amb l’objecte del contracte, i que estiguin 
inscrites en el Registre constituït a l’efecte per la 
Generalitat de Catalunya. Acordar que la quantia 
global que s’haurà d’assolir a partir de l’exercici 2009 
per l’Ajuntament de Barcelona –incloent els seus 
organismes autònoms, entitats públiques empresari-
als i empreses municipals amb capital íntegra o ma-
joritàriament municipal– en contractes de reserva 
social, no sigui inferior a 5 milions d’euros ni superior 
al 20% de l’import contractat en l’exercici anterior 
mitjançant contractes menors o procediments nego-
ciats per raó de la quantia en els contractes que te-
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nen per objecte les prestacions esmentades a 
l’apartat següent. Establir que els objectes contrac-
tuals susceptibles de reserva social siguin les obres i 
serveis de conservació i manteniment de béns im-
mobles; els serveis de missatgeria, correspondència 
i distribució, d’arts gràfiques, de neteja i bugaderia, 
de restauració i de recollida i transport de residus, i 
els serveis i subministraments auxiliars per al funcio-
nament de l’Administració; tots ells adjudicats com 
contractes menors o per procediment negociat per 
raó de la quantia econòmica. Establir que en aquests 
contractes de reserva social no es requereixi la cons-
titució de garanties provisionals ni definitives. 

 
 

COMISSIÓ D'HISENDA I PRESSUPOSTOS 
 
4. Resoldre les al·legacions presentades al Pres-

supost General de l’Ajuntament de Barcelona per a 
l’any 2009 durant el termini d’informació pública, 
d’acord amb l’informe que consta a l’expedient; 
Aprovar definitivament el Pressupost General de 
l’Ajuntament de Barcelona per a l’any 2009, integrat 
pel Pressupost de la mateixa entitat, els Pressupos-
tos dels organismes autònoms locals, i els Estats de 
previsions d’ingressos i despeses de les entitats 
públiques empresarials i de les societats mercantils; 
aprovar definitivament les Bases d’execució i la plan-
tilla de personal per a l’exercici 2009; i aprovar defini-
tivament el Pressupost Consolidat de l’Ajuntament de 
Barcelona per a l’any 2009 d’acord amb la Llei Gene-
ral d’Estabilitat Pressupostària. 

5. 1r) Resoldre les al·legacions presentades a les 
Ordenances fiscals per a l'any 2009 i successius, 
aprovades provisionalment pel Plenari del Consell 
Municipal el 26 de setembre de 2008, en els termes 
que resulten del document adjunt; 2n) aprovar defini-
tivament la modificació per a l'exercici de 2009 i suc-
cessius de les Ordenances fiscals següents: Orde-
nança fiscal general; núm. 1.1. Impost sobre béns 
immobles; núm. 1.2. Impost sobre vehicles de tracció 
mecànica; núm. 1.3. Impost sobre l'increment del 
valor de terrenys de naturalesa urbana; núm. 1.4. 
Impost sobre activitats econòmiques; núm. 2.1. Im-
post sobre construccions, instal·lacions i obres; núm. 
3.1. Taxes per serveis generals; núm. 3.2. Taxes per 
serveis de prevenció, extinció d'incendis i salvament; 
núm. 3.3. Taxes per serveis urbanístics; núm. 3.4. 
Taxa per l'homologació d'empreses del sector privat 
per a la gestió de residus municipals a Barcelona i 
altres serveis mediambientals; núm. 3.5. Taxa de 
clavegueram; núm. 3.6. Taxes de mercats; núm. 3.7. 
Taxes pels serveis de registre, prevenció i interven-
ció sanitària urgent relatius a espais públics i animals 
de companyia; núm. 3.8. Taxes per prestacions de la 
Guàrdia Urbana i circulacions especials; núm. 3.9. 
Taxes per serveis de cementiris i cremació; núm. 
3.10. Taxes per la utilització privativa del domini pú-
blic municipal i la prestació d'altres serveis; núm. 
3.11. Taxa per la utilització privativa o l’aprofitament 
especial del domini públic municipal, a favor 
d’empreses explotadores de serveis de subministra-

ments d’interès general; núm. 3.12. Taxa per 
l’estacionament regulat de vehicles a la via pública; 
núm. 3.13. Taxes per serveis culturals; núm. 3.14. 
Taxa per serveis especials d'enllumenat públic; núm. 
3.15. Taxa per la utilització privada del funcionament 
de les fonts ornamentals; núm. 3.16. Taxa per la 
utilització privativa o l’aprofitament especial del do-
mini públic municipal, a favor d’empreses explotado-
res de serveis de telefonia mòbil; núm. 4. Contribuci-
ons especials; Categories fiscals de les vies 
públiques de la Ciutat. 

6. Aprovar la participació de l’Ajuntament de Bar-
celona en la primera operació d’augment del capital 
social de Barcelona Emprèn, SCR de Régimen Co-
mún, SA, acordada per la seva Junta general 
d’accionistes de 20 de novembre del 2008, per im-
port de 79.900 euros, mitjançant la subscripció i de-
semborsament de 85 accions de la societat, núms. 
8701 al 8785, de 940 euros de nominal cadascuna 
d’elles. Aprovar la participació de l’Ajuntament de 
Barcelona, en l’exercici del dret d’adquisició prefe-
rent, en la segona operació d’augment del capital 
social de Barcelona Emprèn, SCR de Régimen Co-
mún, SA, acordada per la seva Junta general 
d’accionistes de 20 de novembre del 2008, per im-
port de 1.571.680 euros, mitjançant la subscripció i 
desemborsament de 1.672 accions de la societat, de 
940 euros de nominal cadascuna d’elles. Aprovar la 
participació de l’Ajuntament de Barcelona en la se-
gona volta de la segona operació d’augment del 
capital social de Barcelona Emprèn, SCR de Régi-
men Común, SA, acordada per la seva Junta general 
d’accionistes de 20 de novembre del 2008, fins un 
màxim de 347.800 euros, mitjançant la subscripció i 
desemborsament de fins a 370 accions de la socie-
tat, de 940 euros de nominal cadascuna d’elles. Do-
nar conformitat a l’ampliació de la durada de Barce-
lona Emprèn, SCR de Régimen Común, SA, fins el 
31 de desembre de 2017. Facultar el tinent d’alcalde 
d’Hisenda i Promoció Econòmica per a dur a terme 
tots el tràmits adients per a la plena efectivitat del 
present acord. 

7. Modificar la base 12 de les Bases Reguladores 
de les llicències per a la venda de diaris, revistes i 
publicacions periòdiques mitjançant quioscos situats 
a la via pública, aprovades pel Consell Plenari el 20 
de desembre de 1996, en el sentit de suprimir la 
contraprestació a favor de l’Ajuntament en els casos 
de cessió de les llicències per mort, incapacitat física 
i jubilació del titular (punts 12.1, 12.2 i 12.3) i supri-
mir, també, la participació municipal en el preu de la 
cessió voluntària i inter vivos de les llicències (punt 
12.4.1); donar nova redacció a la base 12 en els 
termes que figuren en el document annex; sotmetre 
l'expedient a informació pública durant un termini de 
trenta dies i, si no s'hi formulen reclamacions o 
al·legacions, tenir-ho per aprovat definitivament; i 
facultar a l’alcalde per a la realització de totes les 
actuacions encaminades a concretar, clarificar i exe-
cutar el present acord. 

8. Cedir l’ús de la part de l’immoble situat en el 
Moll de la Marina, núm. 3 (Port Olímpic), grafiada en 
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el plànol annex, a favor de la "Fundación Diàlogo en 
la Oscuridad", amb caràcter gratuït, per tot el temps 
que resta fins acabar la concessió del Port Olímpic a 
favor de l’Ajuntament de Barcelona, per a la ins-
tal·lació i gestió d’un equipament cultural anomenat 
"Diàleg a la fosca" consistent en la reproducció 
d’escenaris reals mancats de llum, i de serveis admi-
nistratius de l’entitat, d’acord amb les condicions que 
figuren en el document annex, que s’aproven; forma-
litzar la cessió de l’ús; i facultar l'Alcaldia per a la 
realització de totes les actuacions encaminades a 
concretar, clarificar i executar el present acord. 

9. Aprovar el Protocol annex entre la Generalitat 
de Catalunya i l’Ajuntament de Barcelona relatiu al 
Palau de Pedralbes i al futur Centre Cultural del Dis-
seny, que actualitza el Protocol de 23 de desembre 
de 2004 i l’Acord relatiu al finançament del futur Cen-
tre Cultural del Disseny de 13 d’octubre de 2006, 
signats entre ambdues Administracions. 

 
 

COMISSIÓ D'URBANISME, INFRAESTRUCTURES 
I HABITATGE 

 
Districte de Ciutat Vella - Districte de l'Eixample - 
Districte de les Corts - Districte de Sarrià-Sant Ger-
vasi 

 
10. Aprovar definitivament el desenvolupament de 

la Zona de Transició II, a la plaça de Catalunya i a la 
plaça de Francesc Macià, de l'Ordenança dels usos 
del paisatge urbà de la ciutat de Barcelona, d'iniciati-
va municipal, amb les modificacions a què fa refe-
rència l’informe de la Direcció Jurídica d'Urbanisme i 
Infraestructures; i resoldre les al·legacions presenta-
des en el tràmit d’informació publica de l’aprovació 
inicial, de conformitat amb l’informe de l'esmentada 
Direcció de valoració de les al·legacions; informes, 
tots dos, que consten a l’expedient i, a efectes de 
motivació, s’incorporen a aquest acord. 

 
Districte de l'Eixample 

 
11. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic i de millora urbana d’ordenació i 
assignació de tipus pel futur equipament a ubicar a 
l’interior d’illa delimitada pels carrers de Nàpols, de 
Provença, de Sicília i de Mallorca, d’iniciativa munici-
pal (Proeixample, SA); i resoldre les al·legacions 
presentades en el tràmit d’informació pública de 
l’aprovació inicial, de conformitat amb l’informe de la 
Direcció de Serveis de Planejament, de valoració de 
les al·legacions, que consta a l’expedient i, a efectes 
de motivació, s’incorpora a aquest acord. 

 
Districte de Sants-Montjuïc 

 
12. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
de millora urbana per ajustar la delimitació del recinte 
firal en el carrer del Foc, promogut per Fira 2000, SA. 

Districte de les Corts 
 
13. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
de millora urbana de la unitat de projecte UP-E de la 
Modificació del Pla General Metropolità en el sector 
de reforma interior de la Colònia Castells, promogut 
per Remodelacions Urbanes, SA, (Reursa. Institut 
Català del Sòl); i resoldre les al·legacions presenta-
des en el tràmit d’informació pública de l’aprovació 
inicial, de conformitat amb l’informe de la Direcció de 
Serveis de Planejament, de valoració de les al·le-
gacions, que consta a l’expedient i, a efectes de mo-
tivació, s’incorpora a aquest acord. 

 
Districte de Gràcia 

 
14. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
de millora urbana per a l’ajust viari i l’ordenació entre 
el viaducte de Vallcarca, l’avinguda de Vallcarca i el 
carrer de Gustavo Bècquer, d’iniciativa municipal; i 
resoldre les al·legacions presentades en el tràmit 
d’informació pública de l’aprovació inicial, de confor-
mitat amb l’informe de la Direcció de Serveis de Pla-
nejament, de valoració de les al·legacions, que cons-
ta a l’expedient i, a efectes de motivació, s’incorpora 
a aquest acord. 

15. Aprovar definitivament, de conformitat amb 
l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic d’ordenació volumètrica per a la 
implantació d’una escola bressol al carrer de Neptú, 
núms. 6-12, promogut pel Consorci d’Educació de 
Barcelona, amb les modificacions a què fa referència 
l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament, 
que consta a l’expedient i, a efectes de motivació, 
s’incorpora a aquest acord. 

16. Aprovar provisionalment, de conformitat amb 
els articles 11.1.j i 66.3 de la Carta Municipal de Bar-
celona, la Modificació del Pla General Metropolità per 
a la remodelació i millora de l’àmbit del Portell al barri 
del Coll, d’iniciativa municipal, amb les modificacions 
a què fa referència l’informe de la Direcció de Ser-
veis de Planejament; resoldre les al·legacions pre-
sentades en el tràmit d’informació pública de 
l’aprovació inicial, de conformitat amb l’informe de 
l’esmentada Direcció, de valoració de les al·le-
gacions; informes, tots dos, que consten a l’expe-
dient i, a efectes de motivació, s’incorporen a aquest 
acord; i trametre l'expedient a la Subcomissió 
d’Urbanisme del municipi de Barcelona per a la seva 
aprovació definitiva. 

 
Districte de Sant Andreu 

 
17. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
de millora urbana per a l’ajust de la delimitació de 
l’equipament de l’Institut Guttman, promogut per la 
Fundació Institut Guttman; resoldre les al·legacions 
presentades en el tràmit d’informació pública de 
l’aprovació inicial, de conformitat amb l’informe de la 



NÚM. 1 10-1-2009 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 35 

 

 

Direcció de Serveis de Planejament, que consta a 
l’expedient i, a efectes de motivació, s’incorpora a 
aquest acord. 

18. Aprovar definitivament, de conformitat amb 
l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic i de millora urbana de creació 
d’equipament i ordenació de la finca del carrer de 
Capella, núm. 25, per a la construcció de l’Església 
Ortodoxa Romanesa de Barcelona, promogut per la 
Parròquia Ortodoxa Romanesa Sant Jordi. 

 
Districte de Sant Martí 

 
19. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic per a l’ajust de les condicions 
d’edificació de la peça d’equipament ubicada als 
carrers d’Àlaba, de Badajoz i de la plaça de les Glò-
ries (Centre del Disseny), d’iniciativa municipal, amb 
les modificacions a que fa referència l’informe de la 
Direcció de Serveis de Planejament; resoldre les 
al·legacions presentades en el tràmit d’informació 
pública de l’aprovació inicial, de conformitat amb 
l’informe de l’esmentada Direcció de valoració de les 
al·legacions; informes, tots dos, que consten a 
l’expedient i a efectes de motivació s’incorporen a 
aquest acord. 

 
 

COMISSIÓ DE SOSTENIBILITAT, SERVEIS UR-
BANS I MEDI AMBIENT 

 
20. Declarar vàlid el concurs celebrat per contrac-

tar la gestió dels serveis de neteja de l’espai públic i 
recollida de residus municipals a la ciutat de Barce-
lona (2009-2017), que s’executarà dividit en les qua-
tre zones següents: Zona Centre (formada pels dis-
trictes de Ciutat Vella, Eixample i Gràcia), Zona Nord 
(formada pels districtes d’Horta-Guinardó i Nou Bar-
ris), Zona Est (formada pels districtes de Sant An-
dreu, Sant Martí i les platges de Barcelona) i Zona 
Oest (formada pels districtes de Sants-Montjuïc, les 
Corts i Sarrià-Sant Gervasi), adjudicar l’esmentat 
contracte de gestió de serveis, per un termini de vuit 
anys, d’acord amb el que estableixen els plecs de 
clàusules administratives particulars i de prescripci-
ons tècniques redactats –i aprovats a aquest efecte– 
i les ofertes presentades per les empreses i zones 
següents: A FCC, SA, la Zona Centre, per un import 
total de 797.482.894,16 euros; requerir a l’adju-
dicatària perquè en un termini màxim de quinze dies 
naturals, a partir de la data de la notificació d’aquesta 
resolució, procedeixi a la constitució de la garantia 
definitiva per un import de 31.899.315,77 euros, i 
comparegui per formalitzar el contracte en el termini 
màxim de 30 dies naturals a partir de la mateixa data 
i disposar l’import total –abans indicat- amb càrrec a 
les partides municipals assenyalades en el document 
comptable adjunt. A CESPA, SA, la Zona Oest, per 
un import total de 490.108.976,24 euros; requerir a 
l’adjudicatària perquè en un termini màxim de quinze 
dies naturals, a partir de la data de la notificació 

d’aquesta resolució, procedeixi a la constitució de la 
garantia definitiva per un import de 19.604.359,05 
euros, i comparegui per formalitzar el contracte en el 
termini màxim de 30 dies naturals a partir de la ma-
teixa data i disposar l’import total –abans indicat– 
amb càrrec a les partides municipals assenyalades 
en el document comptable adjunt. A la Corporación 
CLD Servicios Urbanos de Tratamiento de residuos 
UTE, la Zona Nord, per un import total de 
299.101.320,40 euros; requerir a l’adjudicatària per-
què en un termini màxim de quinze dies naturals, a 
partir de la data de la notificació d’aquesta resolució, 
procedeixi a la constitució de la garantia definitiva 
per un import d'11.964.052,82 euros, i comparegui 
per formalitzar el contracte en el termini màxim de 30 
dies naturals a partir de la mateixa data i disposar 
l’import total –abans indicat- amb càrrec a les partides 
municipals assenyalades en el document comptable 
adjunt. A Urbaser, SA, la Zona Est, per un import 
total de 407.731.830,46 euros; requerir a l’adju-
dicatària perquè en un termini màxim de quinze dies 
naturals, a partir de la data de la notificació d’aquesta 
resolució, procedeixi a la constitució de la garantia 
definitiva per un import de 16.309.273,22 euros, i 
comparegui per formalitzar el contracte en el termini 
màxim de 30 dies naturals a partir de la mateixa data 
i disposar l’import total –abans indicat– amb càrrec a 
les partides municipals assenyalades en el document 
comptable adjunt. Delegar en l’Alcaldia les aprovaci-
ons anuals de revisió de preus, així com l’aprovació 
dels expedients d’ajustos en l’execució del contracte 
que, en l’àmbit de la Llei de contractes de les admi-
nistracions públiques, no impliquin alteració en els 
preus unitaris ofertats, no superin el 20% de l’ad-
judicació i s’adeqüin a les previsions pressupostàri-
es. Delegar en la tinent d’alcalde de Medi Ambient 
l’aplicació del règim sancionador del contracte. 

 
 

COMISSIÓ DE SEGURETAT I MOBILITAT 
 
21. Resoldre les al·legacions presentades durant 

el termini d’informació pública i audiència del Pla de 
mobilitat urbana de Barcelona, en el sentit que justifi-
cadament i motivada consta en l’informe emès per la 
Direcció de Serveis de Mobilitat, el 6 de novembre de 
2008, obrant a l’expedient. Aprovar definitivament, de 
conformitat amb l’article 9 de la Llei 9/2003, de 13 de 
juny, el Pla de mobilitat urbana de Barcelona, tal i 
com consta en els documents adjunts. Publicar 
aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província. 

 
 

D) Part d'impuls i control 
 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal de CIU: 
1. El Consell Plenari acorda: 1. Exigir al Ministeri 

de Foment a què, en el marc del Consorci Barcelona 
Alta Velocitat, aporti els recursos necessaris per 
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garantir el finançament de la futura Estació de la 
Sagrera per tal que les obres s’adjudiquin l’any 2009 
i es procedeixi al seu inici. 2. L’Ajuntament de Barce-
lona es compromet a impulsar els projectes de trans-
formació urbana perquè la seva execució no es vegi 
afectada per la disminució de plusvàlues provocada 
per les dificultats del sector de la construcció i la crisi 
econòmica. 

Del Grup Municipal d’ERC: 
2. El Consell Plenari Municipal acorda: Impulsar, 

promoure i col·laborar amb la Generalitat de Catalu-
nya per constituir l'Àrea Metropolitana de Barcelona 
com un únic ens administratiu basat en la Mancomu-
nitat de Municipis, per administrar de manera eficient 
els serveis de coordinació urbanística, sostenibilitat, 
transport i per elaborar estratègies conjuntes. 

 
 

E) Moció 
 
Única. Aprovar definitivament un suplement de 

crèdit en el pressupost de l'exercici 2008 de l'Institut 
Municipal de Persones amb Discapacitat, per un 
import de 945.090,31 euros, a finançar amb el roma-
nent líquid de tresoreria de l'exercici 2007. 

 
 

F) Declaracions Institucionals 
 
DI1. El Consell Municipal acorda: 1) Fer seva la 

celebració del bicentenari del naixement de Louis 
Braille, i retre-li l’homenatge més emotiu, tot explo-

rant les fórmules per fer ben visibles, en la nostra 
ciutat, la persona i l’obra de qui tant va fer per als qui 
no hi veuen. 2) Reconéixer la tasca que, en el si de 
la nostra societat, porten a terme l’ONCE i altres 
entitats, en la línia de l’assistència a les persones 
invidents, del treball quotidià per a la seva veritable 
inclusió social, i també de la conscienciació social 
sobre la seva realitat i els seus drets. Amb la contri-
bució ben destacable d’aquestes iniciatives socials, i 
l’imprescindible concurs de les administracions pú-
bliques, estarem en condicions de treballar solidàri-
ament per assolir una societat que garanteixi plena-
ment la igualtat d’oportunitats i una vida digna per a 
tothom. 3) Manifestar la implicació de l’Ajuntament 
de Barcelona en la lluita contra tota mena de discri-
minació, en especial envers la que pateixen les per-
sones invidents. 4) Comprometre’s a impulsar totes 
les mesures que estiguin al seu abast per millorar 
efectivament la qualitat de vida del col·lectiu de per-
sones invidents. 

DI2. L’Ajuntament de Barcelona vol recordar en el 
seu 150è aniversari un dels grans defensors dels 
valors democràtics republicans, de la cultura i la llen-
gua catalana del nostre país i per tant acorda: 1) 
Celebrar un acte institucional al Saló de Cent de la 
Ciutat per tal d’aprofundir en la persona i la política 
desenvolupades pel 122è president de la Generalitat 
de Catalunya. 2) Col·laborar activament en els actes 
que es desenvolupin amb motiu del 150è aniversari 
del naixement de Francesc Macià i Llussà. 3) Difon-
dre, en el marc del 150è aniversari, la figura de 
Francesc Macià i Llussà a la ciutat de Barcelona.
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COMISSIÓ DE GOVERN 

 

Acords 
 
 
 

Acord de la sessió celebrada el dia 12 de desem-
bre de 2008 

 
Únic. Modificar, de conformitat amb l’article 198.5 

del Text refós de la Llei de contractes de les adminis-
tracions públiques, i de la clàusula tercera del plec 
de clàusules administratives particulars, el contracte 
núm. 03004659, corresponent al Lot 5 dels serveis 
d’accés a Internet, per al període 2004-2007, de 
serveis de telecomunicacions de l’Ajuntament de 
Barcelona i dels seus Organismes autònoms, adjudi-
cat a la UTE Auna Telecomunicaciones, SA Retevi-
sión Movil, SA, Anagrama Auna-Amena, amb NIF: G-
63526909, en el sentit de prorrogar-ho de mutu 
acord, segons compareixença d’1 de desembre de 
2008, des de l’1 de gener de 2009 fins el dia 30 de 

juny de 2009, per un import de 80.049,02 euros, 
l’impost del valor afegit inclòs. Ampliar l’autorització i 
disposició de la despesa per un import total de 
80.049,02 euros, l’impost del valor afegit inclòs, 
d’acord amb els documents acreditatius obrants a 
l’expedient. Requerir l’adjudicatari perquè, en el ter-
mini màxim de 15 dies naturals a partir de la notifica-
ció d’aquesta resolució, reajusti la garantia definitiva 
per un import de 3.201,96 euros, i comparegui per a 
la formalització de la pròrroga en el termini màxim de 
trenta dies naturals a partir de la mateixa data. Facul-
tar el quart tinent l’alcalde per formalitzar, en nom de 
l’Ajuntament de Barcelona, els contractes, en els 
termes i els efectes establerts en el Reial Decret 
legislatiu 2/2000, de 16 de juny, i el seu Reglament, 
aprovat per Reial Decret 1098/2001, de 12 d’octubre. 
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DISPOSICIONS GENERALS 

 

Decrets de l'Alcaldia 
 
 

 
Decret. En ús de les facultats conferides a aques-

ta Alcaldia per l'article 21 de la Llei reguladora de les 
bases del règim local, i l'article 13 de la Carta Muni-
cipal, disposo: 

Primer. Incorporar a la Direcció de Serveis de Re-
lacions Externes, adscrita a la Gerència de Serveis 
Generals i Coordinació Territorial, les funcions d'as-
sessorament a Comissions Municipals, de gestió 
administrativa de les queixes del Síndic de Greuges, 
i d'impuls en el desenvolupament de la Carta Munici-
pal, d'acord amb el que figura als annexos. 

Barcelona, 5 de desembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref. 6680) 
 
 

Annex 1. Incorporació de funcions a la Direcció de 
Serveis de Relacions Externes 

 
 

Direcció de Serveis de Relacions Externes 
 
Òrgan superior immediat: Gerència de Serveis 

Generals i Coordinació Territorial. 
Nivell associat: 28. 
 
 

Finalitat 
Dur a terme les relacions externes amb altres or-

ganismes i administracions pel desenvolupament de 
la Carta Municipal, i amb les Sindicatures de Greu-
ges com a interlocutor municipal. 

 
Funcions principals 
– Interlocució amb les diferents administracions 

públiques involucrades en el desenvolupament 
de la Carta Municipal de Barcelona. 

– Suport a les diferents comissions i grups de tre-
ball de l'Ajuntament de Barcelona pel desenvolu-
pament de la Carta Municipal. 

– Seguiment del desenvolupament dels consorcis 
legals establerts en la Carta Municipal de Barce-
lona: Consorci de l'Habitatge, Consorci d'Educa-
ció, Consorci Sanitari de Barcelona i Consorci de 
Serveis Socials de Barcelona. 

– Interlocució amb la Sindicatura de Greuges de la 
Generalitat i la Sindicatura de Greuges de l'Ajun-
tament de Barcelona com a canal d'unificació de 
les demandes d'aquests ens. 

– Gestió administrativa i control de les queixes 
adreçades a la Sindicatura de Greuges de Cata-

lunya i a la Sindicatura de Greuges de Barcelo-
na. 

– Assessorament i suport a comissions municipals 
amb participació d'institucions i entitats. 

– Assessorament i suport a la Gerència de Serveis 
Generals i Coordinació Territorial en actuacions 
relacionades amb l'Administració General de 
l'Estat i amb la Generalitat de Catalunya. 

– Representar a la Gerència de Serveis Generals i 
Coordinació Territorial, per delegació d'aquesta, 
en les actuacions pròpies de les seves compe-
tències. 

 
* * * 

 
Decret. En ús de les facultats atorgades a aques-

ta Alcaldia per l’article 13 de la Carta Municipal de 
Barcelona, disposo: 

Primer. Crear la Comissió tècnica Oficina Diago-
nal, que tindrà com a objectiu l’estudi per a desenvo-
lupar el projecte de remodelació de l’Avinguda Dia-
gonal en el tram comprès entre les places de 
Francesc Macià i de Les Glòries que estarà ubicada 
al mateix Sector d’Urbanisme i Infraestructures 
(avinguda Diagonal, 240). 

Segon. Designar membres de l’esmentada Co-
missió, les persones següents: 

Coordinador: 
Sr. Oriol Clos i Costa. Arquitecte en Cap. 
Vocals: 
Sra. Carme Ribas Seix. Arquitecte 
Sra. Olga Tarrasó i Climent. Arquitecte 
Sr. Bernardo de Sola Susperregi. Arquitecte 
Actuarà com a secretari el director de la oficina 

tècnica Diagonal. 
Tercer. Aquest òrgan estarà recolzat per la oficina 

tècnica Diagonal, adscrita a la Direcció d’Urbanisme, 
Departament de Projectes Urbans, que redactarà els 
diferents projectes urbanístics i altres que s’escai-
guin, i que estarà dotada dels recursos humans i 
econòmics adients per al desenvolupament estratè-
gic del projecte. 

Quart. Els arquitectes designats com a membres 
de la Comissió tècnica Oficina Diagonal prestaran els 
seus serveis, en un primer moment, en una sessió 
setmanal de 8 a 10 hores. En el cas que el projecte 
requerís una major dedicació es revisarà la seva 
assistència. 

Barcelona, 19 de desembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref. 6714) 



NÚM. 1 10-1-2009 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 39 

 

 

Decret. En ús de les facultats atribuïdes per 
l’article 13 de la Carta Municipal de Barcelona i 
l’article 22 del Reglament orgànic de l’Ajuntament de 
Barcelona, disposo: 

Primer. Constituir la Taula d’Expropiacions de 
l’Ajuntament de Barcelona, la qual tindrà com a finali-
tat la coordinació de totes les expropiacions que es 
realitzen per part de tots els operadors de l’Ajun-
tament de Barcelona. 

Segon. Atribuir-li les funcions següents: 
– Autorització prèvia de les expropiacions que 

proposin els operadors municipals, d’acord amb 
la prioritat política, les disponibilitats financeres 
de l’Ajuntament de Barcelona i la necessitat tèc-
nica.  

– Establir criteris comuns d’expropiació. 
– Monitoritzar el llibre blanc d’expropiacions. 

Tercer. Establir que la composició de la Taula 
d’Expropiacions de l’Ajuntament de Barcelona serà la 
següent: 

President: 
Sr. Andreu Puig, gerent municipal. 
Membres: 
Sr. Ramon Massaguer, gerent d’Urbanisme. 
Sr. Joan Conde, conseller delegat de BIMSA. 
Sr. Josep Maria de Torres, en representació del 

PMH/Bagursa. 

Sra. Pilar Solans, gerent de Finances. 
Sr. Lino Monge, director d’Inversions. 
Sr. Eduard Vicente, gerent de Serveis Generals i 

Coordinació Territorial. 
Sr. Josep Maria Rius, director de Patrimoni. 
Sr. Jordi Campillo, gerent de Medi Ambient. 
Barcelona, 19 de desembre de 2008. L'alcalde, 

Jordi Hereu i Boher. 
(Ref. 6715) 
 

* * * 
 
 
Decret. En ús de les atribucions que em confereix 

l’article 13 de la Carta Municipal de Barcelona, dis-
poso: 

Primer. Aprovar l’atribució a l’Àrea de Medi Ambi-
ent de l’Ajuntament de Barcelona de les funcions 
relatives als animals de companyia, excepte allò 
relatiu a la zoonosi i al centre d’animals de compa-
nyia. 

Segon. Donar compte a la Gerència de Recursos 
Humans i Organització per tal que, si s’escau, realitzi 
els ajustaments oportuns. 

Barcelona, 19 de desembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref. 6716) 
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CARTIPÀS 

 
 
 
Decret. En ús de les atribucions que em confereix 

l’article 13 de la Carta Municipal de Barcelona, dis-
poso: 

Designar membre que integra el Plenari del Con-
sell Municipal de Gais, Lesbianes, Homes i Dones 
Transsexuals, en representació de la Unió General 
de Treballadors (UGT), la Sra. Anna López Riveros, 
en substitució del Sr. Josep Álvarez i Picos. 

Barcelona 17 de desembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref. 6408) 
 

* * * 
 
Decret. En ús de les atribucions que em confereix 

l’article 13 de la Carta Municipal de Barcelona, i 
d’acord amb l’establert a l’article 6 dels Estatuts de 
l’Agència de Salut Pública de Barcelona, disposo: 

Designar l’Im. Sr. Xavier Florensa i Cantons mem-
bre de la Junta de Govern de l’Agència de Salut Pú-
blica de Barcelona, en substitució del Sr. Francesc 
Robredo i Aleu. 

Barcelona 17 de desembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref. 6412) 
 

* * * 
 
Decret. En ús de les atribucions que em confereix 

l’article 13 de la Carta Municipal de Barcelona, dis-
poso: 

Primer. Delegar a favor de la Ima. Sra. Imma 
Mayol i Beltran com a tinenta d’alcalde,  les atribuci-
ons següents: 

1. L’atorgament de la llicència per la tinença de 
gossos potencialment perillosos i la imposició de 
sancions en matèria de gossos potencialment peri-
llosos. 

2. La imposició de les sancions per les infraccions 
de l’Ordenança municipal de protecció, tinença i 
venda d’animals relatives a: 

En matèria de protecció d’animals: 
– La competència per imposar sancions per les 

infraccions lleus de l’article 48.4 de l’Ordenança 
municipal, exceptuant les contingudes als apar-
tats e), f) h), i), j), k), l), m), n), u), v), w), y). 

En matèria de sanitat: 
– La competència per imposar sancions per totes 

les infraccions lleus, greus i molt greus tipifica-
des a l’article 52 de l’Ordenança municipal. 

En matèria d’infraccions a la pròpia Ordenança 
municipal: 
– La competència per imposar sancions per totes 

les infraccions lleus de l’article 56.4. 
– La competència per imposar sancions per les 

infraccions greus de l’article 56.3, exceptuant la 
continguda a la lletra g). 

– La competència per imposar sancions per les 
infraccions molt greus de l’article 56.2, exceptu-
ant les contingudes a les lletres c), d), e), f), g) 
h), i). 

Respecte les competències a dalt esmentades, les 
altres mesures de disciplina de naturalesa no sanci-
onadora que es concreten en els articles següents 
de l’Ordenança municipal de protecció, tinença i 
venda d’animals: 
– Article 67.1 i .2:  Mesures de policia administrati-

va de protecció de la salut pública. 
– Article 70: Comís dels animals. 
– Article 71: Reparació de danys als animals. 
– Article 72.1 i .3: Multes coercitives. 

Segon. Deixar sense efecte la delegació efectua-
da per Decret d’Alcaldia de 15 d’octubre de 2007. 

Tercer. Establir que, en les resolucions administra-
tives que es dictin en exercici de les facultats dele-
gades en aquest decret, es farà constar expressa-
ment que s’actua per delegació expressa de l’alcalde. 
Així mateix, les resolucions administratives que es 
dictin en exercici de les facultats delegades en 
aquest decret exhauriran la via administrativa, d’acord 
amb l’article 52 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril i 109 de 
la Llei 30/1992, de 26 de novembre. 

Barcelona 19 de desembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref. 6717) 
 

* * * 
 
Decret. En ús de les atribucions que em confereix 

l’article 13 de la Carta Municipal de Barcelona, i 
d’acord amb l’establert a l’article 10 dels Estatuts del 
Consorci de l’Habitatge de Barcelona, disposo: 

Designar la Sra. Ariadna Álvarez i Garreta mem-
bre de la Junta General del Consorci de l’Habitatge 
de Barcelona, en representació de l’Ajuntament de 
Barcelona, i en substitució del Sr. Ramon Lamiel i 
Vilaró. 

Barcelona 30 de desembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref. 6718) 
 

 

 
  



NÚM. 1 10-1-2009 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 41 

 

 

PERSONAL 

Nomenaments 
 
 
 

L’alcalde per decret de 24 de novembre de 2008 
ha adoptat la següent proposta com a resolució: 

Esmenar, el decret de l’Alcaldia S1/D/2008-05224 
de 3 de novembre de 2008, les incorreccions materi-
als relatives a l’adscripció  del Sr. David José Cheliz 
Lozano, restant definitivament adscrit a l’Institut de 
Cultura de Barcelona, i de l’adscripció de la Sra. Maria 
Lluïsa Sans Veciana, restant definitivament adscrita a 
l’ Institut Municipal d’Educació de Barcelona. 

 
 

* * * 
 
 

L’alcalde per decret de 12 de desembre de 2008 
ha adoptat la següent proposta com a resolució i 
n’ha ordenat el compliment: 

Nomenar, de conformitat amb la proposta del Tri-
bunal de Selecció del concurs oposició per a la pro-
visió de 6 places de Tècnic Mitjà en Art i Història 
(branques Gestió Cultural i Restauració), com a fun-
cionaris de carrera els aspirants següents Sr./Sres: 
Sanz Pons, Noelia; Ruiz Angles, Montserrat; Molina 
Castella, Anna; Cendoya Ferrer, Isabel; Valls Marine, 

Gemma; i com a funcionària en pràctiques l’aspirant 
següent: Torralbo Salmon, Esther. 

I adscriure-les a l’Institut de Cultura de Barcelona. 
 

* * * 
 
L’alcalde per decret de 12 de desembre de 2008 

ha adoptat la següent proposta com a resolució i 
n’ha ordenat el compliment. 

Nomenar funcionàries de carrera en la categoria 
de Tècniques Superiors en Informació, de conformi-
tat amb la proposta del tribunal del concurs oposició 
lliure celebrat, les senyores Gemma García Rams, 
Ana Dionis Piquero i Mercè Ros Decimavilla, 

Adscriure les senyores Gemma García Rams i 
Mercè Ros Decimavilla, a l’Institut Municipal del Pai-
satge Urbà i al Consorci del Mercat de les Flors – 
Centre de les Arts de Moviment, respectivament i 

Reconeixer a les senyores Ana Dionis Piquero i 
Mercè Ros Decimavilla, amb efectes de la data de 
presa de possessió, els període previs de serveis 
prestats a l’Ajuntament de Barcelona, d’acord amb el 
que disposa la Llei 70/78 de reconeixement de ser-
veis prestats a l’Administració pública. 
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ANUNCIS 

Notificacions 
 
 
 
En compliment del que disposa l'article 59.4 de la 

Llei 30/92, de 26 de novembre, de règim jurídic de 
les administracions públiques i del procediment ad-
ministratiu comú, i en relació amb l'expedient núm. 
555/03 instruït pel Departament Jurídic Administratiu 
de l'Institut Municipal de Mercats de Barcelona sobre 
recurs ordinari contra el cànon del primer trimestre 
de 2003 corresponent a les parades 375-376-377 del 
mercat de Santa Caterina, es notifica a la seva anti-
ga titular, Carmen Martos Lucas, a l'últim domicili 
conegut de la qual s'han rebutjat les notificacions 
que li han estat dirigides, que el president de l'Institut 
Municipal de Mercats ha disposat en data 21 de no-
vembre de 2008: 

"Incautar l’aval constituït per Carmen Martos Lu-
cas, mitjançant dipòsit en efectiu a l’entitat financera 
La Caixa, per tal de garantir el pagament correspo-
nent a la taxa d’ús de les parades del mercat de San-
ta Caterina, del 1r trimestre de 2003, atès que: 

1. Segons amb l’article 115.2 de la Llei 30/92, en 
relació amb el 43.2 de la mateixa llei, en virtut del 
termini transcorregut des de la interposició del recurs 

d’alçada contra la liquidació de la taxa esmentada, 
sense que hi hagi recaigut resolució expressa, cal 
considerar-lo desestimat per silenci administratiu. 

2. En els arxius de l’IMMB, no hi consta la interpo-
sició de cap recurs contenciós administratiu contra la 
desestimació tàcita del recurs d’alçada." 

Contra aquesta resolució es pot interposar recurs 
d'alçada davant l'Alcaldia en el termini d'un mes, 
comptat des de l'endemà de la present notificació. 
L'esmentat recurs s'entendrà desestimat si transcor-
ren tres mesos des de la seva interposició sense que 
se'n notifiqui la resolució. 

Contra la desestimació tàcita del recurs d'alçada 
es pot interposar recurs contenciós administratiu da-
vant dels jutjats contenciosos administratius de Bar-
celona o dels que correspongui al seu domicili, en el 
termini de sis mesos a comptar de l'endemà de la 
data en què es produeix l'acte pressumpte.  

També es pot utilitzar qualsevol altre recurs que 
es cregui convenient. 

Barcelona, 9 de desembre de 2008. El secretari 
general, Jordi Cases i Pallarès. 

 
 

 
 
 
 

Altres anuncis 
 
 
 

Aprovació inicial de les modificacions de les Bases 
particulars per a sol·licitar i atorgar subvencions per a 
la realització d’activitats i serveis en els àmbits temà-
tics de cultura, esports, educació, salut, acció social, 
dones, joventut, drets civils, participació i associacio-
nisme, medi ambient, immigració i civisme i convi-
vència, de districte i de ciutat. 

 
En el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, 

número 308, de 24 de desembre de 2008 i en el 
Tauler d’Edictes de l’Ajuntament de Barcelona, apa-
reixen publicades les modificacions de les Bases 
particulars per a sol·licitar i atorgar subvencions per a 
la realització d’activitats i serveis de districte i de 

ciutat, i es sotmeten a informació pública per un pe-
ríode de 20 dies hàbils, d’acord amb els articles 
124.2 del Reglament d’obres, activitats i serveis dels 
ens locals i 48.1 de la Llei 30/92, que finalitzarà el 
proper dia 21 de gener de 2009. 

Les Bases es poden examinar de dilluns a dijous 
de 9.00 a 14.30 i de 16.00 a 18.30 i divendres de 9 a 
14.30 hores, per formular-hi les al·legacions que es 
considerin adequades, a la Secretaria General de 
l’Ajuntament de Barcelona (plaça Sant Miquel s/n, 4a 
planta). 

Es fa públic per a general coneixement. 
Barcelona, 29 de desembre de 2008. El secretari 

general, Jordi Cases i Pallarès. 
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